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FÖRORD 

Med detta arbete sätter vi punkt för fem års studier vid institutionen för fysisk planering på 

Blekinge Tekniska Högskola. Fem fantastiska år där vi inte bara lärt oss planering utan även 

skapat oss vänner för livet. Vi vill därmed tacka alla våra lärare, föreläsare och 

klasskamrater.  

 

Studien ni nu har framför er att läsa, är en djupdykning i ämnet utvärdering av stora 

stadsbyggnadsprojekt. Ett ämne som vi själva gång efter gång ändrat uppfattning om under 

tiden studien arbetats fram. Studien har möjliggjorts genom vår handledare Mats Johan 

Lundström som bidragit med goda råd, tips på litteratur och användbar feedback under hela 

studiens gång. Ett stort tack för det! Självklart vill vi även tacka de kommuner som tog sig tid 

att besvara vår enkät och ett extra stort tack till de fyra informanter som ställde upp på 

intervjuer. Det gav oss en värdefull inblick i hur utvärdering fungerar i praktiken och 

intressanta perspektiv. Till sist vill vi även tacka varandra för ett bra samarbete samt en rolig 

och lärorik sista termin. Tillsammans har vi gasat hela vägen in i mål.  

 

Vi önskar er en trevlig läsning, 

 

Alice Adolfsson & Axel Forsberg 
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SAMMANFATTNING 

En utvärdering kan göras på många olika sätt beroende på vad som önskas med den. Det kan 

bland annat vara önskvärt att ta reda på hur väl mål uppnåtts i ett stadsbyggnadsprojekt, eller 

så är syftet att undersöka arbetsprocessen för att blottlägga varför eventuella misstag gjorts. 

Utvärdering kan också användas för att kartlägga lärdomar och insikter som kan vara 

värdefulla i kommande projekt.  

 

I den här studien djupdyker vi i ämnet om utvärderingar kopplade till stora 

stadsbyggnadsprojekt i syfte att bidra med en förståelse för hur utvärdering sker i praktiken. 

Studien är uppdelad i två delar, en kvantitativ och en kvalitativ del. Inom den kvantitativa 

delen ämnar studien att bringa förståelse över hur vanligt förekommande utvärderingar är i 

Sveriges 50 största kommuner, vilka typer av utvärderingar som är vanligast, hur de 

finansieras samt vad de främsta anledningarna är till att inte utvärdera stadsbyggnadsprojekt. 

Denna del fungerar som ett bakgrundsunderlag för den kvalitativa delen som bidrar till att 

djupare undersöka specifika utvärderingar för att få svar på hur kommuner arbetar med 

utvärdering som verktyg för erfarenhetsåterföring till senare stadsbyggnadsprojekt samt 

belysa hur olika utvärderingar tillämpas inom stadsbyggnadsprojekt och hur de genererar 

olika resultat. Detta görs genom intervjuer och dokumentstudier kopplade till Bo01, Västra 

hamnen i Malmö och Kvillebäcken, Backaplan i Göteborg.  

 

Den kvantitativa studien kommer fram till att utvärdering i någon form görs i strax över 

hälften av kommunerna. Särskilt vanligt är det i de kommuner med fler än 90 000 invånare. 

Det är främst ex post-utvärderingar som genomförs men även utvärderingar som ämnar att 

belysa processarbetet är vanliga. Vidare är de främsta anledningarna till att utvärdering inte 

genomförs brist på tid eller erfarenhet. 

 

I den kvalitativa studien framgår det att den främsta ledstjärnan i samtliga utvärderingar är 

att de används som ett sätt för planeringen att skapa lärdomar snarare än att bedöma huruvida 

projekten anses vara lyckade eller misslyckade. Trots detta, är en genomgående tendens i alla 

utvärderingar att de skiljer sig på flera sätt. Vissa är specifika och utreder utvalda delar av 

projekt medan andra är mer generella i sin omfattning. Vem det är som har tagit initiativet 

skiljer sig också åt. Det går att se spår av alla fyra av Vedungs utvärderingsvågor i 

utvärderingarna men den fjärde vågen, den evidensbaserade, bedöms på det hela taget vara 

aningen mer framträdande.  
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Kapitel 1 

INLEDNING 

1.1 BAKGRUND 

Bostadsbyggandet har varit högt i Sverige det senaste decenniet och statistik från Boverket 

(2020a:30-31) visar att det fortsatt kommer finnas behov för en relativt hög utbyggnadstakt 

de kommande åren. Särskilt i storstadsregionerna och universitetsstäderna (Boverket 

2020a:30-31). Detta har genererat att många stora stadsbyggnadsprojekt genomförts. Projekt 

så pass stora att de bildar egna stadsdelar med hundratals bostäder, arbetsplatser och service. 

Exempel på sådana stadsbyggnadsprojekt är Norra Djurgårdsstaden och Årstafältet i 

Stockholm, Västra hamnen och Hyllie i Malmö och Backaplan och Frihamnen i Göteborg. 

Boverket argumenterar i en rapport om förtätning att stadsplanering är så mycket mer än 

endast en förvaltning som förser staden med bostäder. Boverket menar att en stad är mer än 

dess byggnader och att hus inte endast är platser där folk bor (Boverket 2016:6). Planeringen 

ska givetvis bidra till att förse samhället med bostäder men dess syfte är också att skapa 

inkluderande livsmiljöer som skapar mervärden för invånarna. Trots detta handlar den 

allmänna diskussionen kring stadsbyggande mest om bostadsproduktion och hur den bäst kan 

effektiviseras (Boverket 2016:6). Den höga utbyggnadstakten under 2010-talet gör det 

dessutom ännu viktigare att planeringen försäkrar sig om att det som byggs blir bra. Men i 

själva verket har kommuner haft så fullt upp med att producera nya planer för att lösa 

bostadsbristen. Detta har lett till att kommuner prioriterat bort att följa upp färdigställda 

projekt som annars hade varit ett bra verktyg för att höja kvaliteten på den bebyggda miljön. 

 

Även om det i teorin låter som att utvärdering är nödvändigt för att säkerställa att den fysiska 

planeringens huvudsakliga mål faktiskt uppnås så finns det ett stort glapp mellan 

intentionerna med en plan och det faktiska utfallet. För flertalet planer och program finns det 

inget krav på utvärdering. Det finns dock undantag, exempelvis i översiktsplaneringen 

(Boverket 2022). Något liknande krav för planprogram eller detaljplaner finns inte idag. 

 

Det finns flera anledningar till att noggrant granska planeringsprocessen och dess utfall, 

särskilt i de större stadsbyggnadsprojekten. Just för att de kommer bli hem och vara 

levnadsmiljöer till tusentals människor. Projektens omfattning tenderar att vara så stor att de 

rent fysiskt kommer att innebära stor inverkan på resten av staden. Men de tenderar även att 

påverka och sätta agendan för planeringspraktiken i stort och påverkan därmed indirekt även 

mindre projekt. 

 

Arkitekten och sociologen Fredrik Rosenhall (2009:189) skriver om hur visionerna och 

målsättningarna för stadsbyggandet ofta inte helt överensstämmer med utfallet. Han menar 

att nya typer av värderingar och ny retorik har fått genomslag inom planeringen men att den 

fortfarande ekonomiskt- och funktionsstyrda bygg- och fastighetsbranschen blockerar dessa 

nya värden att genomsyra hela planeringsprocessen. Planerare lägger ofta stor vikt vid att 

beskriva och sätta upp visioner för konsekvenserna av en plan. Men ofta blir dessa visioner 

inget annat än just visioner som inte följer med hela vägen till det färdigställda projektet 

(Rosenhall 2009:190). Det Rosenhall sätter fingret på är att innovativa lösningar och visionära 

https://www.zotero.org/google-docs/?jz1Xaa
https://www.zotero.org/google-docs/?jz1Xaa
https://www.zotero.org/google-docs/?aigAhF
https://www.zotero.org/google-docs/?aigAhF
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målbilder om hållbart stadsbyggande bortprioriteras till gagn för de praktiska och ekonomiska 

kraven som byggherrar och fastighetsägare fastställer. Följaktligen kan det konstateras att det 

finns ett tydligt glapp mellan retorik och utfall.  

 

Genom att arbeta för att täppa igen detta glapp, blottlägger planprocessen för att hitta var 

problematiken ligger, kanske planeringen och de initierade värdena kan fullföljas? Det är här 

utvärdering kommer in i bilden. Genom att granska hur kommuner arbetar med just 

utvärdering kanske denna kunskapslucka täpps igen och på så vis kommer planeringen ett 

steg närmare en hållbar stadsutveckling. 

 

 

1.2 PROBLEMFORMULERING 

Stora stadsbyggnadsprojekt har stor inverkan på samhällen och människors livsmiljöer. 

Dagens stadsplanering bär större ansvar än tidigare i och med högre hållbarhetsambitioner. 

För att förebygga misstag i planeringen är det viktigt att lära sig av tidigare erfarenheter. 

Planeringssektorn måste börja blicka bakåt för att undersöka vad som faktisk blev för att 

kunna fortsätta att sträva framåt. Utvärdering av stadsbyggnadsprojekt kan bidra med att 

utvecklingen går åt rätt håll genom att planeringen rannsakar sig själv men också inser dess 

potential och får en förståelse för vad den kan och inte kan påverka. Men hur sker egentligen 

detta i svensk planeringspraktik? Det är det denna studien ämnar att undersöka. 

 

 

1.3 SYFTE OCH FORSKNINGSFRÅGOR 

Syftet med studien är att öka förståelsen om hur utvärderingar används i stora 

stadsbyggnadsprojekt samt bidra med kunskap om hur svenska kommuner ser på och arbetar 

med utvärdering.  

 

Syftet konkretiseras i följande forskningsfrågor: 

 

1. Hur vanligt är det att stora kommuner använder sig av utvärdering i 

stadsbyggnadsprojekt? 
 

2. Vilken syn har stora kommuner på utvärdering? 

 

3. På vilket sätt använder sig stora kommuner av utvärdering i större 

stadsbyggnadsprojekt? 

 

4. Hur har lärdomar från tidigare utvärderingar tagits om hand i den efterföljande 

planeringen i Malmö stad och Göteborgs stad? 
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1.4 AVGRÄNSNING 

Studiens kvantitativa del, som ämnar att besvara den första forskningsfrågan, har avgränsats 

till att undersöka hur stora kommuner arbetar med utvärdering i stora stadsbyggnadsprojekt. 

Med stora kommuner avses de 50 största kommunerna utifrån folkmängd. För den kvalitativa 

delen har studien avgränsats till att undersöka flaggskeppsprojekt och dess utvärderingar. Den 

kvalitativa studien avgränsas till Bo01 och Västra hamnen i Malmö samt Kvillebäcken och 

Backaplan i Göteborg. Anledningen till varför avgränsningen skiljer sig åt mellan de båda 

delarna grundar sig i att de ämnar besvara olika frågor för att tillsammans uppfylla syftet med 

studien. Närmare beskrivs det mer ingående hur avgränsningen har gått till i kapitel 4, Metod. 

 

 

1.5 STUDIENS DISPOSITION 

I det inledande kapitlet presenteras studiens bakgrund och problemformulering som 

tillsammans bygger upp mot syftet och frågeställningarna. Vidare presenteras hur studien 

avgränsas med hänsyn till den tidsram som arbetet upprättas inom. I kapitel 2 redogörs 

studiens teoretiska ramverk. Ramverket består av två olika delar; två planeringsteoretiska 

perspektiv, rationell och kollaborativ planeringsteori, men även utvärderingsteori, som är en 

samling av teoretiska begrepp med en koppling till utvärdering. I det tredje kapitlet så 

presenteras kunskapsöversikt. Tillsammans med det teoretiska ramverket används sedan 

detta material som stöd när det empiriska materialet ska analyseras. I kapitel 4 redovisas och 

beskrivs vald forskningsstrategi och de valda datainsamlingsmetoderna. Delvis redogörs 

information om de valda metoderna men även hur de används i just denna studie samt urval. 

Dessutom redogörs hur materialet har tolkats genom transkribering och triangulering. I detta 

kapitel finns även en metodologisk diskussion där genomförandet av metoderna kritiskt 

granskas. Kapitel 5 innehåller en redogörelse för den empiri som framkommit ur 

datainsamlingsmetoderna. Analysen har delats upp i tre delar, utifrån de fyra uppställda 

forskningsfrågorna, den andra och tredje forskningsfrågan besvaras i samma delkapitel. I 

kapitel 7 diskuteras slutsatserna från analysen utifrån ett mer generellt och spekulerande 

perspektiv. Sist men inte minst sammanfattas våra slutgiltiga tankar i kapitel 8, slutord.  

Studiens uppdelning 

Majoriteten av studien har genomförts tillsammans av oss, Alice Adolfsson och Axel Forsberg. 

Vi har dock ansvarat för en del av den kvalitativa fallstudien var. Alice Adolfsson har genomför 

dokumentstudie och analysen på Bo01 i Västra hamnen, Malmö, medan Axel Forsberg har 

ansvarat för dokumentstudien och analysen på Kvillebäcken på Backaplan i Göteborg. 

Gemensamma diskussioner har dock skett under hela arbetet för att stödja varandra och 

utveckla resonemang och nå djupare analyser.  
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Kapitel 2  

TEORETISKT RAMVERK 

I kapitlet presenteras olika teoretiska utgångspunkter för studien. I första hand syftar det 

teoretiska ramverket till att fungera som stöd när det empiriska materialet analyseras. 

Teorierna som valts ut är till för att sätta ramar för studien, guida processen och utgöra den 

verklighetssyn som vi har på världen. 

 

För att koppla teorin till planeringsdoktrinen har två planeringsteorier valts ut - rationell 

planering och kollaborativ planering. Dessa ger uttryck för den dualism som krävs för ett så 

komplext fenomen som utvärdering.  

 

 

2.1 RATIONELL PLANERING 

Philip Allmendinger förklarar i boken Planning Theory grunderna till rationell 

planeringsteori. Han skriver att teorin började få fotfäste 1950 och 1960-talet och kan placeras 

inom det breda fältet PPT, Procedural Planning Theory (2017:53). Det som särskiljer teorier 

inom PPT är att de genererar och utvärderar alternativ innan beslut fattas. En betydande del 

av den rationella planeringen är att underbygga dess anspråk och hävdanden med 

vetenskapliga fakta och objektiva metoder. Teorin skiljer mellan formella medel och materiella 

mål. Objektiviteten och vetenskapligheten inom den rationella teorin gav planeringsprocessen 

högre status och stärkt legitimitet. Allmendinger fortsätter med att beskriva den rationella 

planprocessen (2017:54). Den börjar med att ett problem identifieras och definieras varifrån 

mål upprättas. För att uppnå målbilden tas möjliga handlingsalternativ fram och potentiella 

konsekvenser av dessa alternativ utreds med relevant information som samlas in. Vidare väljs 

det alternativ som anses som det mest lämpliga utifrån ekonomiska och allmännyttiga 

perspektiv. När planen är färdigställd följs den upp för att ge återkoppling och kunna dra 

fördel av erfarenheterna i nästa process (Allmendinger 2017:54-55). Nyström och Tonell 

förklarar att det är tänkt att tidigare erfarenheter och nya kunskaper naturligt ska sippra 

vidare i en cirkulär process som ständigt förbättrar sig självt genom att lära av sina misstag 

(2012:123-124). Men det finns de som menar att utvärdering sällan görs i verkligheten. 

Laurian med flera menar likt Nyström och Tonell att den rationella planeringen är tänkt att 

vara en cirkulär process men att när de appliceras i verkligheten sällan prioriterar utvärdering 

på grund av avsaknaden av resurser och engagemang (2010:746). Ernest R. Alexander 

(2006:39) hävdar att utvärdering alltid har, och kommer alltid att ha med rationalism att göra. 

I och med att utvärdering är själva anledningen för ett visst beslutsfattande - rationalitet i 

betydelsen att ge skäl för avsedda beslut eller vidtagna åtgärder (Alexander 2006:39). 

 

Varför den rationella planeringsteorin fick så stort genomslag beror framför allt på dess tydliga 

process. Den ansågs dessutom bestå till hög grad av vetenskaplighet samtidigt som de 

involverade personerna hade tydliga ansvarsområden vilket i sin tur minskade risken för 

korruption (Healey, 1997:23, 215). Allmendinger lägger till att den rationella planeringen 

dessutom har en stark tilltro till planeraren som en objektiv och rationell expert vars roll är att 

arbeta utefter logik och använda sig av väl underbyggda resonemang. Målsättningar och andra 
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värderade beslut skulle tas av politiker (2009:50). Därmed är tanken att politikernas arbete 

är att ta fram lämpliga målsättningar, medan planerarens uppgift är att ta fram det objektivt 

bästa alternativet för att nå målsättningen. Den del av rationalismen som beskrivs i denna 

studie är den klassiska, som även kallas den instrumentella rationaliteten (Allmendinger 

2009:175).  

 

Inom den rationella planeringen läggs mycket tillit och ansvar till planeraren och hur denne 

ska utföra sitt arbete på ett rationellt sätt. Planerarens uppgift är att agera så objektiv som 

möjligt. Det är viktigt att skilja fakta från åsikter (Allmendinger 2017: 65,68). Allmendinger 

(2017:66) menar att rationell planering riskerar att bli aningen stelbent som inte låter sig 

styras av annat än det som går att bevisa (Allmendinger 2017:66). Kravet på den objektiva 

rationella planeraren har mött ytterligare kritik, Allmendinger (2017:53-54) beskriver det som 

att den rationella planeraren näst intill ska agera omänskligt objektiv i sin arbetsroll. 

Planeraren antas vara väl förtrogen med det empiriska och vetenskapliga tänkandet och ska 

vara helt likgiltig rent emotionellt gentemot det som skall planeras. Många kritiker till rationell 

planering menar att detta gör att teorin saknar substans och blir kontextlös. Planeraren 

behöver också besitta den kapacitet och överblick som krävs för att förutse och bedöma 

konsekvenser av olika alternativ (Strömgren 2007:29). Det kan föreligga sig naivt att utgå från 

ett sådant antagande då enskilda planerare omöjligen kan förutse och bedöma alla möjliga 

konsekvenser olika alternativ kan medföra. 

 

 

2.2 KOLLABORATIV PLANERING 

Det finns flera teorier som delar samma grund som kollaborativ planering; nämligen 

kommunikativ planering och deliberativ planering. I detta arbete benämns teorin som 

kollaborativ för att undvika missförstånd.  

 

Allmendinger (2017:241) skriver om den kollaborativa planeringsteorin och menar att den hör 

till postmodernismen. Teorin utvecklades som en motreaktion på det rationella och 

modernistiska synsättet samt dess systembaserade och processinriktade tillvägagångssätt. 

Den främsta kritiken mot rationalism är den naiva synen på opartiskhet samt hur rationalister 

hävdar att det är möjligt att förutse den komplexa verkligheten med empiriska fakta 

(Allmendinger 2017:241). Till skillnad från den rationella planeringen menar postmodernister 

att världen förändras och att det rationella planeringsperspektivet baseras sig på 

uppfattningar från en svunnen tid. Planeraren sågs som expert som besatt förmågan att 

praktiskt kunna resonera sig fram till den perfekta lösningen. Inom kollaborativ planering är 

planerarens roll snarare att samla information från olika delar av samhället och sammanställa 

dessa för att sedan ha en grund att utgå från. Det blir med andra ord en fråga om 

kommunikativa och kollaborativa samarbeten som driver processen framåt (Allmendinger 

2017:241). Kollaborativ planering förespråkar därmed en interaktiv process mellan planerare, 

olika intressenter och allmänheten. Även Richard D. Margerum (2002:8) framhåller att teorin 

bygger på att genom diskussion skapa konsensus och på så sätt fatta beslut och gå vidare. I 

diskussionen ska samtliga berörda komma till tals, oavsett titel eller status. Samtliga i 

processen ska vara jämlika och öppensinnade för att dela med sig av såväl sina egna 

synpunkter, behov och kunskaper, men även ta till sig av de andra deltagarnas synpunkter och 

åsikter. Hendriks m.fl. skriver i Lundström (2018:104-105) att en mångfald av åsikter och 
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infallsvinklar, men även öppenhet för att ändra sin ståndpunkt är nyckeln för att uppnå ideal 

deliberativ förmåga (Lundström 2018:104-105).  

 

Anhängare till den kollaborativa teorin motsäger att det finns universella sanningar och menar 

i stället att kunskap och sanning är, precis som samhället, holistiskt, kumulativt och ständigt 

under förändring. Värderingar och kunskap går inte att objektivt hitta genom vetenskapliga 

metoder utan det är snarare en produkt av sociala interaktioner människor emellan 

(Allmendinger 2017:242). Vidare hävdar Healey (1997:29) att beprövad och validerad 

samhälls- och beteendevetenskap står över ideologi, religion, sunt förnuft och fördomar. 

Samhälls- och beteendevetenskaper beskriver och tolkar fakta kring samhälleliga och sociala 

ting i vår omvärld. För att kalla det vetenskap används en uppsättning förutsättningar, 

exempelvis kumulativitet, objektivitet och logisk analys för att legitimera och underbygga 

resultaten. De sanningsanspråk som görs är med andra ord till stor del kontextbaserade (Little 

1991:59).  

 

Även om den kollaborativa planeringsteorin uppstod som en motreaktion mot den rationella 

teorin finns det fortfarande vissa punkter som överensstämmer dem emellan. Exempelvis så 

menar Jürgen Habermas (refererad i Healey 1997:29) att den kollaborativa teorin inte 

förkastar idén om ultimata sanningar som den rationella till stor del bygger på. Att som 

planerare sträva mot att det finns objektiva sanningar är en del av den kollaborativ 

planeringen, men till skillnad från den rationella teorin så förnekar Habermas att dessa 

sanningar enbart går att identifiera genom vetenskapliga metoder. I stället anser han att 

sanningar är produkter av mänskliga möten (Healey 1997: 29). Habermas hävdar dessutom 

att det finns olika former av rationalitet, och i stället för den instrumentella rationaliteten som 

den rationella teorin under modernismen grundade sig på så utgår den kollaborativa teorin 

utifrån en annan form av rationalism, den kollaborativa rationaliteten (Allmendinger 

2009:50,175). Den kollaborativa rationaliteten innebär att sanningen är resultatet av den 

kollaborativa processen som tillsammans med dess deltagare skapar en gemensam världsbild 

om vad som är sant och falskt. Det är även inom denna diskurs som ny kunskap skapas. Enligt 

Allmendinger innebär diskurs ett knippe ställningstaganden som via språket representerar en 

sorts kunskap inom ett specifikt ämnesområde (Allmendinger 2017:245). Det är genom 

språket som vi producerar kunskap och det är just därför språket som många gånger styr hur 

samhället utvecklas. Det är planerarens ansvar att skapa möjligheter för denna diskurs, vilket 

i många fall genererat att planeraren själv behöver frånsäga sig viss del av sin makt och 

begränsa sitt inflytande. Dessutom krävs det att den kollaborativa planeringen bygger på tillit, 

ärlighet och legitimitet för att undgå manipulation och skadlig maktutövning (Allmendinger 

2009:137).  

 

Den kollaborativa planeringsteorin och den kollaborativa rationaliteten har mött viss kritik 

från postmoderna teoretiker. Chantal Mouffe är en postmodern filosof som riktat stark kritik 

mot den kollaborativa teorins sätt att använda konsensus som konflikthantering. Hon anser 

att problemet med konsensus är att det tenderar att leda tjänstepersoner och politiker i fel 

riktning, och att i stället för att lyssna efter konkreta lösningar och förslag så skiftar i stället 

fokus till att finna gemensamma nämnare. Detta genererar i sin tur att flera alternativ per 

automatik negligeras i jakten på gemensamma nämnare som sedan direkt översätts till att vara 

överens (Mouffe 2008:24,28). Även Allmendinger lyfter problematiken med konsensus. Han 

menar att det är omöjligt att uppnå konsensus om vad sanning är, då människor alltid kommer 

ha olika bilder av vad sanningen är. Det finns dessutom stora svårigheter med att säkerställa 
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att maktbalans i den öppna dialogen. När det kommer till kommunikation och förhandlingar 

mellan människor är det i princip omöjligt att undanhålla konflikter och maktutövning 

(Allmendinger 2017:265). Att låta samtliga komma till tals och att genom diskussion sträva 

efter att nå konsensus är en tidskrävande process, som i längden kan bli både komplicerad och 

svår. De teoretiker som förespråkar den kollaborativa teorin, exempelvis Healey erkänner 

problematiken, men anser att den långa processen på sikt kan löna sig (1997:39). 

 

 

2.3 TILLÄMPNING AV TEORI  

Den rationella teorin utgår till stor del från en realistisk vetenskapsposition medan den 

kollaborativa teorin snarare utgår från den motsatta inriktningen, den idealistiska positionen. 

För att bygga upp ett teoretiskt ramverk har vissa ställningstaganden gjorts. Den rationella 

teorin används för dess pragmatiska kvaliteter som att kunna konkretisera målbilder för att 

sedan kunna utvärdera dem och lära sig av processen. Däremot ställer vi oss kritiska till den 

rationella planeringens starka tro på att enbart vetenskap och objektiva metoder kan leda till 

absoluta sanningar. Den kollaborativa teorin bidrar i stället med det postmoderna, holistiska 

synsättet och synen om att sanningar är kontextuella och beroende av sin omvärld. Eftersom 

denna studie fokuserar på utvärderingar, vilka antar en kontextuell utgångspunkt snarare än 

en universell, anser vi att den kollaborativa teorin behövs. Den kollaborativa teorin 

förespråkar dessutom sektorsöverskridande och kommunikativt samarbete för att 

tillsammans uppnå den kunskap och kompetens som krävs, vilket vi anser är en viktig 

beståndsdel för att uppnå olika mål och visioner. Således skapar dessa två planeringsteorier 

tillsammans det teoretiska ramverk som studien utgår från. 

 

 
Figur 1: Illustration över hur studiens teoretiska ramverk är konstruerat. 
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Kapitel 3  

KUNSKAPSÖVERSIKT 

I kunskapsöversikten presenteras relevant kunskap, information och fenomen från tidigare 

forskning. Kunskapsöversikten ämnar att ge bakgrund till studien. Bland annat redogörs för 

ett flertal begrepp som antingen har en direkt eller indirekt koppling till utvärdering. För att 

ge studien legitimitet har litteraturen kritiskt granskats. Detta har framför allt gjorts genom 

att analysera de resonemang som författarna för men även genom att ställa olika författare 

mot varandra för att hitta gemensamma ståndpunkter eller åsikter som skiljer sig åt. 

Kunskapsöversikten fungerar som stöd till analysen av det empiriska materialet. 

 

 

3.1 UTVÄRDERING OCH UPPFÖLJNING 

Vid första anblick kan begreppen utvärdering och uppföljning enkelt blandas ihop, även om 

det finns en viss skillnad dem emellan. Statsvetaren Evert Vedung (1997: 274) beskriver 

begreppet utvärdering som en form av efterhandsbedömning som härstammar från 

rationalismens strikta process. Utvärderingen fungerar som en noggrann 

efterhandsbedömning av utfall som sedan kan spela stor roll vid kommande beslutsfattande. 

Den syftar till att kartlägga, bedöma och upptäcka åtgärder inom offentligheten (Vedung 1997: 

274). Vedung tar också upp skillnaden på begreppen utvärdering och uppföljning. Han menar 

att det finns två sorters uppföljning, enkel och kvalificerad. Den enkla innebär att samla in och 

sammanställa data utan att analysera den. Denna form betecknas inte som utvärdering enligt 

honom. Den kvalificerade uppföljning däremot, som inte endast samlar in data, utan som 

också ämnar att kartlägga avvikelser så att de kan korrigeras betraktas som en underkategori 

till utvärdering. Det är av just denna anledning som uppföljning inte klassas som utvärdering 

inom svensk förvaltning, eftersom det som då åsyftas är den enkla varianten (Vedung 2009: 

35,36; Vedung 1997:276). I den här studien kommer kvalificerad uppföljning benämnas som 

utvärdering. 

 

 

3.2 UTVÄRDERING UR ETT HISTORISKT PERSPEKTIV 

Planering och utvärdering är två begrepp som Abdul Khakee (2000:15), professor på 

institutionen för planering och miljö vid KTH och Umeå Universitet, beskriver som 

oskiljaktiga och menar att en välbetänkt plan kräver en genomtänkt utvärdering. Att utvärdera 

är inget nytt påfund inom planering, men vilken form av utvärdering som förespråkas och hur 

utvärderingen har sett ut har varierat under årens gång. Han skriver i boken 

Samhällsplanering - Nya mål, perspektiv och förutsättningar att vid 1800-talets slut startade 

den första användningen av utvärderingar. Till en början var utvärderingarna enkla metoder 

som användes inom skolan och dessa idéer spreds och utvecklades inom bland annat militär 

och industri (Khakee 2000:21-22).  

 

Vedung har även forskat på hur utvärdering har använts genom tiderna i svensk förvaltning. 

Han anser att det har varit fyra dominerande vågor av utvärdering. Dessa benämner han som 
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den forskningsdrivna, dialogorienterade, den nyliberala samt den evidensbaserade vågen 

(Vedung 2010:265). Utvärdering inom den forskningsdrivna vågen uppstod som en produkt 

av radikal rationalism. Denna våg startade i slutet av 50-talet men dominerade under 60-talet. 

Utvärderingar inom den forskningsdrivna vågen ska framför allt ske genom vetenskapliga, 

objektiva och neutrala metoder. Detta sker bland annat genom att neutrala observatörer 

använder sig av vetenskapliga metoder för att empiriskt testa vilka medel som är mest effektiva 

för att nå målen (Vedung 2010:266). Vidare anses Vedung (2010:267-268) att syftet med 

utvärderingar inom den forskningsdrivna vågen är att identifiera det mest effektiva och 

resurssnåla sättet att nå de mål som sattes upp i det initiala skedet. 

 

Vedung beskriver att den dialogorienterade vågen som uppstod på 70-talet har en pluralistisk 

kvalitet, vilket innebär att fler än bara politiker, högt uppsatta och forskare ska delta i 

processen. Även sakägare och intressenter bör vara inkluderade. Han menar också att det 

finns en aspekt av lärande inbyggt i processen, vilket förväntas resultera i att planeraren och 

planeringsinstitutionen i sig utvecklas och förändras. Samtidigt kommer samtliga parter i 

processen få en större förståelse för varandra (Vedung 2010:267-269). Till skillnad från den 

forskningsdrivna vågen så bygger den dialogorienterade på en kollaborativ rationalitet där 

syftet inte är att producera objektiva sanningar utan att skapa konsensus, politisk acceptans 

och demokratisk legitimitet (Vedung 2010:270).  

 

Den nyliberala vågen av utvärdering bygger på ett nyliberalt synsätt. Inom denna våg ska mål, 

effektivitet och produktivitet inte längre uppnås genom vetenskap utan i stället genom 

marknadsföring, avregleringar, decentralisering, privatisering och framför allt 

kundorientering. Denna våg kan därmed starkt kopplas ihop med New Public Management 

som fick stort genomslag i slutet av 70-talet (Vedung 2010:270-271). Utvärdering och 

återkoppling har en central position inom New Public Management då det är nödvändigt för 

att undersöka huruvida de olika resultaten uppnås eller inte i olika stadium av processen. 

Genom att göra ex post-utvärdering, att utvärdera i efterhand, så kan framgångsrika exempel 

lyftas fram för att inspirera mindre framgångsrika till att arbeta hårdare (Vedung 2010:272). 

 

Den fjärde och senaste vågen, är enligt Vedung, den evidensbaserade som hade sitt genomslag 

kring millenniumskiftet. Här ligger fokus framför allt på att producera planer som fungerar 

och bygger på mottot “what matters is what works”. Det är evidens och bevis som bedömer 

vad som anses fungera och vad som är anses vara lyckat. Detta skiljer sig från den nyliberala 

vågen där den allmänna uppfattningen om vad som är bäst prioriteras högst. Även om den 

evidensbaserade vågen till viss del bygger på den forskningsdrivna så finns det aspekter som 

skiljer dem åt, framför allt gällande vem som ska genomföra utvärderingen. Inom den 

evidensbaserade vågen förespråkas två olika vägar, antingen att utvärderingen genomförs på 

forskarens initiativ, eller å andra sidan på tjänstepersonernas initiativ. Trots att detta är den 

senaste vågen så har den fortfarande inte fått det genomslag som varken den forskningsdrivna 

eller nyliberala vågen fick (Vedung 2010:273-274). Detta antas bero på att den 

evidensbaserade utvärderingsmetoden inte alltid gynnar näringslivets intressen. Vedung med 

flera (2015:73) betonar att den evidensbaserade praktiken negligerar professionell visdom och 

kunders åsikter för att i stället främja vetenskapliga experiment. Den tenderar att strukturera 

fältet utifrån en samhällsvetenskaplig metodisk synvinkel, inte en klientorienterad eller en 

professionell utövares synvinkel. 
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3.3 EX ANTE OCH EX POST UTVÄRDERING 

Edvardsen (2011:47) menar att planering handlar i första hand om att försöka förändra och 

förbättra framtiden i hopp om att göra faktiskt skillnad. Det är det som är det huvudsakliga 

målet med alla strategier, visioner, mål, planer och program som planerare arbetar fram. Men 

han frågar sig hur säkerställs det att dessa medel faktiskt leder till en bättre framtid, om vi inte 

tar oss tid att utvärdera den färdiga produkten (Edvardsen 2011:47). Det finns flera slags 

utvärderingsmetoder. Khakee beskriver den kanske vanligaste uppdelningen, den mellan ex 

ante och ex post-utvärdering (2000:15). Att utvärdera ex ante, alltså i förväg, är att utvärdera 

olika, på förhand tänkta scenarier. Det sker i relativt stor utsträckning inom planeringssektorn 

idag (Khakee 2000:15). Alexander (2006:7) menar att denna variant brukar användas i början 

av en planprocess och har som huvudsakliga syfte att jämföra olika alternativ för utveckling 

för att på så vis nå det mest lämpliga tillvägagångssättet. Ex post-utvärderingar, å andra sidan, 

handlar i första hand om att mäta, bedöma eller analysera utfallet samt resultatet av en plan, 

projekt eller program. Syftet med att utvärdera när projektet faktiskt står färdigt är att ta 

lärdom av det som blev till kommande projekt i framtiden (Alexander 2006:7-8; Khakee 

2000:15). Ex post-utvärdering började bli aktuellt då planeringen började arbeta med 

programutvärderingar. Vedung menar att detta började ske i stor utsträckning när de 

rationella strömningarna i västerländsk politik och förvaltning under 60-talet fick grogrund. 

Utvärderingsmetoden blev allt vanligare efter att den centralstyrda planeringen ersattes av en 

ny decentraliserad planering som använde förvaltningsformer som styrdes utifrån mål, 

resultat och andra indirekta kontroller (Khakee 2000:20; Vedung 2000:2). Edvardsen och 

Laurian med fler (2011:47; 2010:741) hävdar att ex post-utvärderingar inte har fått lika stort 

genomslag inom vare sig forskning eller planeringspraktiken. 

 

Vidare skriver Vedung (2000:2) att ex post-utvärderingar var vanliga under 90-talet och i 

början av 2000-talet. Den tidens krav på utvärdering har att göra med att ex post-utvärdering 

föredras på bekostnad av ex ante-utvärdering. Han argumenterar att det ända sedan 1980-

talet har uppkommit ett trendbrott där mätningar av effekter och kontroller av utfallet blev 

vanligare än granskning av processer. Vedung menar också att detta har att göra med de 

senaste decenniernas nya styrform, New Public Management, där staten och de offentliga 

förvaltningarnas inflytande minskats. För att de offentliga verksamheterna ska kunna 

kontrollera att välfärden fungerar och bevara legitimiteten tvingas de använda sig av 

kontroller och ex post-utvärderingar då de inte längre har det enskilda ansvaret (Vedung 

2000:2). Senare internationell forskning från 2010 visar dock att det i planeringspraktiken är 

vanligare att ex ante-utvärderingar prioriteras medan ex post-utvärderingar sker i begränsad 

omfattning (Oliveira & Pinho 2010:347). 

 

Utifrån denna förklaring om ex ante och ex post går det att dra paralleller till den 

planeringsteoretiska bakgrunden. Inom den rationella planeringsteorin är utvärdering en 

viktig del av processen på flertalet ställen. Ex post-utvärderingens främsta syfte inom den 

rationella planeringen är att lära av sina misstag och ta med de nya erfarenheterna och 

kunskaperna till nästa projekt (Nyström & Tonell 2012:123-124). Inom den kollaborativa 

teorin så grundar sig utvärderingen på en form av kollaborativ rationalitet där dialog som 

utvärdering kan generera konsensus, politisk acceptans och demokratisk legitimitet (Vedung 

2010:264). 
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Beroende på vilken teoretisk bakgrund planeringen lutat sig mot så finns det olika vis att se på 

ex post-utvärderingar (Laurian et al, 2010:742). För att exemplifiera så anser författarna att 

det rationella perspektivets planer och metoder förväntas ta itu med specifika problem genom 

att definiera mål. Den här typen av utvärdering kräver väl definierade och tydligt uppsatta mål 

och brukar kallas för conformance-based evaluation. Vedung (2009: 91) kallar denna typ av 

utvärdering beskrivande måluppfyllelseanalys. Performance-based evaluation grundar sig i 

stället på det kollaborativa perspektivet. Där ligger fokus på att planer och program ska 

fungera som vägvisare för beslutsfattare och planens användbarhet är det som avslöjar hur 

bra planen är, snarare än att det finns en stark korrelation mellan mål, beslut och resultat 

(Laurian et al, 2010:743). Conformance-based utvärderingar har i många fall använts för att 

följa upp huruvida planen har “lyckats” eller “misslyckats”, vilket i många fall har resulterat i 

att enbart de negativa aspekterna uppmärksammas. Det är dock av stor vikt att även 

uppmärksamma de positiva effekterna av planen och dess framgångar (Oliveira & Pinho 

2010:247). Emelie Talen, professor i urbanism, har samma ståndpunkt. Hon skriver i boken 

Success, Failure, and Conformance: An Alternative Approach to Planning Evaluation att 

utvärderingen ska understryka och belysa vad som är misslyckanden men också vad som har 

fungerat bra. För att göra det behövs det först och främst definieras vad som är 

eftersträvansvärt och vad som är misslyckande (1997:573-574). Hon förklarar vidare att inom 

de flesta planeringsfrågor är det misslyckandena som pekas ut. Att analysera vad som är 

misslyckat är kanske ett vanligare förhållningssätt för att snabbt nå problematiken och kunna 

ta itu med problemet men är det kanske så, att för att förstå hela problematiken måste även 

det lyckade pekas ut? Talen argumenterar för att det inte finns någon existerande definition 

om vad framgång i planering är och att det inte finns någon empirisk kunskap om när, och 

under vilka omständigheter planering faktiskt har lyckats (Talen 1997:573-574). 

 

 

3.4 UTVÄRDERING SOM LÄRANDEPROCESS 

Anledningarna till varför planer och program utvärderas är många. Maggio och Selicato  

(2011:173) poängterar vikten av att se utvärderingsprocessen som något mer än bara en 

bedömning om vad som är bra eller dåligt. Att i stället se utvärderingsprocessen som en metod 

för lärande kan bidra med mycket. Författarna anser att genom utvärdering skapas en 

medvetenhet om valen som tas och resultatet det genererar samtidigt som det skapar 

möjlighet för att experimentera. Utvärderingen kan dessutom bidra till en ökad förståelse av 

problem, klargöra olika ståndpunkter samt bidra till att förändra synen på vissa lösningar som 

anses bidra till det allmänt goda (Maggio & Selicato 2011:174). Faludi (2000:300,308) menar 

att utvärdering länge har använts i ett lärandesyfte. Han tar upp att strategiska planer måste 

utvärderas för att få en djupare förståelse av de beslut som fattades och att denna nya kunskap 

kan användas i kommande projekt för att förstå sig på situationer bättre. Att se på utvärdering 

utifrån denna synvinkel, ett lärande, kan ge en bättre förståelse över hur planeringen påverkar 

vårt samhälle (Faludi 2000:316-317). 

 

Processutvärderingar är en form av utvärdering vars huvudsakliga syfte inte handlar om att 

analysera utfallet utan i stället se på utvärdering som en lärandeprocess. Exempelvis kan detta 

ske genom att studera hur målen är formulerade, arbetsfördelningar, utbildningsinsatser och 

beslutsprocesser (Björk 2005:4). I Vallastaden i Linköping har en utvärdering gjorts som 

syftar till att omsätta lärande i kommande samhällsbyggnadsprocesser (Svefa 2018:6). 

 

https://www.zotero.org/google-docs/?26296g
https://www.zotero.org/google-docs/?S0hNzB
https://www.zotero.org/google-docs/?S0hNzB
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3.5 MÄTA HÅLLBARHET  

Begreppet hållbarhet har de senaste 30 åren, efter att det myntades i Brundtlandsrapporten 

1987, fått mycket uppmärksamhet. Det är svårt att sätta en exakt definition av begreppen och 

det finns ingen allmängiltig förklaring om vad hållbar stadsutveckling innebär. Enligt 

Brundtlandsrapporten delas begreppet upp i tre delar, den miljömässiga-, ekonomiska- och 

sociala hållbarheten (World Commission on Environment and Development 1988). Vidare är 

tanken att de tre olika delarna väger lika tungt men i praktiken finns det många som har olika 

uppfattningar om detta (Nationalencyklopedin, u.å.a). Nilsson (2003) menar att begreppet 

innebär en slags diskurs som skapat stora krav och förväntningar på att kommunerna 

integrerar hållbarhet i all rumslig planering. I detta delkapitel presenteras relevant kunskap 

om synen på de olika delarna av hållbarhet och hur dessa värden mäts i planeringen. Detta 

med tanke på att hållbarhet nästan alltid har en central del inom svensk planeringspraktik och 

därmed också i dess utvärderingar. 

Social hållbarhet 

Studier har påvisat att den sociala hållbarheten länge har hamnat i skymundan, även om det 

på senare år har gjorts kraftansträngningar för att ge den sociala dimensionen större utrymme 

i planeringspraktiken (Boström 2012:1). För att förklara varför den sociala aspekten av 

hållbarhetsbegreppet inte fått samma utrymme i planeringspraktiken grundar sig i att de 

sociala aspekterna beskrivs som mer subjektiva, mjuka och inte har samma nivå av 

vetenskaplighet. Vilket i sin tur gör att värden likt dessa är svårare att legitimera (Boström 

2012:7-8). Brown, Dillard och Marshall (2009: 221-223) menar att detta genererar att vissa 

påstår att mätbarheten, och därmed utvärdering, hos de sociala värdena inte kan utföras på 

ett lika vetenskapligt, tydligt eller korrekt vis som hos de ekonomiska och ekologiska värdena. 

Att försöka mäta och jämföra dessa tre aspekter är därmed inte alltid lämpligt, då det kan 

maskera och förkasta komplexiteten mellan dem (Brown, Dillard & Marshall, 2009: 221-223).  

Ekologisk hållbarhet 

Gällande den miljömässiga hållbarheten finns det lagstadgat i 6 kap Miljöbalken att samtliga 

planer och program som kan antas medföra betydande miljöpåverkan ska genomgå en 

strategisk miljöbedömning (SFS nr: 1998:808), med andra ord en slags ex ante-utvärdering. 

I 6 kap 11 § regleras vad den strategiska miljöbedömningens miljökonsekvensbeskrivning ska 

innehålla. Exempelvis är det krav på att redogöra för hur uppföljning av den betydande 

miljöpåverkan som planen potentiellt kan medföra ska ske. Syftet med uppföljningen är att en 

eventuell betydande miljöpåverkan ska identifieras så att lämpliga åtgärder kan vidtas för att 

avhjälpa problemet (Proposition 2003/04:116). Hillgren och Wiklund (2008:10) menar dock 

att trots att uppföljningen är en central del av miljöbedömningen av både planer och program 

så är kunskapen och erfarenheten begränsad på många kommuner. Mycket visar även på att 

någon systematisk uppföljning av miljöbedömningen sällan genomförs (Hillgren & Wiklund 

2008:10). 

 

När det gäller att utvärdera den ekologiska hållbarheten hamnar ofta stort fokus på 

indikatorer och andra mätbara värden som ofta definierats i början av projektet (Ranhagen 

och Schylberg 2007:7). Alexander Ståhle (2005:42) skriver att certifieringssystem eller 

grönytefaktorer är relativt vanliga verktyg för att säkerställa behovet av gröna strukturer. Det 

https://www.zotero.org/google-docs/?By6nJr
https://www.zotero.org/google-docs/?F1RPJE
https://www.zotero.org/google-docs/?vmJKv2
https://www.zotero.org/google-docs/?vmJKv2
https://www.zotero.org/google-docs/?vmJKv2
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finns dock vissa svårigheter med att använda dessa typer av system för att verifiera en grön 

hållbar utveckling. Exempelvis har användningen av grönytefaktor i flera fall kritiserats för att 

bidra till greenwashing (Kennerstedt & Pereira De Moraes 2019:44). 

Ekonomisk hållbarhet 

Enligt Kungliga Tekniska Högskolan (2020) finns det olika definitioner om vad ekonomisk 

hållbarhet är. Den första innebär att ekonomisk hållbarhet uppnås när ekonomisk tillväxt sker 

samtidigt som det inte medför negativa konsekvenser för den ekologiska eller den sociala 

hållbarheten. Med andra ord ska inte den ekonomiska tillväxten ske på bekostnad av social 

rättvisa eller leda till klimatförändringar till exempel. I den andra definitionen likställs 

ekonomisk hållbarhet med ekonomisk tillväxt, oavsett konsekvenserna. Det tredje synsättet 

innebär att inte erkänna ekonomi som en given del i hållbarhetsbegreppet utan endast anse 

att de sociala- och ekologiska aspekterna utgör hållbarhetsbegreppet. Ekonomi ses då snarare 

som ett verktyg eller medel för att främja eller helt omvänt, hindra hållbar utveckling (KTH 

2020). Det är inte alltid tydligt i planering vilka mål eller strategier som sätter ramarna för 

vad som är ekonomiskt hållbart och just därför är det svårt att koppla till hur utvärdering 

gällande ekonomisk hållbarhet bör utformas. Ranhagen (2006:10) menar dock att det går att 

hitta spår av hur ekonomisk hållbarhet eftersträvas i planprocessen. Det kan till exempel vara 

att ta vara på de lokala resurserna och utgå från platsspecifika särdrag som kan attrahera 

företag som förser invånarna med långsiktiga jobb.  

 

Inom stadsbyggnadsprojekt är det ofta eftersträvansvärt att genomföra hållbara lösningar som 

leder till en långsiktigt god projektekonomi och samhällsekonomisk nytta. Detta kommer ofta 

in naturligt i processen bland annat i samband med ekonomisk analys, projektbudget 

(Börjesson Skölling & Ragnå 2019:2). Att locka nya företag och skapa arbetstillfällen anses 

också bidra till den ekonomiska hållbarheten (Stockholm stad 2015:2,6).  

 

 

3.6 INDIKATORER I PLANERINGEN 

Inom planering har det under de senaste årtiondena blivit allt vanligare att använda sig av 

indikatorer. Dessa förklaras enklast som parametrar som används för att påvisa förekomsten 

eller ge information om ett visst ämne eller fenomen (Nationalencyklopedin u.å.b). De 

reducerar komplexitet i och med att de gör problem hanterbara, kvantifierbara och 

kommunicerbara (Ranhagen & Schylberg 2007:11,17). Enligt Vedung med flera (2015:76) är 

uppkomsten av indikatorer ett tecken på att planeringen gått in i det han kallar för den fjärde 

generationens utvärderingsvåg, där användning av evidensbaserad praktik är framträdande. 

Indikatorer kan användas i efterhand för att kunna göra en utvärdering eller i förväg för att 

bedöma effekterna av ett projekt. Ranhagen och Schylberg (2007:5) skriver i studien Mål- och 

planindikatorer som verktyg i fysisk planering att de ställer sig positiva till att kommuner 

använder sig av indikatorer. I utredningen beskrivs det att indikatorer delas in i olika 

kategorier beroende på hur de används eller om de har några specifika karaktäristiska 

egenskaper. En åtskillnad görs mellan fält- och mätindikatorer kontra planindikatorer. 

Planindikatorer används för att förankra mål i fysisk planering och på så sätt styra 

samhällsutvecklingen i önskad riktning. De mäter med andra ord indata för att leda, utforma 

och konsekvensbedöma olika planalternativ. Fält- och mätindikatorer används snarare för att 

mäta utdata och följer sedan upp utfallet av en redan genomförd plan (Ranhagen & Schylberg 

https://www.zotero.org/google-docs/?lxXjTb
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2007:18). Här kan en parallell dras till ex ante respektive ex post-utvärderingar då de på 

liknande sätt är uppdelade efter samma logik. Exempel på indikatorer som används inom 

planering kan vara andel hårdgjord yta i en plan, restidskvot för bil/kollektivtrafik eller andel 

barn i f-9 skola som kan gå eller cykla till skolan själva med god trafiksäkerhet (Ranhagen & 

Schylberg 2007:26). 

 

Inom den nyliberala vågen av utvärdering, som är starkt förknippad med framväxten av New 

Public Management, så har indikatorer en starkt närvarande roll. Mål och visioner ska 

konkretiseras genom indikatorer som därefter används för att följa upp samt för att vidta 

åtgärder för att korrigera utfallet och därmed skapa bra slutprodukter (Vedung 2010:272-

273). Men i Ranhagen och Schylbergs (2007:24) rapport beskrivs även de negativa 

konsekvenserna och problemen med användning av indikatorer. Dessa är bland annat att den 

verkliga komplexiteten ersätts av förenklad och mätbar fakta och att det därmed riskeras att 

det dras förhastade slutsatser om planens kvalitet. De menar också att indikatorer riskerar 

göra medlen till själva målet. Ingelstam (refererad i Ranhagen och Schylberg 2007:24) 

påpekar att indikatorer har en tendens att ge en förfinad bild av planen då indikatorn endast 

mäter specifikt utvalda aspekter av en plan. Trots detta rekommenderar Boverket att 

kommuner använder sig av indikatorer. 

 

 

3.7 SVÅRIGHETER MED UTVÄRDERING 

Tanken om varför utvärdering behövs är relativt simpel och fördelarna är många, men frågan 

återstår, varför är inte detta en given del av planeringsprocessen? Idag jämfört med när den 

rationella planeringsteorin dominerade under 60 och 70-talet (Allmendinger 2017:53) så har 

utvärderingar blivit allt svårare att upprätta. Fler dimensioner och aspekter har tillkommit 

vilket ofta genererar mångdimensionella och motsägande resultat (Maggio & Selicato 

2011:172). För att genomföra en utvärdering krävs det att det finns tydligt uppsatta mål som 

på ett tydligt vis kan mätas. Laurian (2010:746) med fler menar att det dessutom krävs en 

tydlighet gällande vilka resultat, avsiktliga som oavsiktliga som faktiskt ska bedömas. Vidare 

anser dem samtidigt att det ofta saknas det engagemang och den kapacitet som krävs, både 

hos den enskilda planen men också inom planeringsbranschen generellt, för att genomföra en 

utvärdering. Detta resulterar i många fall till att det är mer givande för både planerare och 

politiker att skapa nya planer och program i stället för att utvärdera det redan skapta. Delvis 

för att utvärdering skapar ett ökat ansvarstagande och en eventuell risk att erkänna felsteg och 

misslyckanden. Om ett felsteg eller något med utvecklingspotential identifieras under 

utvärderingen förväntas också att det finns en vilja att åtgärda felsteget (Laurian et al, 

2010:746). De poängterar dessutom att även om engagemang och vilja att utvärdera finns hos 

planeraren saknas ofta resurser, tid och kunskap för att genomföra den. Detta gäller särskilt 

inom kommunala verksamheter (Laurian et al, 2010:747). 

 

Talen (1996:83) anser att det finns en naturlig förklaring till varför planerare och kommuner 

saknar både resurser och kunskap till att genomföra utvärderingar. Hon menar att utvärdering 

inte alltid är en enkel process. Att identifiera och förklara orsakssamband mellan mål, 

planeringsbeslut och det faktiska resultatet är en svår uppgift som i vissa fall är näst intill 

ouppnåeligt. I stället anser hon att ett arbete bör ske för att förstå kopplingen mellan plan och 

resultat samt mellan mål och den faktiska implementeringen (Talen 1996:83). Även Laurian 

med fler uppmärksammar denna problematik och hävdar att för att denna rationella länk, 
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mellan mål och resultat ska gå att identifiera krävs det att implementeringen av planen är 

gjord på ett korrekt vis, annars blir utvärderingen av resultatet meningslöst. Därmed bör det 

först säkerställas att genomförandet av planen gått som önskat innan en utvärdering av 

resultatet kan genomföras (Laurian et al, 2010:747). 

 

Trots att planering och utvärdering borde vara två oskiljaktiga processer finns det än idag en 

bristfällig integration av utvärdering i planeringsprocessen. En stor anledning till detta beror 

på att det inte finns tydliga riktlinjer om vem som ska genomföra utvärderingen samt vem som 

ska stå för de ekonomiska kostnaderna (Edvardsen 2011:49). För att säkerställa att en 

utvärdering genomförs har Lichfield (refererad i Oliveira & Pinho 2010:246) satt upp ett antal 

kriterier. Däribland anser han att utföraren av utvärderingen bör vara med i planeringsteamet 

redan från start. Utvärderingskriterierna bör dessutom vara beslutade redan från början i 

processen tillsammans med planeringsteamet. Oliveira och Pinho (2010:246) poängterar att 

åsikterna går isär gällande om det är lämpligt att utvärderaren är en del av planeringsteamet 

eller inte. Fördelarna är många, exempelvis att utvärderaren har en gedigen kunskap om både 

projektet och verksamheten. Utvärderaren blir också mindre benägen att ses som ett hot mot 

verksamheten och projektet samtidigt som det även blir mer ekonomiskt hållbart i längden. 

Med detta sagt, finns det även nackdelar. Om utvärderaren själv har varit en del av processen 

blir sannolikheten större att det framför allt är de positiva aspekterna som framhålls medan 

de negativa undviks. Den största fördelen med en extern utvärderare är att hen framför allt 

kan bidra med ett objektivt perspektiv. Däremot blir det då svårt att använda utvärderingen 

som en lärandeprocess (Oliveira & Pinho 2010:246). 

 

Det finns ingen tydlig rak linje om hur utvärdering ska se ut eller när den bör ske. Olika typer 

av utvärderingar genererar olika utfall och ger möjlighet att analysera och bedöma det 

sannolika resultatet av olika sätt att agera. Edvardsen och Laurian med fler (2011:47; 

2010:741) hävdar att ex post-utvärderingar inte har fått lika stort genomslag inom vare sig 

forskning eller planeringspraktiken. Detta förklarar de är för att det finns vissa svårigheter 

med att utföra ex post-utvärderingar för att de har en tendens att bedöma outputs, alltså själva 

planen, programmet eller projektet snarare än outcomes, alltså själva resultatet som 

outputsen resulterar i. Det är viktigt att förstå att outcomes av exempelvis ett projekt inte 

enbart går att styra genom planering och planer utan att även andra aspekter påverkar utfallet 

(2010:741-742). 

 

Som ovan nämnt finns det väldigt många positiva aspekter med utvärdering, särskilt ex post-

utvärderingar, men dessvärre kan verktyget missbrukas. Utvärdering kan få saker och ting att 

framstå bättre än vad de egentligen är. Vedung listar upp några bedrägliga syften med 

utvärdering. Till exempel att använda utvärdering för att endast framhäva de bra aspekterna i 

ett generellt misslyckat projekt eller att använda det för att kullkasta ett projekt vare sig det är 

verkningsfullt eller inte. Det kan också användas för att fördröja en process (Vedung refererad 

i Bäck et al. 2015:230). Vedung skriver vidare att utvärdering även kan användas i ett taktiskt 

syfte till exempel när beslutsfattare vill dölja resultat, försköna misslyckanden eller avstyra 

debatt eller kritik. Det finns även de som hävdar att utvärdering kan vara direkt destruktivt 

(Vedung refererad i Bäck et al. 2015:231). Det är dyrt, kostar energi, uppmärksamhet och tid. 

Det finns även risk att beslutsfattare misstolkar, medvetet eller omedvetet, resultatet av en 

utvärdering och därmed tar beslut som inte går i linje med vad utvärderingen kom fram till 

(Vedung i Bäck et al. 2015:231). Även Lena Lindgren är till stor del kritisk till utvärdering. Hon 

skriver i boken Utvärderingsmonstret att argumenten för utvärdering har utvecklats till ett 
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givet synsätt i dagens förvaltningspolitik. En social norm som kräver kontinuerlig granskning, 

dokumentation och övervakning. Hon framhåller att detta riskerar att tjänstepersoner inte 

längre kan eller tillåts lita på sin egen kompetens och erfarenhet (Lindgren 2014:15). 

 

Det finns inget entydigt svar på hur den optimala utvärderingen ska se ut då en utvärdering är 

beroende av sin kontext (Rudolf et al. 2017:3). Scriven (2007:11) anser att det finns vissa 

riktlinjer som utvärdering bör förhålla sig till. Enligt honom är det av yttersta vikt att inte bara 

fokusera på det övergripande, samt om projektet anses lyckat eller inte. För en noggrann och 

rättvisande utvärdering bör i stället fokus läggas på både de direkta och indirekta, medvetna 

och omedvetna, omedelbara, kortsiktiga samt de långsiktiga effekterna av planen och 

planeringen (Scriven 2007:11). Han menar att de viktigaste effekterna ofta är “dolda”, som 

kräver en djupgående analys för att finna. Det räcker inte med att utgå från hypoteser om vad 

som anses vara problematiskt (Scriven 2007:12).  

 

 

3.8 FÖRÄNDRADE STYRFORMER 

Sverige och de andra nordiska länderna har en särskild välfärdsmodell där de offentliga 

förvaltningarna tagit det mesta av ansvaret för välfärdstjänster såsom skola, vård, omsorg men 

även stadsplanering. Till följd av ökad globalisering har nya styrformer som governance blivit 

allt vanligare. Enkelt beskrivet kan skiftet till governance beskrivas som organisatoriska 

förändringar (Bäck et al. 2015: 203). Enligt Pierre (2011:20,120) har detta skifte framför allt 

genererat ett mer decentraliserat beslutsfattande men även åtstramningar i den offentliga 

budgeten. Skiftet har även inneburit ett ökat samarbete mellan privata och offentliga aktörer. 

I och med införandet av de nya styrformerna under 90-talet har New Public Management, 

NPM, fått allt större betydelse. Nu vänder sig allt fler offentliga aktörer mot civilsamhälle och 

näringsliv för att råda bot på de problem som finns inom välfärdssystemet (Tillmar et al. 

2018:1). För att öka produktiviteten och effektiviteten så förespråkar NPM att den offentliga 

organisationen ska styras mer likt den privata sektorn. Framför allt kan detta ske på två olika 

vis; antingen genom att marknaden och dess mångfald av aktörer styr, eller att den offentliga 

organisationen styrs likt ett privat företag (Bäck et. al 2015: 215.). En viktig beståndsdel för att 

uppnå detta är också att det ska finnas ett tydligt ansvarsutkrävande och transparens mellan 

utförare och beställare, vilket sker framför allt genom att utvärdera (Liff 2015:14; Vedung 

2010:273). 

 

Christopher Pollitt och Geert Bouckaert (2011:6) skriver om NPM och menar att styrformen 

till en början främst var inriktad på att öka effektiviteten. Men under 90-talet förändrades 

styrformen och började alltmer fokusera på partnerskap och en diskussion om transparens. 

Det var också under den här tiden som en diskussion om förtroende tog fart. Detta för att 

styrformen ledde till fragmenterade organisationer som inte lyckades behålla det holistiska 

perspektivet. Det uppstod problem med koordinering vilket i sin tur ledde till att effektiviteten 

försämrades och legitimiteten ifrågasattes (Pollitt & Bouckaert 2011:7). Christoffer Hood 

(1991:732) var mannen som myntade begreppet New Public Management. I ett försök att 

sammanfatta tendenser i NPM världen över menar han att det gjorts flertalet försök att jobba 

med legitimiteten. Ofta sätts uttalade standards upp och mått på prestation för att 

ansvarstagande ska kunna granskas och utvärderas. Han belyser vikten inom NPM att betona 

resultat snarare än processen (Hood 1991:732).  
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Inom NPM har det blivit vanligt med utvärdering och uppföljning just för att det på ett enkelt 

och förhållandevis billigt sätt ger en bild över hur lyckad en insats varit. Ofta används enkla 

metoder som enkäter eller frågeformulär (Pollitt & Bouckaert 2011:169). Kritik har dock 

riktats mot just denna förenkling av att bedöma resultat just i mätbara resultatet i stället för 

att faktisk analysera det som gör reell skillnad för exempelvis medborgarnas behov. Det blir 

därmed viktigare att nå ett mätbart positivt resultat än ett resultat som gör nytta (Zovko 2017: 

37). Utvärdering inom NPM har kritiserats även av Liff (2015:14) som menar att den 

transparens och ansvarsutkrävning som NPM anser sig ha snarare blir missvisande. I stället 

för att ge en heltäckande bild av utvärderingen så fokuseras de enbart på mål knutna till 

prestationer.  

3.8.1 Samordnad planering 

Som tidigare konstaterats är en plans utfall, alltså outcome, beroende av att 

planeringsprocessen är samordnad. I Sverige har det från ett politiskt plan gjorts insatser för 

att främja samverkan över sektorsgränser. Det måste finnas en samverkan mellan stat, 

regioner och kommuner samt mellan den offentliga sektorn, näringslivet och civilsamhället 

(Tillmar et al. 2018:1). Boverket (2020b) skriver att kommunens olika förvaltningar och 

samhällets alla nivåer behöver en gemensam vision och målbild där hållbarhetsmålen är en 

del av kommunens strävan mot en hållbar framtid. En samverkande planering anses i många 

fall vara mer innovativ och flexibel i förhållande till både beslutsfattande och problemlösning 

men det bidrar också till att gränserna mellan olika samhällssektorer har blivit alltmer diffusa 

(Boverket 2020b). Den ökade privatisering, marknadisering och standardisering som 

governance har fört med sig har dessutom genererat ett ökat behov av utvecklade 

samverkansstrukturer (Hansson & Johansson 2016: 13-14). Hansson och Johansson 

poängterar dock att det även finns flertalet utmaningar med samordnad planering. För en 

lyckad samordnad planering så krävs det tydligt formulerade mål bland samtliga 

samarbetspartners med en klar roll- och ansvarsfördelning (Hansson & Johansson 2016:14-

15). 

 

Men samverkan behöver även fungera på en lägre nivå. Forskning har visat att det faktiska 

utfallet av en plan sällan stämmer överens med planens initiala syfte. En stor anledning till 

detta kan just bero på att kommunen som upprättade planen sällan är med vid 

implementeringen av den (Khakee 2000:18). Patrik Tornberg (2010:29) argumenterar för att 

även planeringen inom den kommunala regin behöver god samverkan. Han skriver i texten 

En plan betyder ingenting förrän någon tycker att den gör det att vad som menas med en 

plan beror inte nödvändigtvis på vad som formellt är beslutat inom den utan det är snarare 

den sociala process som ger den mening. Det Tornberg syftar på är att det inom varje enskild 

sektor inom kommunen finns olika uppfattningar om vad som anses vara exempelvis hållbart. 

Det är därför av yttersta vikt att de styrande dokument är tydliga i sina förklaringar till hur 

formuleringen och konstateringar görs. Samverkan är ofta ett sätt för att lösa komplexa 

problem (Tornberg 2010:29). Även kunskapsöverföring och effektivitet kan vara orsaker till 

att samverka. Framför allt handlar det om att organisationer tillsammans kan uppnå mål de 

inte hade klarat av på egen hand (Tornberg 2010:30). Det finns också forskning som tyder på 

att just ett övergripande gemensamt syfte är nyckeln för god samverkan (Lindberg 2009:39). 

Ofta blir det ett stort fokus på översiktsplaneringen när det talas om samordnad planering. 

Det är utan tvivel viktigt att en kommuns översiktliga planering är samordnad men Friesecke 

(2015:3-5) hävdar att det även är viktigt att detaljplaneprocesser är väl samordnade för att 
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garantera den hållbara utvecklingen fastställs på en mer detaljerad nivå och för att skapa en 

effektiv detaljplanehantering. 

 

Då det är byggherrarna och exploatörerna som förverkligar de planer som planeraren skapar 

är det därmed av yttersta vikt att samarbetet och samverkan dem emellan är välfungerande. 

Exploatören har en stor påverkan på planens outcome. I och med de förändrade styrformerna 

i samband med governance och NPM krävs det inte heller bara samverkan inom olika sektorer 

på kommunen, utan även mellan offentliga och privata aktörer. Hansson och Johansson 

(2016:15) påpekar att det krävs en mer utvecklad samverkan mellan offentliga och privata 

aktörer för att främja en hållbar stadsplanering. Enligt Kalbro och Lindgren (2018) är det 

vanligast att byggherren involveras tidigt i planprocessen för att möjliggöra för dialog samt 

främja samordningen mellan byggherre och kommun. Men det finns undantag där 

markanvisningen skrivs under i slutskedet av en planprocess eller till och med när 

detaljplanen är gjord (Gustavsson & Hammarlund 2012:102). Hanna Zetterlund (2016:24) har 

studerat hur samverkan mellan planarkitekter, byggherrar och exploateringsingenjörer ser ut 

i Stockholm. Samtliga av dessa aktörer besitter makt vilket leder till en viss spänning. En tydlig 

konflikt är den misstänksamhet som planerare ofta besitter mot byggherrarnas önskan om 

mer flexibla planer. Flexibla planer menar flertalet byggherrar genererar en snabbare process 

som bättre kan anpassas efter marknaden. Men att skapa flexibla planer leder också till att 

planeraren släpper ifrån mycket av sin makt till byggherren. Det är då byggherrens ansvar att 

de muntliga överenskommelser som ägt rum parterna emellan uppfylls eller inte (Zetterlund 

2016:24-25). Om byggherrarna får för mycket spelrum riskerar projektet att främst främja 

byggherrarnas ekonomi och de hållbara målen blir svårare att garantera (Zetterlund 2016:24-

25).  

 

 

3.9 EVIDENSBASERAD PLANERING 

Författarna Krizek, Forysth & Slotterback (2009:459) beskriver att evidensbaserad planering 

innebär att genom att använda evidens - information, data, forskningsresultat och så vidare, 

tillsammans med kunskap kunna motivera och rättfärdiga ett särskilt tillvägagångssätt i 

planeringen. Ofta används evidens mer som vägledande snarare än fastställande (Krizek, 

Forysth & Slotterback 2009:459). Det som skiljer evidensbaserad planering från exempelvis 

rationell planering är att datan inte influerar planeringspraktiken direkt utan behandlas först 

via dess användning av andra delar av planeringen. Till exempel att data filtreras genom 

resultat från utvärderingar av andra stadsbyggnadsprojekt (Krizek et al. 2009:466-467). Det 

är därför en förutsättning att kommuner har utvärderat liknande fall i ett tidigare stadium, för 

att senare kunna processa och filtrera den datan i kommande planering. 

 

Forsmalm och Johansson (2019:129) är två forskare som studerat evidensbaserad planering. 

I deras forskning använder de sig av en modell utvecklad av organisationsforskarna E. 

Barends, D. Rousseau och R. Brinner som grundar sig på att ordet evidens innebär all 

information och kunskap som hjälper verksamma tjänstepersoner att ta bättre beslut. Utifrån 

denna definition har de definierat fyra olika former av evidens; vetenskaplig-, intressent-, 

professionell-, samt organisatorisk evidens.  
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Typ av evidens Beskrivning 

Vetenskaplig evidens Evidens som framkommer ur forskning. 

Intressentevidens Lokal kunskap som framkommer ur exempelvis invånarna i ett område eller andra 
relevanta aktörer.  

Organisatorisk evidens Den data och information som skapas inom samt genom organisatoriska praktiker. 
Datan ger också en bild av organisationens lösningsförmåga och kapacitet. 

Professionell evidens Erfarenheter, kompetens och “tyst kunskap” från yrkesverksamma. 

Tabell 1 över olika typer av evidens (Forsmalm och Johansson 2019:129). 

 

Vidare finns det två synsätt för hur evidensbaserad planering används. Inom det första 

synsättet ses evidens som ett rationellt beslutsfattande. Resonemang och tillvägagångssätt 

baseras på förnuft och teknisk kunskap. Inom det andra synsättet används redan gjorda 

rapporter eller utvärderingar som ligger till grund för vilka åtgärder som ska vidtas för att ge 

det önskade resultatet. Faludi & Waterhout (2006:11) skriver att dagens evidensbaserade 

planering skapar databaser med kunskap för att med hjälp av dem kunna förbättra framtida 

planer och projekt.  

 

Inom evidensbaserad planering är det vanligt att använda utvärderingar och indikatorer som 

verktyg i planeringsprocessen (Faludi & Waterhout 2006:9). Även tanken om bästa praxis 

(best practise) är ett sätt för att överföra policys och frambringa lärande. Bästa praxis handlar 

om att spetsa innovativa projekt genom lärdomar från liknande projekt från andra ställen i 

världen (Bulkeley 2006:1030).  

 

 

3.10 CERTIFIERINGAR  

Det finns flera olika typer av certifieringar. De flesta används för att mäta byggnader utifrån 

ekologiska hållbarhetsparametrar. Exempelvis är Miljöbyggnad ett svenskt utvecklat 

certifieringssystem men det finns andra vanliga certifieringssystem, bland annat BREEAM, 

BREEAM-SE, LEED, GreenBuilding och Svanen (Sweden Green Building Council, 2019). 

Sweden Green Building Council (2019) har dessutom tagit fram ett 

hållbarhetscertifieringssystem för hela stadsdelar där fokus ligger på de ekonomiska och 

sociala värdena. Systemet kallas CityLab och är anpassat efter lokala förutsättningar. Dessa 

certifieringar kan till mångt och mycket likställas med en form av utvärdering, exempelvis är 

syftet med just CityLabs manual och dess certifiering att utvärdera hur hållbar en stadsdel är. 

Manualen kan bland annat användas för att analysera om de hållbarhetssattsningar som gjorts 

uppnått önskad effekt men också för att genomföra en nulägesbeskrivning för eventuell 

framtida utveckling (Sweden Green Building Council, 2019:5-6). 

 

 

3.11 LEGITIMITET  

Det är av yttersta vikt att både planering och utvärdering är legitim. All politiskt styrd 

verksamhet behöver legitimeras för att accepteras av medborgarna samt för att rättfärdiga 

politikernas beslut, och planeringen är inget undantag. Det finns framför allt tre sätt att se på 
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legitimitet; inflödeslegitimitet, genomflödeslegitimitet och utflödeslegitimitet (Bäck et al. 

2015:26,312). Inflödeslegitimiteten av planeringen sker framför allt genom att den fysiska 

planeringen styrs av det politiska systemet och därmed är underställd folkvalda politiker. 

Medborgarna har genom den representativa demokratin därmed chansen att säga sitt och 

påverka genom sin möjlighet att rösta i val. För att uppnå genomflödeslegitimitet behöver 

planeringsprocessen vara transparant, inkluderande och tydlig så att medborgarna kan förstå 

hur beslut tas men även utkräva ansvar av beslutsfattaren. Hög transparens gör det också 

enklare för andra parter att ta del av innehållet vilket leder till minskad risk för missförstånd. 

Den sista legitimeringsgrunden, utflödeslegitimiten, rättfärdigar den maktutövning som den 

fysiska planeringen är genom sin förmåga att lösa problem och leverera resultat (Bäck et al. 

2015:26,312).  

 

Det finns däremot olika åsikter och teorier gällande vilken av dessa tre legitimetsgrundande 

aspekter som väger eller bör väga tyngst. Synen på detta har också varierat under årens gång. 

Exempelvis anser Taylor (2018:241) att det i dagens, ofta diskursinriktade planering, finns ett 

stort fokus på genomflödeslegitimitet. Den kollaborativa planeringen bygger sin huvudsakliga 

legitimitet genom att de värderar en öppen, transparent och tillgänglig process för alla aktörer. 

Inom den rationella planeringsteorin är det framför allt utflödeslegitimiteten som prioriteras. 

Det handlar framför allt om det faktiska utfallet av den utlovade problemlösningen samtidigt 

som effektivitet är högt prioriterad (Johansson & Khakee 2009:159). Studier har dock visat att 

om inflödes- och genomflödeslegitimiteten prioriteras, som det tenderar att göra inom den 

kollaborativa planeringen, är chansen stor att detta sker på bekostnad av utflödeslegitimiteten 

då detta ofta genererar i en långdragen process. Detta gäller även omvänt, det vill säga om 

utflödeslegitimiteten prioriteras så kan det uppstå brister i legitimiteten på inflödes- och 

genomflödessidan (Getimēs, Heinelt and Sweeting 2006: 15-16). Med detta sagt är det av stor 

vikt att samtliga aspekter av legitimitet uppnås till en viss grad. Dock anser Johansson och 

Khakee (2009:158-159) att utflödeslegitimiteten och den faktiska implementeringen är något 

viktigare än inflödeslegitimiteten då det är den som direkt påverkar utfallet och är avgörande 

för hur effektivt problem kan lösas. 

 

Tornberg (2010:34) påstår att deltagandet i sociala processer är en central del av 

meningsskapandet i planeringen. Däremot understryker han att det inte är förrän tankarna 

och det som diskuterats faktiskt etableras i något beständigt, likt en plan eller ett 

beslutsdokument som det faktiskt gör skillnad och skapar mening. Detta går i sin tur att koppla 

till utflödeslegitimiteten. 
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Kapitel 4 

METOD 

I detta kapitel presenteras enkätundersökningen, fallstudie som forskningsstrategin samt de 

valda datainsamlingsmetoderna. Metoderna används för att finna svar på frågeställningarna. 

Metoden visar vad för slags data som samlats in och hur den tolkas, vilket i sin tur ökar 

trovärdigheten då det möjliggör för andra att följa forskningen och kunna replikera den.  

 

Studien är uppdelad i två delar, en kvantitativ och en kvalitativ. Den kvantitativa delen ämnar 

ge en aktuell bild över hur vanligt det är att kommuner använder sig av utvärdering. Den 

kvalitativa delen analyserar mer i detalj synen kommuner har på utvärdering samt hur de 

arbetar med det. Tillsammans bidrar de två delarna till att studien får en bredd men också ett 

djup vilket ger en heltäckande bild över hur utvärdering används i dagens planeringspraktik. 

 

 
Figur 2: Illustration över hur studiens metod är konstruerad. 

 

 

4.1 ENKÄTUNDERSÖKNING 

För att ge svar på den första forskningsfrågan, Hur vanligt är det att stora kommuner 

använder sig av utvärdering i stadsbyggnadsprojekt? skickades en enkätundersökning ut till 

de 50 största kommunerna i Sverige sett till folkmängd. Genom att besvara denna fråga i det 

inledande stadiet ges studien en samtida förankring i om kommuner använder sig av 

utvärderingar eller inte. Enkätundersökningen hjälper oss även delvis att besvara den andra 

och tredje forskningsfrågan, Vilken syn har stora kommuner på utvärdering? och, På vilket 
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sätt använder sig stora kommuner av utvärdering i större stadsbyggnadsprojekt? Detta sker 

framför allt genom att undersöka vilken typ av utvärdering som används, ex ante, ex post eller 

processutvärdering. Enkätundersökningen ger oss även en förståelse för de fall där 

utvärdering inte genomförs och anledningarna bakom det. Att just de största kommunerna 

valts ut grundar sig i att det är större sannolikhet att de har genomfört ett större 

stadsbyggnadsprojekt de senaste 15 åren, vilket vi har valt att avgränsa vår studie till. 

 

Att använda sig av enkätundersökningar är en effektiv metod när det kommer till att på ett 

enkelt vis få information direkt från flertalet källor. Då frågorna är identiska och relativt 

okomplicerade så skapas standardiserad data (Denscombe 2018:244). För att enkätstudien 

ska generera ett framgångsrikt resultat krävs det enligt Denscombe (2018:245) att 

svarsfrekvensen är relativt hög. Denscombe poängterar dock att det inte enbart är 

svarsfrekvensen som är av vikt för en lyckad enkätundersökning utan även ifyllnadsgraden. 

Vilket innebär att svaren ska vara fullständigt ifyllda samt att svaren är valida genom att 

respondenten svarat ärligt på frågorna. För att öka sannolikheten att samtliga av dessa tre 

aspekter uppnås så har en enkät skickats ut till 50 kommuner, trots att vi bedömer att en 

svarsfrekvens på 30 unika svar är tillräckligt för att uppnå ett tillräckligt omfattande empiriskt 

underlag. Enkäten består enbart av sex frågor och samtliga är noggrant formulerade och för 

att undvika eventuella missförstånd så redovisas definitioner av svårtolkade begrepp. Hagevi 

och Viscovi (2016: 159) poängterat att det är bra att hålla enkäten relativt kort så den enkelt 

går att besvara och ansträngningen för respondenten är minimal. De framför dessutom att 

frågeordningen är av stor vikt. Förslagsvis beskriver de att det är lämpligt att börja formuläret 

med en enkel fråga samt att en intresseväckande fråga ska finnas med tidigt i enkäten (Hagevi 

& Viscovi 2016:152). För att uppnå hög validitet i de inkomna svaren har enkäten skickats ut 

till en verksam planarkitekt eller planchef på respektive kommun. Den största nackdelen med 

enkätundersökningar som metod är dock att sanningshalten av svaren kan vara svåra att 

kontrollera samt att förkodade svar kan vara frustrerande för respondenten om de inte känner 

att något av svarsalternativen passar in (Denscombe 2018:265). För att minimera en eventuell 

frustration har svarsalternativet “annat” lags in där ett öppet svar kan lämnas. 

 

I denna studie har en självadministrerande enkät skickats ut. Vilket innebär att respondenten 

svarar på frågorna oberoende av forskaren och kan därmed själv bestämma när och var denne 

vill svara på enkäten (Denscombe 2018:244). För att underlätta sammanställningen av 

enkätundersökningen har SurveyMonkeys enkätundersökningsverkyg använts. I och med att 

detta verktyg används blir enkäten enkel för respondenten att besvara. Genom att använda 

webbaserade frågeformulär så underlättas dessutom att följa den goda praxisen för 

undersökning, då programmet i sig gav förslag på eventuella ändringar och tips för en väl 

utformad enkät. Denscombe (2018:262) poängterar att en webbaserad enkät underlättar för 

att uppnå fullständigt ifyllande och minimerar eventuella småfel som annars enkelt kan 

uppstå om respondenten missuppfattar enkätens upplägg. 

Urvalsprocess 

Med stora kommuner avses i detta fall Sveriges 50 största kommuner, utifrån 

befolkningsmängd. Självklart kan dessa stora stadsbyggnadsprojekt även ske i mindre 

kommuner, men då det inom tidsramen inte finns utrymme för att kontakta samtliga 

kommuner har vi valt att avgränsa oss till de 50 största. Denna avgränsning grundar sig i att 

det är av större sannolikhet att dessa kommuner har ägnat sig åt det som vi definierar som 

stora stadsbyggnadsprojekt. Stora stadsbyggnadsprojekt i denna bemärkelse har definierats 
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som projekt där det har byggts minst 300 bostäder inom en eller flera detaljplaner.  Området 

bör vara avgränsat och inflyttning ska ha skett i delar av eller hela området. Anledningen till 

varför projektet ska vara relativt färdigställt grundar sig i att kommunen ska ha haft en 

möjlighet att ha genomfört en så kallad ex post-utvärderingen, en utvärdering som görs när 

ett projekt är färdigställt. Den kvantitativa delen av studien har dessutom avgränsats i tid. 

Projekten skall vara påbörjade efter 2005. Detta för att vi vill få en aktuell bild över hur synen 

på utvärdering ser ut. 

 

 

4.2 FALLSTUDIE SOM FORSKNINGSSTRATEGI 

I undersökningens kvalitativa del används forskningsstrategin fallstudie. Fallstudie är en 

empirisk undersökning som möjliggör för användandet av både kvalitativa och kvantitativa 

insamlingsmetoder (Johansson 2007:48). Enligt Johansson (2007:66) finns det framför allt 

två olika vägar att välja när det gäller fallstudier, antingen generaliserbara fallstudier där syftet 

är att jämföra flertalet fall med varandra. Denna typ av fallstudier är särskilt användbar vid 

studier med en mer kvantitativ inriktning (Johansson 2007:66). Den andra inriktningen av 

fallstudie syftar till att belysa det generella genom att undersöka specifika fall. Syftet är dock 

inte enbart att generalisera utan även att få en djupare insikt i just det specifika fallet 

(Johansson 2007:65). I den här studien är det, det senare sättet att se på fallstudier som 

kommer att användas. I Denscombes (2018: 85) beskrivning av fallstudier så anser han att 

den lämpar sig som strategi när forskningsstudien är småskalig och ingående. Särskilt då 

undersökningen ämnar betrakta enstaka eller några få studieobjekt där målet är att få en 

förståelse av händelser och processer kopplade till fenomenet. Detta är fördelaktigt när 

djupare analyser ska göras än vad som hade varit möjligt vid exempelvis massundersökning. 

Strategin möjliggör också för en tydlig avgränsning eller inramning vilket kan främja hög 

validitet. Grundtanken i en fallstudie är att synliggöra sådant som vid en ytligare eller bredare 

undersökning eventuellt inte upptäcks (Denscombe 2018:85-87). Fallstudie bör även 

kombineras med andra datainsamlingsmetoder vilket ger forskningen mer flexibilitet och kan 

bidra till en bredare helhetsbild (Denscombe 2018:97). I den här studien har dokumentstudie 

och semistrukturerade intervjuer använts som datainsamlingsmetoder till fallstudien. 

 

Det finns flera olika typer av fallstudier, enfallstudier, tvåfallsstuder eller flerfallsstudier. I 

denna studie har en tvåfallstudie gjorts. Yin (2007:76) är en förespråkare för att flera fall ska 

undersökas och anser att om bara två fall studeras så ger det en större validitet och 

generaliserbarhet än om enbart ett fall undersöks. De två fall som denna studie utgår från har 

sedan ställts mot varandra för att få ett bredare perspektiv på hur storstadskommuner 

använder sig av utvärdering. Genom en sådan jämförelse anser Johansson (2002:56-57) att 

det går att belysa det som särskiljer likväl vilka likheter det finns med de olika fallen. På samma 

sätt kan fallen ställas mot varandra för att belysa skillnaderna i tid. Västra hamnen planerades 

ett decennium tidigare än Backaplan. På så vis kan vi i studien även analysera hur utvärdering 

har förändrats över tid. Jämförelsen mellan de olika kommunerna syftar inte till att bedöma 

den ena kommunens arbetssätt som bättre eller sämre, utan snarare undersöka ifall 

tillvägagångssättet och om attityden mot utvärdering skiljer sig åt. 

 

Den vanligaste kritiken kring fallstudie är gällande hur generaliserbar den är då den ämnar 

undersöka specifika fall. För att stärka validiteten anser Bryman (2016:483) att utföraren bör 

redovisa hur fallen liknar andra exempel. Generaliserbarheten i en kvalitativ undersökning 
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bör inte antas vara högre än att det sannolikt blivit liknande resultat i en liknande situation 

(Bryman 2016:483). Det finns även kritik riktat till hur fallstudier avgränsas, då det ofta 

tillkommer svårigheter när ställning ska tas till hur mycket som ska skalas bort och vad som 

ingår (Denscombe 2018:98). 

4.2.1. Val av fall 

Robert Yin (2007:104) skriver sin bok Fallstudier: design och genomförande om hur viktig 

urvalsprocessen är när fallstudier används. Syftet med att göra en urvalsprocess är att 

säkerställa att det går att definiera och identifiera lämpliga fall för att uppnå studiens syfte 

innan datainsamlingen påbörjas. Yin beskriver vidare att urvalsprocessen bör börja med att 

identifiera olika operationella kriterier som ska användas för att identifiera vilka fall som är 

lämpliga att undersöka (Yin 2007:104). 

 

I den här studien har vi valt att fokusera på så kallade flaggskeppsprojekt som har haft höga 

hållbarhetsambitioner. Med flaggskeppsprojekt menar vi stora stadsbyggnadsprojekt med 

minst 1 000 bostäder där kommunen har haft höga ambitioner och där projektet 

marknadsförts som ett framgångsexempel. Anledningen till detta är att större bostadsprojekt 

påverkar ett stort antal människor i sin färdiga form. Delvis samtliga människor som kommer 

att bo eller verka i området men flaggskeppsprojekt tenderar att ha stor påverkan på den 

framtida utvecklingen även i mindre stadsbyggnadsprojekt. Detta för att de tenderar att sätta 

prägeln för hur stadsbyggnadsnormen blir i branschen i stort. Vidare skall projekten, 1.) vara 

helt eller delvis färdigställda och inflyttade, 2.) ha minst en dokumenterad utvärdering av den 

färdigställda delen. Detta för att undersöka hur lärdomar förts över till de kommande 

etapperna. På så vis kan även en större förståelse för hur kommuner arbetar med lärande 

kopplat till utvärdering skapas. I denna studies enkätundersökning framkommer det att 

utvärderingar är vanligare i kommuner med fler än 90 000 invånare,  därför har vi även valt 

att fokusera på större kommuner. Utifrån dessa kriterier valdes Västra hamnen i Malmö samt 

Backaplan i Göteborg ut. Ytterligare anledningar till att Västra hamnen valdes är för att det 

har skett ett gediget utvärderingsarbete framförallt i Bo01 men utvärderingsarbetet har även 

fortlöpt under senare skeden av utvecklingen av Västra hamnen. Detta möjliggör i sin tur för 

en djupare analys då utvärdering i olika skeden kan granskas. Backaplan valdes för att 

projektet anses vara det första stadsbyggnadsprojekt i Göteborg med höga 

hållbarhetsambitioner. Men också för att det har använts en annan styrform i drivandet av 

stadsbyggnadsutvecklingen än vad som vanligtvis är fallet. Det inte är den kommunala 

förvaltningen som drivit utvecklingen utan ett kommunalt fastighetsbolag, Älvstranden 

Utveckling. På så sätt får studien ett bredare perspektiv. Tillsammans skapar dessa fall en 

intressant bredd på studien som kompletterar enkätundersökningen.  

 

I och med att de båda projekten skiljer i tid kan studien få in en extra dimension om hur synen 

på utvärdering har förändrats under årens gång. Genom att Bo01 är över 20 år gammalt har 

dessutom flera steg av utvärderingar gjorts och därmed kan dess användbarhet som 

lärandeprocess studeras mer ingående. 

 

Genom att vi har valt att fokusera på flaggskeppsprojekt kan vår studie kritiseras för att inte 

vara representativa för dagens planeringspraktik. Men då flaggskeppsprojekt har så pass stor 

påverkan på mindre projekt anser vi att de är av större vikt att undersöka hur de faktiskt 

utvärderas. 
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Avgränsningarna mellan den kvantitativa och den kvalitativa studiens fall skiljer sig åt för att 

de inte ämnar besvara samma frågor. Den kvantitativa studien görs för att få en aktuell 

helhetsbild om hur vanligt det är att kommuner använder sig av utvärdering, samt kortfattat 

vilken typ av utvärdering som är mest förekommande. Denna del fungerar därmed som en 

bakgrundsstudie till den kvalitativa delen. Den kvalitativa studien ämnar å andra sidan att 

besvara vilken syn kommuner har och hur de jobbar med det. Här är det inte lika viktigt med 

aktualiteten eftersom en utvärderingsprocess är långdragen och vi måste se till att 

kommunerna i fråga har hunnit genomföra en utvärdering av ett färdigställt 

stadsbyggnadsprojekt. Ett av kriterierna var dessutom att fallen skulle vara flaggskeppsprojekt 

just för att de är tydliga exempel på hur planeringspraktiken är idag och vart den är påväg. 

Men de är inte så pass vanliga vilket är varför vi inte hade det som kriterium i den kvantitativa 

studien. 

4.2.2 Datainsamlingsmetoder 

Nedan presenteras de olika datainsamlingsmetoderna som har använts för att genomföra 

fallstudien. Både utifrån ett teoretiskt perspektiv men också mer praktiskt hur vi har gått 

tillväga i genomförandet av metoden. 

Litteraturstudie 

Studiens teoribaserade del samt delar av kunskapsöversikten har uppstått genom en 

litteraturstudie. En litteraturstudie innebär att tidigare forskning och vetenskaplig litteratur 

kritiskt har granskats. I denna studie har litteraturen som studerats funnits antingen då den 

använts tidigare under utbildning, som tips från handledaren eller genom sökningar i 

databaser. 

Dokumentstudie 

En dokumentstudie har genomförts för att skapa en förståelse över stadsbyggnadsprojektens 

utveckling och dess utvärderingar i stort. Enligt Denscombe (2018:321) så innebär 

dokumentstudier att skriftliga dokument och texter, allt från formella handlingar till 

dagstidningar, studeras. Syftet med dokumentstudier är att studera övergripande samhälleliga 

strukturer och frågor genom en djupare läsning. Detta betyder i sin tur att materialet ska tolkas 

för att identifiera dolda strukturer och meningar. En fördel med dokumentanalys är att 

dokumenten och dess information är beständig. Den är med andra ord tillgänglig för eventuell 

granskning även i framtiden (Denscombe 2018:321-322). Ytterligare en fördel med att 

undersöka dokument är dess tillgänglighet, då en stor andel finns gratis att tillgodose online 

(Denscombe 2018:325-326). När dokument används i forskning är det dock av stor vikt att 

källans innehåll kritiskt granskas för att förstå dess innebörd, men även säkerställa dess 

autenticitet, representativitet och dess validitet (Denscombe 2018:328).  

 

Den vanligaste kritiken gällande granskning av dokument är huruvida själva källan kan anses 

vara trovärdig eller inte. För att höja trovärdigheten kan dateringen, autenciteten och vem som 

skrivit texten granskas. Annan kritik är att dokumenten oftast produceras för något annat syfte 

än det undersökningen ämnar till att undersöka. Men det kan också vara att dokumenten 

snarare är en personlig tolkning av författaren än en representativ bild av verkligheten 

(Denscombe 2018: 331,339).  
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Dokumentstudien ämnar till att tillsammans med intervjuerna besvara den andra, tredje och 

fjärde forskningsfrågan; 

 

2. Vilken syn har stora kommuner på utvärdering? 

 

3. På vilket sätt använder sig stora kommuner av utvärdering i större 

stadsbyggnadsprojekt? 

 

4. Hur har lärdomar från tidigare utvärderingar tagits om hand i den efterföljande 

planeringen i Malmö stad och Göteborgs stad? 

 

Eftersom de dokument som studerats i detta arbete framför allt är kommunala dokument, allt 

från utvärderingar till andra strategiska dokument, som laddats ner från kommunernas 

hemsidor bedöms de ha hög autenticitet. Då samverkan mellan olika aktörer och förvaltningar 

har stor påverkan på hur implementeringen och genomförandet av planen blir i verkligheten 

är det även av intresse att analysera detta i de respektive kommunerna. Detta gör vi genom att 

undersöka vilka och hur många som deltagit i processen. 

Dokumentstudie Bo01 och Västra hamnen 

Dokumentstudien började med ett gediget inläsningsarbete. Då det, speciellt i Bo01 och Västra 

hamnen i sin helhet, fanns ett stort antal ex post-utvärderingar så skummades samtliga 

utvärderingar igenom för identifiera vilka som skulle studeras mer i detalj men även för fylla 

andra hålrum. Dokumentstudien avgränsades sedan till framför allt två utvärderingar som 

studerats och granskats närmare. Dessa är Utvärdering av stadsrum - Bo01 i Malmö samt 

Halvtidsutvärderingen av Västra hamnen. Att just dessa dokument valdes ut beror på att de 

ansågs vara mer övergripande och de dokument som framför allt fokuserar på aspekter 

kopplade till stadsplanering och inte mer tekniska aspekter. Halvtidsutvärderingen har 

dessutom granskats för få ett helhetsgrepp över Västra hamnen generellt. Utvärderingarna 

kompletterar också varandra då utvärderingen av stadsrum är genomförd av en extern part 

medan halvtidsutvärderingen är skapad av kommunen. Halvtidsutvärderingen kommer 

dessutom bidra till att besvara den tredje forskningsfrågan gällande hur väl kommunen tar 

med sig lärdomar från utvärderingar till senare projekt. För att utveckla resonemanget kring 

denna fråga har även den uppdaterade visionen för Västra hamnen 2031 - ett hållbart och 

gott liv för alla som skapades i samband med halvtidsutvärderingen studerats.  

Dokumentstudie Kvillebäcken och Backaplan 

I Göteborg har också två utvärderingar studerats, båda kopplade till den färdigställda 

stadsdelen Kvillebäcken som är en del av Backaplan, som framöver kommer att genomgå en 

stor stadsbyggnadsomvandling. Den första utvärderingen, Hållbar stadsutveckling i 

Kvillebäcken - uppföljning av hållbarhetsprogrammet, har dels valts ut för att den är 

övergripande eftersom den ämnar följa upp de initiala målen som sattes upp tidigt i 

planprocessen. Den andra utvärderingen, Case Kvillebäcken, har inte utgått från mål utan 

diskuterar olika fokusområden av det som ansågs som mest aktuellt, relevant och utmanande. 

Utvärderingens främsta syfte är att fungera som ett sätt att paketera erfarenheter och 

lärdomar som kan användas i kommande stadsbyggnadsprojekt. Utvärderingarna har ett 

kompletterande element då den förstnämnda utvärderingen är utförd av ett konsortium 

bestående av byggherrar och fastighetsbolaget Älvstranden Utveckling. Case Kvillebäcken är i 

stället genomfört av Älvstranden Utveckling tillsammans med flera av Göteborgs stads olika 
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förvaltningar. Case Kvillebäcken kommer dessutom bidra till att besvara den fjärde 

forskningsfrågan gällande hur väl kommunen tar med sig lärdomar från utvärderingar till 

senare projekt. 

Semistrukturerad intervju 

När det kommer till kvalitativa studier så är intervjuer en av de vanligaste metoderna att 

använda och den största anledningen till detta är just dess flexibilitet. Det finns en rad olika 

typer av tillvägagångssätt att genomföra en intervju på. Inom det kvalitativa forskningsfältet 

är de vanligaste formerna dock semistrukturerade samt ostrukturerade intervjuer (Bryman 

2011:300). Denna studie utgår från semistrukturerade intervjuer. 

 

Den semistrukturerade intervjun är precis som namnet antyder, delvis strukturerad. Innan 

intervjun har forskaren förberett en intervjuguide med några specifika teman eller frågor som 

ska beröras under intervjun. Mellan dessa frågor finns däremot, till skillnad från den 

strukturerade intervjun, möjlighet att ställa följdfrågor så att intervjupersonerna kan utveckla 

sina resonemang. En semistrukturerad intervju är därmed relativ flexibel och graden av 

struktur kan variera (Bryman 2011:301). Syftet med den semistrukturerade intervjun är 

därmed att den intervjuade ska ha möjlighet att utveckla sina idéer, få möjligheten att tala fritt 

och utförligt om det aktuella ämnet (Denscombe 2018:269). Intervjuguiden som har använts 

i denna studie hittas i bilaga A. Bryman (2011:311) poängterat att som intervjuare är viktigt att 

kunna ägna sin fulla uppmärksamhet till det som sägs och därmed bör intervjun spelas in för 

att undvika att för stort fokus hamnar på att föra anteckningar. Genom att spela in intervjun 

kan dessutom forskaren gå tillbaka och lyssna genom materialet ytterligare flera gånger. Det 

finns dock nackdelar med att spela in intervjun. Exempelvis så anser Denscombe (2018:284-

285) att ljudupptagningen inledningsvis kan generera att den intervjuade känner sig hämmad 

och distraherad. Det här brukar dock gå över allt eftersom intervjun fortlöper.  

 

I de fall flera intervjuer ska genomföras som ska vara komparativa med varandra är det 

lämpligt att utgå från samma intervjuguide. Det underlättar dessutom jämförbarheten i de 

studier där olika forskare genomför olika intervjuer (Bryman 2011:304). Däremot går det med 

fördel att utveckla frågeställningar under projektets gång i de fall flera intervjuer genomförs. 

Kanske uppkommer det ny information i en tidigare intervju som kan användas i kommande 

intervjuer och på så vis följa upp nya undersökningsspår (Denscombe 2018:269). Under en 

intervju är det viktigt att forskaren kan inta en neutral position för att minimera inverkan på 

den intervjuades svar. Genom att förbereda frågor i förväg kan risken för ledande frågor 

minimeras (Bryman 2011:305). För att minimera forskarens påverkan ska intervjuaren vara 

passiv, neutral till de uttalanden som sker under intervjun. Ett artigt och tillmötesgående 

beteende skapar ett större förtroende mellan parterna (Denscombe 2018:277-278; Yin 

2013:139-142).  

 

Att intervjuaren i sig påverkar forskningsresultatet är en av nackdelarna med att använda 

intervju som metod. Ytterligare en svårighet med intervju som metod är att det som 

framkommer i intervjun inte med säkerhet överensstämmer med verkligheten. Kanske säger 

intervjupersonen det som hen tror att intervjuaren vill höra, eller hur hen önskar att det var. 

Även kontexten som intervjun genomförs i kan påverka tillförlitligheten på datan som 

intervjun resulterar i (Denscombe 2018: 193). För att säkerställa att datan som framkommer 

under intervjun stämmer bör de jämföras med andra informationskällor som berör samma 
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ämne, detta kallas triangulering. I detta fall analyseras datan i relation till kunskapsöversikten 

och dokumentstudien (Denscombe 2018:290-291).  

 

För att uppnå studiens syfte lämpar det sig att använda intervjuer då det är bra för att få en 

djupare förståelse för den intervjuades erfarenheter, åsikter, uppfattningar och känslor. 

Genom intervjuer kan även en förståelse för mer komplexa system och sammankopplingar 

uppstå i och med att forskaren får värdefulla insikter, kunskap och information direkt från 

nyckelpersoner utifrån deras expertis, erfarenhet och position (Denscombe 2018: 268). 

Intervjuerna ger därmed en djupare förståelse för utvärderingsprocessens praktik samt vilken 

attityd som finns mot utvärdering inom planeringspraktiken. 

 

De semistrukturella intervjuerna ämnar till att tillsammans med den dokumentstudien 

besvara den andra, tredje och fjärde forskningsfrågan; 

 

2. Vilken syn har stora kommuner på utvärdering? 

 

3. På vilket sätt sig använder stora kommuner av utvärdering i större 

stadsbyggnadsprojekt? 

 

4. Hur har lärdomar från tidigare utvärderingar tagits om hand i den efterföljande 

planeringen i Malmö stad och Göteborgs stad? 

 

Intervjuerna som gjorts i den här studien är så kallade personliga intervjuer. Den personliga 

intervjun har skett enbart mellan en informant samt en forskare/student. Denna form av 

intervju är mycket populär, delvis på grund av dess enkelhet att arrangera, genomföra och 

kontrollera (Denscombe 2018:270). För att säkerställa att studien är etiskt medveten krävs det 

att forskarna är tydliga med studiens syfte samt hur den intervjuades personuppgifter kommer 

att behandlas (Bryman 2011:306).  

 

Det är viktigt att komma ihåg att samtliga experter inte alltid är överens eller erfara 

upplevelser på likartade sätt. För att säkerställa studiens validitet är det av stor vikt att urvalet 

av de personer som har intervjuats är tydligt redovisat (Bryman 2011:312). I denna studie har 

Malmö respektive Göteborgs stad kontaktats för att finna lämpliga personer att intervjua. 

Respektive person har varit väl involverad i utvecklingen av respektive stadsbyggnadsprojekt. 

På så vis kom vi i kontakt med informant 2 och 4. Informant 1 och 3 kontaktades direkt av oss 

då vi efter viss efterforskning konstaterat att de varit direkt involverade i 

utvärderingsprocessen och på så vis har mer kunskap om de utvärderingarna som har 

studerats i dokumentstudien. Informant 1 har arbetat många år i Malmö stad och har därmed 

varit direkt involverad i utvecklingen av Bo01 men även i det gedigna utvärderingsarbetet. Hen 

har delvis verkat som både projektledare och områdesarkitekt för Bo01. Därefter fortsatte hen 

att arbeta med Västra hamnen i ett antal år innan hen bytte arbetsplats och nu verkar 

informant 1 i en annan kommun. Informant 2 arbetar i dagsläget på planavdelningen i Malmö 

stad och har arbetat där sedan cirka ett decennium tillbaka. Hen har varit ansvarig för 

utvecklingen av Västra hamnen och även deltagit i halvtidsutvärderingen samt 

visionsdokumentet för Västra hamnen 2031. Informant 3 arbetar på Älvstranden Utveckling 

AB. Hen var en av de som var drivande i framtagandet av utvärderingen Case Kvillebäcken. 

Informant 4 som är handläggande planarkitekt på Planavdelningen i Göteborgs stad och har 

varit involverad i detaljplanearbetet för Backaplan. Intervjun med informant 4 ämnar främst 
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att få en tydligare bild över hur lärdomarna från utvärderingarna i Kvillebäcken har påverkat 

detaljplaneringen av Backaplan. 

 

Med hänsyn till den rådande Covid-19 pandemin har intervjuerna gjorts via länk. I och med 

pandemin har stor vana att genomföra sammanträden, möten och intervjuer via länk skapats 

och därmed anser vi att detta inte påverkar utfallet i någon större negativ bemärkelse. 

Denscombe (2018:286-287) delar uppfattning och anser att det finns flera fördelar med att 

genomföra intervjuer via länk men med visuell kontakt. Förutom att restid och resekostnader 

minimeras så ger denna typ av intervju samma fördelar, men även nackdelar som finns med 

intervjuer som sker ansikte mot ansikte. 

Tolkning av intervjumaterial 

Efter varje intervju transkriberades dem för att sammanställa all information i textform. 

Anledningen till att intervjuerna transkriberas är för att få en översiktlig version av intervjun 

där viktiga delar enkelt kan understrykas eller markeras. På så sätt är det enklare att analysera 

och överblicka materialet. Den transkriberingsmetod som användes var bastranskribering 

vilket innebär att transkriberingen för det mesta är ordagrann. Utfyllnadsord såsom äh, liksom 

eller andra ofullbordade meningar stryks. Denna metod hör till en av de vanligaste och 

används främst när det viktigaste med intervjun är talets innehåll och inte exakta ordval 

(Norrby 2004:89-91). 

 

(se bifogad bilaga 2 för intervjuguider) 

Analys av insamlad information 

Det insamlade materialet som framkommer ur dokumentstudien samt de semistrukturerade 

intervjuerna har analyserats framför allt utifrån den teoretiska bakgrunden samt ur 

kunskapsöversikten.  

 

För att stärka den kvalitativa studiens giltighet och validitet används triangulering. Yin 

(2006:125-126) anser att en av fallstudiens stora styrkor är att det lämpar sig bra för att 

kombinera flera olika datainsamlingsmetoder. Genom användningen av multipla 

datainsamlingsmetoder så ökar fallstudiens validitet då resultat och analyser grundar sig på 

flera olika informationskällor som styrker varandra. Validitet betyder hur bra ett 

mätinstrument är på att mäta det den avser att mäta (Nationalencyklopedin u.å.c). Då flera 

datainsamlingsmetoder används för att besvara samma fråga eller bekräfta synen på ett 

fenomen kallas det för triangulering. Även Johansson (2000:68) beskriver att triangulering är 

en viktig del för att fallstudien ska bli trovärdig. Det finns flera olika typer av triangulering och 

de som framför allt har använts i denna studie är datatriangulering och metodtriangulering. 

Datatriangulering innebär att flertalet källor används för att samla in information om ett 

fenomen. Metodtriangulering innebär i stället att flera olika metoder, i vårt fall 

dokumentstudier, litteraturstudier och semistrukturerade intervjuer, används för att samla in 

data om ett fenomen. Utöver dessa så används även det som Johansson beskriver som 

teoritriangulering vilket innebär att studiens validitet stärks genom att flera olika typer av 

analyser använts. I vårt fall gestalta en berättelse enligt Stakes sätt, där en sammanhängande 

och trovärdig helhetsbild ges av ett fenomen, i vårt fall de valda utvärderingarna (Stake 

refererad i Johansson 2000:68). Därutöver kombineras denna analys med en komparativ 

analys vilket innebär att mönster iakttas och jämförs med andra fall (Johansson 2000:68). I 
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studien sker detta både genom att de olika utvärderingarna i respektive kommun jämförs med 

varandra men till viss del ställs kommunerna även mot varandra.  

 

 

4.3 METODOLOGISK DISKUSSION 

I den metodologiska diskussionen reflekteras det över de metoder som använts. Delvis 

redogörs det hur genomförandet av metoden har gått till väga men det är även en självkritisk 

diskussion där olika felsteg, påverkningsfaktorer och den insamlade datans validitet 

analyseras.  

4.3.1 Enkätundersökning 

Arbetet med enkätundersökningen började med att formulera ett frågeformulär med frågor vi 

ansåg oss behöva få svar på för att kunna samla in relevant data om hur kommuner arbetar 

med utvärdering (se bifogad bilaga 1). Frågorna formulerades på ett precist sätt. Även 

definitioner av godtyckliga begrepp, som stora stadsbyggnadsprojekt och utvärdering, 

formulerades för att respondenten inte skulle bli osäker på vad som efterfrågades. Trots att 

detta gjordes med största noggrannhet för att missförstånd skulle undvikas visade det sig ändå 

leda till enstaka missförstånd. Exempelvis svarade en kommun att en dokumenterad 

utvärdering har genomförts sedan 2005 (fråga 3) men på fråga 4 gällande vilken typ av 

utvärdering kryssade kommunen i svarsalternativet “annat” och skrev; Internt inom 

kommunen för att ta med erfarenheter till framtida detaljplaner och jämföra planens 

avsikter med det som byggts vilket går att likställa med det första svarsalternativet på fråga 4. 

Vi kan inte garantera att alla respondenter har besvarat frågorna helt korrekt. En annan 

kommun kontaktades efter att de svarat jakande på att utvärdering sker men det visade sig då 

att kommunen endast utvärderar informellt. Någon dokumenterad utvärdering fanns inte. Att 

dessa missförstånd eller slarvfel gjordes kan delvis förklaras med att vissa kommuner 

genomförde enkäten väldigt snabbt, ibland runt 40 sekunder, vilket antyder att frågorna inte 

lästes med största noggrannhet. Den genomsnittliga tiden för att genomföra enkäten var 

däremot 2 minuter och 43 sekunder. Anledningar kan dessutom bero på att respondenten 

svarade utifrån sin vetskap men på grund av olika anledningar saknade den “korrekta” 

informationen. Även om enkäten skickades ut till en planchef/planarkitekt så finns det inte 

heller någon garanti på att det var just denna person som besvarade enkäten. Den kan lika väl 

skickats vidare till exempelvis administratör som kanske saknar kännedom om de 

utvärderingar som genomförts. 

 

Enkätundersökningen skickades ut till de 50 största kommunerna utifrån folkmängd över 

mejl med en bifogad länk till webbenkäten den 8:e mars och enkäten togs ner den 31 mars då 

tillräckligt många svar inkommit. För att få in tillräckligt med svar så behövdes i vissa fall 

flertalet tjänstepersoner på kommunen kontaktas. Vi kontaktade som flest tre personer per 

kommun.  

 

Ett felsteg från vår sida var att enkäten hade utformats på sådant vis att den sista frågan, 

gällande om utvärderingen hade skett på uppdrag av en extern part eller av kommunen själv, 

hade satts som obligatoriskt att svara på. Vilket genererade att även de kommuner som 

svarade att ingen utvärdering hade skett var tvungna att besvara denna fråga. Vi upptäckte 

dock detta problem redan efter att två svar kommit in och åtgärdade problemet genom att 
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lägga till alternativet “det har inte gjorts någon utvärdering”. De två resultaten som redan hade 

inkommit innan denna ändring kontaktades och deras svar modifierades. Resultatet av denna 

fråga går dock att ställa sig kritisk till. I en kvalitetsgranskning där ett antal kommuners 

utvärderingar granskades framkom det att någon kommun som svarat att utvärderingar hade 

skett på kommunalt initiativ i slutändan hade finansierats av statliga medel. Därmed kan 

utvärderingen anses ha initierats av staten. 

4.3.2 Dokumentstudie 

Gemensamt för den dokumentstudien i både Malmö och Göteborg är att de utvärderingar som 

framför allt gick att finna via kommunens hemsida var ex post-utvärderingar. Därav gjordes 

beslutet att avgränsa den kvalitativa delen av studien till ex-post utvärderingar. Att vi inte 

lyckades hitta några ex ante-utvärderingar i de respektive kommuner behöver inte per 

automatik betyda att de inte genomförts. Snarare kan det vara möjligt att detta sker i relativt 

stor utsträckning som forskningen i kunskapsöversikten antyder, men att dessa utvärderingar 

inte publiceras utan sker mer internt inom den kommunala verksamheten.  

 

En fallgrop i vår dokumentstudie kan antas vara att ingen form av systematisk kodning eller 

liknande tillvägagångssätt har använts för att identifiera vilka delar av dokumenten som är 

relevanta att analyseras. I stället har vi utgått från att försöka sammanställa det dokumenten 

beskriver och återberätta hur utvärderingen har gått tillväga samt sammanställa resultat och 

ställningstaganden. Insamlingen har utgått från det teoretiska ramverket och 

kunskapsöversikten. 

4.3.3 Semistrukturerad intervju 

De semistrukturerade intervjuerna ägde rum under vecka 14 och 15 och bestod totalt av fyra 

olika intervjuer. Två av informanterna hade en koppling till Västra hamnen och Bo01 medan 

de andra två varit involverade i utvecklingen av Kvillebäcken och Backaplan. Intervjuerna 

varade mellan 30-50 minuter och utgick från en intervjuguide (se bifogad bilaga 2 för 

intervjuguider) där 7 -12 frågor hade förberetts och sorterats i relevansordning. Allt eftersom 

intervjun pågick så besvarades i många fall frågor som hade tänkts komma senare under 

intervjun men även andra intressanta aspekter uppkom. I samtliga intervjuer var det tydligt 

att det fanns ett förtroende mellan informant och forskare, stämningen var avslappnad och att 

intervjun spelades in eller skedde över nätet antas inte ha påverkat resultatet i någon negativ 

bemärkelse.  

 

Med tanke på att det endast intervjuats två personer för respektive kommun så är det 

oundvikligt att dessa personer får agera som representanter och talespersoner för kommunen. 

Det är viktigt att poängtera att synen på utvärdering är högst individuell och det går inte att 

med säkerhet garantera att deras syn per automatik överensstämmer med de andra 

verksamma på kommunen eller Älvstranden AB. För att öka studiens validitet hade det, om 

tid och utrymme funnits, varit lämpligt att intervjua ytterligare representanter, eventuellt även 

från andra förvaltningar. Detta hade i sin tur även genererat en mer nyanserad bild över hur 

samverkan har fungerat. Med tanke på att konsortiets utvärdering har granskats hade det varit 

på sin plats att även intervjua en representant därifrån. Tyvärr fanns det dock inte utrymme 

för detta inom studiens tidsram.  
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4.4 FORSKNINGSETISKA STÄLLNINGSTAGANDEN 

För att säkerställa en hög grad av legitimitet för studien har hänsyn tagits till forskningens 

etik. För att säkerställa detta kommer studien att utgå ifrån Denscombe (2018:438) fyra 

forskningsetiska huvudprinciper. Den första principen syftar till att skydda deltagarnas 

intressen. Denna princip handlar framför allt om att deltagaren inte på något vis ska påverkas 

negativt av att delta i studien, vare sig på kort eller lång sikt. Det bör tydligt framgå hur den 

intervjuades personuppgifter kommer att behandlas i studien. För att undvika att den 

intervjuade skulle känna sig uthängd eller svartmålad har samtliga som intervjuats utåt sett 

varit anonyma. Det enda som officiellt framgår är vilken kommun eller vilket företag de 

representerar och dess titel. Utifrån denna information har den intervjuades anonymitet 

bibehållits samtidigt som tillräcklig information för att uppnå studiens syfte och tillförlitlighet 

finns tillgänglig. Den andra huvudprincipen grundar sig på att deltagandet i studien ska vara 

frivilligt och ske via ett informerat samtycke. Denscombe förespråkar också ett skriftligt 

samtycke för att skydda både forskaren och deltagarna (Denscombe 2018:441). I denna studie 

har kontakten med de intervjuade skett över mejl, där både studiens syfte har delgivits men 

det är även över mejl som deltagarna har gett sitt skriftliga samtycke. Denscombes tredje 

princip handlar om att det ska finnas en öppenhet om studien till de deltagande men även 

gentemot andra forskare. Datan ska hanteras på ett ärligt och öppet vis där insamlingen av 

data ska behandlas objektivt. Personliga preferenser lämnas utanför. Det handlar även om att 

referera på ett korrekt vis och erkänna tidigare forskning (Denscombe 2018:443). Den fjärde 

och sista principen handlar om att forskningen ska följa den nationella lagstiftningen 

(Denscombe 2018:446).  

 

Ytterligare en aspekt som kan skapa etiska dilemman, men även påverka studiens 

tillförlitlighet, handlar om att enbart ett fåtal personer kommer att intervjuas. Detta kommer 

i sin tur att generera att ett fåtal personer kommer att få agera som representanter för hela den 

kommunens syn på utvärdering (Denscombe 2018:434). Det är dock viktigt att påpeka att det 

självklart finns en variation till attityden mot utvärdering och att denna är högst individuell. 

Däremot kan representanten ge en bild av hur utvärderingen används i praktiken, vilket 

tillgodoser det som studien syftar att undersöka.  
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Kapitel 5 

EMPIRISKT RESULTAT 

I det här kapitlet redovisas det empiriska resultatet från de studier som genomförts för 

forskningen, enkätundersökningen samt fallstudien från Göteborg och Malmö.  

 

 

5.1 UTVÄRDERING I STÖRRE KOMMUNER 

I enkätundersökningen kom det in 36 svar av de totalt 50 kommunerna som 

enkätundersökningen skickades ut till (se bifogad bilaga 1 för frågeformulär). Se bifogad bilaga 

B för alla frågor och svarsalternativ. Av de 36 kommunerna uppgav 32 av de att det genomförts 

ett större stadsbyggnadsprojekt i deras kommun sedan 2005. Det är utifrån dessa 32 

kommuner som nedanstående resonemang och diagram är baserade på. 

 

Majoriteten av kommunerna, 59 procent (totalt 19 kommuner), har enligt undersökningen 

genomfört någon form av utvärdering (se diagram A). För att nyansera resultatet så kan 

kommunerna delas in i två kvoter, de med fler än 90 000 invånare (diagram B) och de med 

färre än 90 000 invånare (diagram C). Utifrån denna uppdelning så visade det sig att inom 

kvot 1 (>90 000 inv.) så genomförde 77 procent av kommunerna någon form av utvärdering 

medan det enbart var 33 procent av kommunerna i kvot 2 (<90 000 inv.) som utvärderade de 

större stadsbyggnadsprojekten.  

För att undersöka i vilket syfte och under vilken tidpunkt som utvärderingen genomfördes så 

ställdes frågan Om ja, vilket/vilka alternativ stämmer bäst överens med hur er kommun 

arbetat med utvärdering? (se diagram D). Resultatet visade att 46 procent av de kommuner 

som svarat att de genomför utvärdering, motsvarande 12 kommuner, genomför utvärderingar 

i syfte att jämföra/mäta/analysera utfallet av planen, vilket går att likställa med en så kallad 

ex post-utvärdering. Det andra svarsalternativet fokuserade på om en utvärdering har 

genomförts under planprocessen med syfte att jämföra olika alternativ för att på så vis 

lokalisera det mest optimala alternativet. Detta alternativ är avsett analysera i vilken 

Diagram A    Diagram B   Diagram C 
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utsträckning som ex ante-utvärderingar genomförs. Resultatet från enkäten visade att enbart 

två kommuner använder sig av denna form av utvärdering. Utvärderingar som syftar till att 

analysera planprocessen var vanligare och totalt använde sig åtta kommuner denna typ av 

utvärdering. I de fall som kommunen anser sig ha gjort någon form av utvärdering, men inte 

tycker att alternativen ovan stämmer har svarsalternativet “annat” använts. Exempel på 

sådant som skrivs där handlar om en utvärdering brukar göras på en detaljplan om året, men 

att det inte brukar vara på ett så stort projekt, andra kommuner vill poängtera att de 

utvärderar översiktsplanen i stället. 

 
 

 

För att förstå anledningen till att vissa kommuner inte utvärderar stora stadsbyggnadsprojekt 

så ställdes frågan Om nej, av vilken/vilka anledning/anledningar gjordes ingen utvärdering 

av detta/dessa stadsbyggnadsprojekt? (se diagram E). De främsta anledningarna till att 

utvärderingen uteblev var tidsbrist, som tio kommuner upplevde var orsaken, men sex 

kommuner ansåg även att det framför allt var brist på erfarenhet som var anledningen bakom 

att ingen utvärdering genomfördes. Under alternativet “annat” redovisades orsaker såsom att 

det saknas rutiner för utvärdering, att det ständigt finns något nytt projekt att påbörja eller att 

orsaken är okänd.  

 

 
 

 

 

Diagram D 

Diagram E 
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Den sista frågan Har det varit ett krav från en extern part (till exempel staten) för att 

genomföra utvärderingen/-arna?. Eller har kommunen gjort utvärderingen/-arna på eget 

initiativ? (se diagram F) ställdes för att undersöka vem som initierat utvärderingen och på 

vems uppdrag det sker. Resultatet visar att det framför allt är på kommunalt initiativ som 

utvärderingar upprättas. 

 

 
 

 
  

Diagram F 
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5.2 FALLSTUDIE: UTVÄRDERING I GÖTEBORG OCH MALMÖ 

Nedan presenteras datan som framkom ur tvåfallstudien. Den första delen utgår från Bo01 

och Västra hamnen i sin helhet och har upprättats av Alice Adolfsson. Den andra delen utgår 

från Kvillebäcken och Backaplan och är skapad av Axel Forsberg. Datan som presenteras är 

framkommen både ur dokumentstudierna samt ur de semistrukturerade intervjuerna.  

 

5.2.1 Utvärdering i Bo01 och Västra hamnen i Malmö 

 
Bild 1: Översiktsbild över Bo01 (Lessner 2014) 

Upplägg 

I denna del av fallstudien presenteras det empiriska materialet från dokumentstudien som 

gjorts över Bo01 och Västra hamnen i sin helhet. Det är framför allt två utvärderingar samt ett 

uppdaterat mål- och visionsdokument som har studerats. Därutöver har även andra dokument 

och skrifter kopplade till den utveckling som ägt rum analyserats grundligare för att få en 

helhetsbild över utvecklingen.  

 

Utöver dokumentstudier har även data framkommit ur de två semistrukturerade intervjuerna. 

Intervjuerna har kompletterat dokumentstudien med nya perspektiv men även bidragit med 

andra synvinklar på utvärdering som fenomen. Intervjun skedde med: 

 

Informant 1: Före detta projektledare och områdesarkitekt för Bo01 

Informant 2: Planarkitekt på Malmö stad. Har varit ansvarig för utvecklingen i Västra hamnen. 

Bakgrund 

Västra hamnen är lokaliserat i norra Malmö, Sveriges tredje största stad, och Bo01 är den 

första etappen av området som skapades till bomässan 2001 med temat Framtidsstaden. 

Västra hamnen är ursprungligen ett hamn- och varvsområde som successivt vuxit på 

konstgjord väg. Hamnens syfte var att ge plats åt industri- och hamnverksamhet, speciellt för 
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Kockums varvsverksamhet. I samband med oljekrisen i slutet av 1970-talet började 

verksamheten gå dåligt och 1986 fattades därmed beslutet att lägga ner produktionen (Malmö 

stad u.å). Efter att Kockumsvarvet lades ner så tog SAAB över området under två år. Under 

dessa år hann bland annat tidigare hamnbassänger fyllas ut med landmassa för att skapa den 

form som Västra hamnen har idag. Oljekrisen och industrins nedläggning påverkade Malmö, 

som länge varit en av Sveriges rikaste industristäder, i stor utsträckning. Över 35 000 

arbetstillfällen försvann och folkmängden i staden sjönk (Olsson 2005:9). För att staden skulle 

återhämta sig så krävdes att Malmö omdefinieras. I samband med detta etablerades Malmö 

Högskola och utvecklingen av Öresundsregionen genererade att Malmö ville sätta sitt avtryck 

på kartan. Detta blev startskottet på omvandlingen från industristad till kunskapsstad, som 

Västra hamnen har varit en stor del av (Nilsson, Andersson, Hallin & Hillbur 2005:29; Malmö 

Stad 2021). 

 

 
Bild 2: Lokaliseringskarta över Malmö och Västra hamnen 

 

Idén om att hålla en bomässa i Malmö skapades redan år 1995 och det var då visionerna om 

en ekologiskt hållbar stadsdel började växa fram (Olsson 2005:9). Dalman och Persson 

(2005:14) skriver att syftet med bomässor är generellt att vara ett pedagogiskt exempel för 

stadsbyggnad och inspirera och intressera allt från byggherrar, arkitekter, planerare, 

byggföretag till allmänheten till att tänka i nya banor. Tanken var från början att mässan skulle 

hållas år 2000 på Ön i Limhamn men efter mycket om och men bestämdes det att mässan 

skulle flyttas till Västra hamnen där stora centrala markområden stod tomma. Därmed togs 

även valet att skjuta på mässen ett år till 2001 (Dalman & Persson 2005:14). För att utnyttja 

den ca 187 hektar centralt lokaliserade ytan började kommunen 1998 att omvandla platsen till 

en ny attraktiv stadsdel med ett gediget hållbart helhetstänk. Framför allt byggde det mycket 

på tankarna om den hållbara täta staden där invånarna inte skulle behöva vara medvetna om 

att de levde resurssnålt (Dalman & Persson 2005:14). Människorna stod i blickfånget och 

områdets kvalitet skulle vara det som gjorde att området kunde konkurrera med övriga 

byggen. Den ekologiska hållbarheten var något som mer smögs in i människornas vardag, som 
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en bonus samtidigt som området skulle bli lika vackert och attraktivt som andra områden. För 

att den nya stadsdelen skulle bli hållbar på riktigt grundade planerarna många av sina beslut 

på forskning (Malmö Stad 2007:3). Det har nu gått över 20 år sedan Bo01 stod klart och 

ungefär en tredjedel av hela Västra hamnen är fortfarande inte planlagt. Västra hamnen väntas 

vara helt färdigställt 2035 (Malmö Stad u.å).  

Styrdokument för Västra hamnens utveckling 

Flertalet dokument har legat till grund för utvecklingen av Bo01 och Västra hamnen. Dessa 

sammanställs i tabell 2. Malmö stads ambitionerna för Västra hamnen är höga och de 

övergripande visionerna för området är att skapa en miljöanpassad framtidsstadsdel med 

innestadskvalitéer. Området planerades från start att bli en plats där 10 000 nya bostäder 

skulle skapas och där över 20 000 arbetande och studenters skulle verka (Malmö Stad 

2003:2). För att specificera och komplettera översiktsplanen med generella riktlinjer gällande 

utvecklingen i Västra hamnen så tog Malmö stad fram en Utbyggnadsstrategi för västra 

hamnen 2003. Allt eftersom åren går och projektet utvecklas har även dessa dokument 

uppdateras och ersatts av nya. År 2007 skapades ett nytt dokument, Mål och 

gestaltningsprinciper för Västra hamnen, för att konkretisera målen från de tidigare 

dokumenten. Här presenteras de fem övergripande målen för ett hållbart Västra hamnen. 

Dessa lyder:  

 

1. Ett nationellt exempel på hållbar stadsutveckling 

2. Kunskapsstad  

3. Mötesplatser 

4. Den blandade staden 

5. Överraskningar och attraktivitet 

(Malmö Stad 2007:8) 

 

Det är utifrån detta dokument som halvtidsutvärderingen, som kommer analyseras senare, 

har utgått ifrån.  

 

Tabell 2 - Sammanställning av dokument för Västra hamnens utveckling1.  

Dokument som berör Västra hamnen och Bo01 Antagen år 

Planprogram för Bo01 Bomässa i Västra hamnen i Malmö 1998 

Bo01 Framtidsstaden: europeisk bomässa och utställning i Malmö 2001 1999 

Kvalitetsprogram 1999  

DP-handlingar: Plankarta, planbeskrivning, genomförandebeskrivning 1999 

Översiktsplan för Malmö: Öp 2021 2000 

Översiktsplan för västra hamnen: ÖP 2013 2000 

Handlingsplan och genomförandeorganisation för Västra hamnen 2000 

 
1 Avgränsat till de dokument som legat till grund för utvecklingen i Bo01 samt Västra 
hamnen i sin helhet. Dokument som fokuserar på andra delar av Västra hamnen har 
sorterats bort.  
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Bo01 kvalitetsprogram 2002 

Utbyggnadsstrategi för västra hamnen. 2003 

Mål och gestaltningsprinciper för Västra hamnen 2007 

Västra hamnen 2031 ett hållbart och gott liv för alla  2013 

Lokalt investeringsprogram  

För att Malmö stads samt de olika byggherrarna skulle ha råd att genomföra de olika 

miljösatsningarna i Bo01 så blev de beviljade ekonomiskt stöd från staten via ett lokalt 

investeringsprogram (LIP). Summan motsvarade cirka 250 miljoner kronor och ämnade att 

framför allt täcka en del av de merkostnader som byggherrarna ställdes inför för att uppnå de 

höga miljökraven (Dalman & Persson 2005:11-12). Syftet med LIP-programmet var att öka 

takten i omställningen till ett mer ekologiskt hållbart och uthålligt Sverige (Dalman & Persson 

2005:11-12; Malmö Stad 2006). Detta investeringsstöd från staten förde dock med sig villkor. 

Ett av villkoren var att vetenskapliga utvärderingar skulle genomföras för att ta vara på de 

erfarenheter om hållbar utveckling som projektet resulterar i. Både till framtida projekt i 

Malmö men även ur ett nationellt och internationellt perspektiv (Dalman & Persson 2005:12). 

En stor del av utvärderingarna har framför allt fokuserat på infrastruktur och de olika tekniska 

systemen. Detta har sedan även relaterats till dess användarvänlighet och i relation till de 

boende i området (Malmö Stad 2003:7). Majoriteten av utvärderingarna som har finansierats 

av LIP slutfördes under 2003, även om vissa dröjde något längre (Dalman & Persson 2005:12). 

 

Att få resurser avsatta för att utvärdera området är något som Malmö stad beskriver som en 

unik möjlighet (Malmö Stad 2006:35). För att utvärderingen och uppföljningen av Bo01 skulle 

ske på ett noggrant vis tillsattes en områdesarkitekt som fick huvudansvaret för att sprida 

kunskapen vidare men också säkerställa att erfarenheterna som resulterat ur Bo01-

utvärderingarna förs vidare till kommande projekt och andra delar av Västra hamnen (Malmö 

Stad 2006:35). För att sprida lärdomar från Bo01 höll områdesarkitekten mellan åren 2001 

och 2005 över 125 guidade visningar av området med studenter, experter, politiker, företag 

och andra intresserade. Utöver detta har även flertalet konferenser med internationella 

representanter genomförts (Malmö Stad 2006:35). I boken Bo01 hållbar framtidsstad - 

lärdomar och erfarenheter av redaktören (Persson 2005) så har flertalet olika forskare och 

författare sammanfattat de olika lärdomarna som har framkommit ut utvärderingarna.  

 

Informant 1 beskriver att samarbetet med staten och deras investering var avgörande för att 

utvärderingarna genomfördes. Särskilt för att få externa forskare att medverka. Hen beskriver 

vidare att det fanns ytterligare ett samarbete med ett forskningsråd, vilket gjorde det 

förhållandevis enkelt för olika forskarteam att engagera sig i Bo01. Att det är dyrt att utvärdera 

framkom tydligt och detta kan ibland generera att viss problematik. Exempelvis svarar 

informant 1 att “...uppföljning i många fall sker där det går att finansiera och inte där det ur 

ett samhällsperspektiv hade varit mest att lära.”  

Utvärderingar för Bo01 och Västra hamnen. 

I och med det lokala investeringsprogrammet och den nationella uppmärksamhet som Bo01 

och Västra hamnen fick i samband med bomässan så har flertalet ex post-utvärderingar gjorts 

av området. I tabell 3 nedan sammanställs de olika utvärderingarna som genomförts i 
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samband med Bo01 respektive Västra hamnen i sin helhet. Två av dessa har studerats i detalj 

för att analysera hur utvärderingen har gått till - se gråmarkerat i tabell 3.  

 

Tabell 3 - Utvärderingar i Bo01 och Västra hamnen i sin helhet 

Titel  Uppdragsgivare2 Genomförs av Samverkan År  

Utvärdering av stadsrum 
Bo01 i Malmö 

Malmö stad.  -Lisa Tucker Cross, 
Designer 
-Rikard Küller, 
Professor 

- 2001- 
2002 

Utvärdering av 
bostadsgårdarna i Västra 
hamnen 

Malmö stad Extern 
Landskapsarkitekt: 
Sabina Jallow  

-Gatukontoret, Malmö Stad. 2002 

Arkitekter och hållbarhet 
- intervjuundersökning 
om Bo01 

Malmö Stad Malmö Stad: Eva 
Dahlman 

- 2001 

Hållbarhet i boplatsens 
plan och bebyggelse - en 
utvärdering av 
hållbarhetsaspekterna 
och deras 
förverkligande på Bo01, 
Malmö 
 

Eget initiativ Amelie Stjernhav - 
studentuppsats 

-Handledd av Malmö Stad. 20o2 

Västra hamnen Bo01-
framtidsstaden. En 
utvärdering.  

Malmö stad, 
Formas, 
Energimyndighet
en 

-Eva Sandstedt, Gävle 
högskola 
-Arne Elmroth, LTH 
-Bengt Larsson, 
Chalmers och 
Högskolan i Halmstad 

- 2003 

Bo Noll Ett - 
samhällsekonomiskt sett  

Malmö Stad Inregia AB: 
-Christer Anderstig -
Jens Nilson 

- 2005 

Avfallsystemet 
Slutrapport – Bo01  

VA-verket  
Malmö stad 

Henrik Aspegren 
Mimmi Bissmont 
Monica Erlandsson 
Britt-Marie Fagerström  

-VA-verket  
-SYSAV  

2005 

Halvtidsutvärdering av 
Västra hamnen 

Malmö Stad Projektgrupp Malmö 
Stad.  

-Centrum 
stadsdelsförvaltning 
-Fastighetskontoret 
-Gatukontoret -
Miljöförvaltningen  
-Stadsbyggnadskontoret 

2011 

 

Utvärdering av stadsrum - Bo01 i Malmö 

Redan 2002, nästan direkt efter bomässan, så publicerades den första utvärderingen av Bo01 

där fokus framför allt låg på bostadsgårdarnas kvaliteter. Under samma period, slutet av 2001 

och fram till december 2002 så genomfördes ytterligare en utvärdering, Utvärdering av 

stadsrum - Bo01 i Malmö (publicerades 2003). Utvärderingen genomfördes på uppdrag från 

Malmö stad av två externa parter från Lunds Tekniska Högskola, Lisa Tucker Cross - designer 

samt professor Rikard Küller. Utvärderingens syfte var att undersöka hur platsens fysiska 

miljö upplevs ur olika avseenden, både utifrån en besökares synpunkt men även ur en experts 

 
2 Flera av utvärderingarna har genomförts på uppdrag av Malmö stad har i sin tur finansiellt stöd från 
ett lokalt investeringsprogram från staten. Exakt vilka utvärdering som finansierats av LIP är inte 
identifierat. 



Blekinge Tekniska Högskola Institutionen för fysisk planering 

 

47 

 

synpunkt. Resultatet har sedan ställts mot tidigare forskning för att sätta det i ett bredare 

perspektiv (Cross & Küller 2003:5).  

 

Utvärderingen genomfördes utifrån två olika metoder, platsinventering med studenter samt 

platsinventering med experter (Cross & Küller 2003:8). Den förstnämnda platsinventeringen 

bestod av 67 arkitektstudenter årskurs 1 som ansågs representera den vanliga unga vuxna 

besökaren. Studenterna fick i uppgift att inventera fyra olika platser med hjälp av ett 

semantiskt miljöbeskrivningsformulär (SMB). SMB är ett bedömningsdokument som har 

utarbetats för att mäta samt analysera hur människor upplever arkitekturen och den fysiska 

miljöns karaktär. Totalt analyserades åtta olika kriterier med hjälp av formuläret. Dessa löd: 

trivsamhet, komplexitet, helhetsgrad, rumslighet, kraftfullhet, social status, affektion och 

originalitet (Cross & Küller 2003:8). Resultatet från arkitektstudenternas bedömningar 

resulterade i ett mittenvärde i de flesta kategorierna. Detta beskrevs som en besvikelse med 

tanke på de satsningar som gjorts i området. Cross och Küller resonerar dock om att resultatet 

kan förklaras med att området är helt nybyggt och att delar av det ännu inte är helt färdigställt. 

Dessutom så har exempelvis kategorin komplexitet, som också hamnat på ett medelvärde i 

snitt, accepteras eftersom flera andra nybyggda områden under de närmsta 30 åren har 

betydligt lägre resultat i denna kategori (Cross & Küller 2003:9-10). 

 

Den andra metoden som användes, expertbedömningar, genomfördes av sex professionella 

planerare som ingen på något vis varit involverad i utvecklingen av stadsdelen. Experterna fick 

först en guidad tur av området för att sedan analysera området på egen hand. Därefter fick de 

med hjälp av ett nyligen utvecklat formulär, Miljöns Atmosfär, analysera de fysiska och sociala 

förhållandena i området (Cross & Küller 2003:9-10). Formuläret ansågs ha god legitimitet då 

det i tidigare studier hade resulterat i en god enstämmighet forskare emellan samt att 

resultatet brukar ha en god korrelation med de boendes uppfattning av området. I 

undersökningen av Bo01 visade det sig dock att experterna inte alltid var eniga. Utifrån detta 

drar Cross och Küller slutsatsen att området är relativt svårbedömt (Cross & Küller 2003:11). 

Därefter sammanställdes resultatet ur experternas bedömning utifrån ett medelvärde om 

Bo01 i sin helhet. Detta resulterade i att samtliga kategorier bedömdes som genomsnittliga 

eller bättre än genomsnitt (Cross & Küller 2003:12). Se tabell 4. 

 

För att lokalisera mer specifika för- och nackdelar med området gjordes sedan en detaljerad 

analys utifrån de enskilda formulären. Bland annat ansågs det vara en mänsklig skala i 

området, men att detta delvis gjorde det svårt att lokalisera sig på platsen. Dessutom saknades 

äldre bebyggelse för en historisk förankring, lekplatser och det fanns även en brist på affärer 

och offentlig service i området (Cross & Küller 2003:13). För att sätta utvecklingen i Bo01 i 

perspektiv har resultatet från utvärderingen ställts mot snittet av sex andra, minst 10 år gamla, 

projekt i Lund som utvärderats utifrån samma metoder. Resultatet presenterat i tabell 5. Cross 

och Küller menar att det är ovanligt att ett nybyggt område så snabbt kan mäta sig mot äldre, 

redan etablerade området, då tidigare forskning har visat att ett område behöver minst tre till 

tio år innan det går att mäta det faktiska utfallet, men att Bo01 trots detta kunde likställa sig 

med dessa områden. Sammantaget anser forskarna att det finns både positiva samt negativa 

aspekter med Bo01, men att det först är efterhand effekterna som projektet har på miljön och 

dess invånare kommer att klarna (Cross & Küller 2003:14).  
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Tabell 4: Experternas bedömning av Bo01   Tabell 5: Expertbedömningar av Bo01 jämfört med            

(Cross & Küller 2003:12)    bedömningar av sex bostadsområden i Lund (Cross   

       & Küller 2003:13).  

 

Informant 1 delgav sina tankar över resultatet från utvärderingen av stadsrum. Hen ansåg att 

det var en besvikelse att utvärderingen resulterade i att Bo01 knappt var mycket bättre än 

några miljonprogramsområden i Lund och var därför skeptisk till resultatet. Det framkom 

samtidigt ur utvärderingen att även Cross och Küller ansåg att utvärderingen skedde för tätt 

inpå exploateringen. Området i sig var inte färdigetablerat, boende var ännu inte helt 

inflyttade och grönskan inte uppvuxen (Cross & Küller 2003:2). Frågan om när det är mest 

lämpligt att genomföra en utvärdering kom på tal under intervjun. Informant 1 anser att 

utvärderingen av Cross och Küller skedde för tätt inpå för att ge ett rättvist resultat, men hen 

menar också på att det finns en förklaring till varför det skedde. Nämligen att det var då LIP-

pengarna fanns att finansiera utvärderingen. Hen refererar tillbaka till ett senare projekt i den 

kommun hen nu verkar i där de nyligen genomfört en energibalansmätning som hen ansåg 

skedde alldeles för tidigt, då informanten snarare anser att det hade givit ett mer rättvist 

resultat om den genomfördes om cirka fem år. Hen poängterar också att det är först då 

grönskan har växt upp och att den genomflytt som oftast sker till en början har stabiliserat sig 

som det går att analysera utfallet.  

 

Utifrån intervjun med informant 2 så framkom det en osäkerhet kring exakt hur de 

vetenskapliga utvärderingarna från Bo01 har använts i praktiken. Hen ansåg att förändringar 

i övriga delar av Västra hamnen var en effekt av den kritik som uppkom efter bomässan, men 

hen var osäker om förändringarna skedde efter den fakta som framkom av utvärderingarna 

eller inte. Framför allt tror informant 2 att dessa förändringar grundade sig i en känsla och 

blev en motreaktion på den kritik som framkom generellt mot Bo01. 

Halvtidsutvärderingen 

Under 2011 genomförde flertalet kommunala förvaltningar, både Centrum 

stadsdelsförvaltningen, gatukontoret, fastighetskontoret, miljöförvaltningen samt 

stadsbyggnadskontoret en Halvtidsutvärdering av Västra hamnen. Halvtidsutvärderingen 

utgår från dokumentet Mål och gestaltningsprinciper för Västra hamnen, från 2007 och efter 

Halvtidsutvärderingen utmynnades nya, uppdaterade visioner, mål och strategier. 

Genomförandet av Halvtidsutvärderingen skedde genom ett flertal olika aktiviteter. Det var 

en arbetsgrupp bestående av 13 personer med representanter från samtliga förvaltningar 

analyserat innehållet av mål och gestaltningsprinciper från 2007, enkätundersökningar och 
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öppet hus har skett i samråd med allmänheten, intervjuer med byggherrar samt två workshops 

hållits med kommunala tjänstepersoner och externa aktörer. Samtliga av dessa sex olika 

aktiviteter genererade sedan i en egen form av utvärdering där syftet och metod varierade. 

Exempelvis var syftet med arbetsgruppens utvärdering att utvärdera om de uppsatta målen 

uppnåtts och hur väl strategierna fungerade i praktiken (Malmö Stad 2011a:3, 8). Syftet med 

medborgarenkäten var i stället att få en bild av de boende och besökarnas uppfattning av 

Västra hamnen (Malmö Stad 2011a:9). Tidigt i dokumentet finns samtliga av dessa aktiviteter 

kortfattat beskrivna, med syfte och metod. Därefter har arbetsgruppen gjort en 

sammanvägning av resultatet utifrån de olika aktiviteterna och kopplat detta till de fem 

övergripande målen ur dokumentet för mål- och gestaltningsprinciper. Utöver de fem 

övergripande målen redovisas även mer konkreta mål som är kopplade till de tre 

hållbarhetsaspekterna. Dessa presenteras i punktform i dokumentet (Malmö Stad 2011a:12-

13). 

 

Utdrag ur tabell 63 - Beskrivning av de övergripande målen ur Halvtidsutvärderingen 

# Mål Beskrivning Exempel på konkreta mål Lärdomar Uppnådd4: 

1 Nationellt 
exempel på 
hållbar 
stadsutveckling  

Stadsdelen väcker redan 
internationell 
uppmärksamhet på 
grund av satsningarna 
på hållbarhet. Grunden 
är lagd. Kommande 
projekt ska bidra till att 
hållbarhetsbegreppet 
utvecklas ytterligare. 

1.Minst 60 procent av energianvändningen i 
tillkommande bebyggelse ska vara förnybar. 
2. Byggandet ska ske med minsta möjliga 
användning av icke-förnybara resurser och 
material väljas så att risken för hälsa och 
miljö minimeras. Giftiga ämnen ska 
undvikas och fuktkontroll tillämpas 

2.Det finns 
svårigheter med 
att följa upp 
målen för 
ekologisk 
hållbarhet. 

95% 

2 Kunskapsstaden Västra hamnen ska bli 
ett viktigt redskap i 
utvecklingen av 
kunskapsstaden Malmö. 
Blanda funktioner, 
människor och idéer. Då 
uppstår de kontaktnät 
som är kunskapsstadens 
förutsättning 

Konkreta mål saknas. 1.Svårt att 
bedöma då 
begreppet 
kunskapsstad 
saknar 
definition 

85% 

3 Mötesplatser Ännu fler inspirerande 
platser för mänskliga 
möten ska skapas så att 
människor med olika 
erfarenheter, kunskap 
och idéer möts 

1.Det ska skapas mötesplatser kring olika 
intressanta aktiviteter och intressen. Det 
attraktiva läget vid kusten ökar 
möjligheterna att skapa fungerande 
mötesplatser kring bland annat 
vattenaktiviteter. 
2. Gator med liv. Bottenvåningarna mot de 
större gatorna ska ha butiks- eller 
verksamhetslokaler så att gatorna blir 
upplevelserika och mötesplatserna blir 
många. 

1.Avsaknad på 
mötesplatser 
inomhus och 
vintertid. 
2. Otydlighet om 
vad som är 
offentligt och 
vad som är 
privat.  

95% 

4 Den blandade 
staden 

Boende, caféer, 
idrottsanläggningar, 
kontor, kommunal 
service och 
kulturinstitutioner kan 
samexistera i byggnader. 
I Västra hamnen ska 
funktionsblandningen 
vara ett kännetecken i 
byggnader och kvarter 

1.För att uppnå den blandade staden ska 
bebyggelsens upplåtelseformer och 
byggnadstyper varieras. Service, bostäder 
och verksamheter ska blandas, helst i varje 
byggnad. 
2.Befintliga byggnader ska så långt det är 
möjligt återanvändas och om de rivs bör 
byggnadsdelar och -material återbrukas 
3. En rimlig boendekostnad ska eftersträvas 
vid planering och byggande 

1.Bristande 
kommersiell 
service. 
2.Högre hyror 
än snittet i 
malmö. 
 
 

50% 

 
3 Fullständig tabell med fler konkreta mål finns i bilaga 3. 
4 I halvtidsutvärderingen finns en “måluppfyllelsestapel” utan numeriska värden (Se figur 4 i analys.)  
För tabellens tydlighet har dessa har omvandlats till procent utifrån min egen tolkning.  
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5 Överraskningar 
och attraktivitet  

Det offentliga rummet 
ska innehålla 
överraskande inslag. Det 
ska vara lockande att 
flanera och cykla runt för 
att upptäcka mer och 
mer av stadsdelens 
kvaliteter. Det kan 
handla om allt från 
evenemang till 
variationsrikedom, 
arkitektonisk kvalitet 
eller omsorg om 
detaljerna 

1. Trygghet och upplevelserikedom. 
Planeringen ska bidra till att skapa trygghet 
och säkerhet i stadsmiljön. Detta innebär 
bland annat att det offentliga rummet blir 
så upplevelserikt att människor väljer att 
vistas där: högklassig arkitektur, 
bottenvåningar fyllda med aktiviteter, 
underbart grönskande gårdar och parker. 
Stadsdelen blir attraktiv 
2.Kulturhistoriskt värdefull bebyggelse ska 
bevaras. 

1. Ödsliga 
tomter upplevs 
som otrygga 
2. Obebyggda 
platser upplevs 
som skäpiga. 
3. De stora 
gatorna är raka 
med långa 
siktlinjer - 
skapar inte 
överraskningar 

65% 

(Malmö stad 2011a)  

 

Efter genomgången av de fem övergripande målen så presenteras två omformulerade visioner 

och elva uppdaterade mål som arbetsgruppen tillsammans har valt ut från mål- och 

gestaltningsprogrammet. Tillsammans ska dessa visioner och mål ligga till grund för en 

fortsatt framgångsrik hållbar utveckling i Västra hamnen. Dessa lyder:  

 

Visioner 

1. Den blandade staden. Västra hamnen ska erbjuda ett stadsliv som är rikt på 

upplevelser och möten mellan människor. 

2. Nationellt exempel på hållbar stadsutveckling. Västra hamnen ska vara 

internationellt ledande och fungera som motor i Malmös omställning till hållbar 

utveckling 

Mål 

1. Västra hamnen ska försörjas med 100 procent förnybar energi. 

2. Byggnader ska uppnå minst energiklass B i Miljöbyggprogram Syd.  

3. Västra hamnen ska vara ett exempel på tät stadsbebyggelse med stor biologisk 

mångfald.  

4. Västra hamnen ska ha ett miljöanpassat transportsystem som bygger på kollektiv-, 

cykel- och gångtrafik.  

5. Västra hamnen ska ha attraktiva mötesplatser och stråk. Mötesplatserna ska finnas 

både ute och inne.  

6. Trygghet, säkerhet och upplevelserikedom ska prägla Västra hamnen.  

7. Stadsmiljön ska vara tillgänglig för alla brukargrupper.  

8. God arkitektur och hög kvalitet ska prägla byggnader, stadsrum och stadsstruktur.  

9. Kulturhistorisk värdefull bebyggelse och spår från områdets historia ska bevaras.  

10. En variation av funktioner ska finnas: verksamheter, bostäder, kommunal service, 

kommersiell service, kultur och forskningsmiljöer.  

11. En mångfald av bostadstyper, upplåtelseformer, kontorsstorlekar och handelslägen 

ska prägla Västra hamnen (Malmö Stad 2011a:24-25). 

 

I mål och gestaltningsprogrammet från år 2007 presenteras flertalet strategier som användes 

för att uppnå målen. I halvtidsutvärderingen analyseras dessa strategier och de delas upp i 

strategier som visat sig vara lyckade respektive strategier med utvecklingspotential. I tabell 7 

så har flertalet av strategierna sammanställts.  
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Urklipp från tabell 75 - Strategier från Halvtidsutvärderingen 

Lyckade strategier Strategier med utvecklingspotential 

I de fall kommunen är markägare finns flera välfungerande 
strategier för att stimulera byggandet av bostadsrätter. 
Exempelvis överlåta marken till byggherrar som bedöms 
vara långsiktiga förvaltare samt villkor om hyresrätter i 
överlåtelseavtalen  

Strategin Bygg tätt måste förtydligas med exempelvis ett 
exploateringstal 

Att ha olika detlajplanförfattare i olika områden har 
genererat i varierande strukturer och detaljeringsnivåer.  

Strategin Bara ännu mer och överallt gällande den blandade 
staden har ifrågasatts. Blandning är bra men överallt är 
kanske inte optimalt. 

En genomgående bestämmelse i detaljplanerna är att det 
ska finnas möjlighet till lokaler i bottenvåningarna mot 
huvud- och uppsamlingsgatorna.  

Saknas människor på vissa gator. Det är en svår avvägning 
mellan att möblera gaturummen för att få ner hastigheterna 
och samtidigt bibehålla tillgängligheten för stora fordon som 
sopbilar och utryckningsfordon 

Dubbelriktade cykelbanor längst huvudgatorna är ett bra 
sätt att skapa framkomlighet och trafiksäkra cykelbanor.  
 
 

Bilar och cyklar kör fort i området vilket gör miljön otrygg för 
gångtrafikanterna.  
 
Det finmaskiga cykelnätet är inte konsekvent 
sammankopplat. 
 
Gång- och cykeltrafiken prioriteras inte under den tid som 
gatuarbeten utförs eller då bebyggelse uppförs utmed gatan 

(Malmö stad 2011a) 

 

I slutet av utvärderingsrapporten så framkommer reflektioner över hur arbetsgruppen anser 

att utvärderingen gick. Sammanfattningsvis kan det konstateras att arbetsgruppen identifierat 

brister i dokumentet mål och gestaltningsprinciper och därmed har dess användbarhet 

varierat. Även om arbetsgruppen framhåller att halvtidsutvärderingen inte kan definieras som 

vetenskapligt korrekt eller helt fullständigt på grund av både tidsbrist och att vissa mål saknar 

mätbarhet så anses de olika metoderna samt aktiviteterna varit både givande och användbara 

(Malmö Stad 2011a:32). Slutligen så skickar arbetsgruppen med rekommendationer till det 

fortsatta arbetet. Detta inkluderar framför allt att målen behöver ses över samt omformuleras, 

de ska vara tydliga, väl definierade samt mätbara. (Malmö stad 2011a:33).  

 

Denna positiva bild av halvtidsutvärderingen avspeglas även hos de som arbetar på Malmö 

stad. Informant 2 säger exempelvis att: 

 

“Jag tycker den är den bästa utvärderingen som jag har sett. Sen har man ju faktiskt 

kunnat använda de slutsatserna. Det är svårt att säga exakt vad som blivit en följd av 

vad. Men ändå har vi kunnat hålla de lärdomar från utvärderingen i nästa del som då 

var en förnyad vision för resten av Västra hamnen och det tycker jag var väldigt fint 

att man konkret kunde dra slutsatser och av det dra prioriteringar. Det tyckte jag var 

alldeles förmånligt”.  

- Informant 2. 

 

Till skillnad från de övriga utvärderingarna i Bo01 tror informant 2 att utvärderingen 

finansierades av kommunen själv. Hen minns det även som att utvärderingen skedde på 

tjänstepersoners initiativ då de ansåg att det fanns ett behov av att utvärdera för att skapa ett 

underlag för nya mål och visioner för resten av Västra hamnen då de gamla upplevdes som 

daterade.  

 
5 Fullständig tabell finns i bilaga 3. 
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Västra hamnen 2031 ett hållbart och gott liv för alla  

Utifrån halvtidsutvärderingen skapades ett nytt dokument Västra hamnen 2031, ett hållbart 

och gott liv för alla. Syftet med dokumentet var att presentera de uppdaterade visioner, mål, 

och strategier för den fortsatta utvecklingen av Västra hamnen med målår 2031. Flera av de 

tidigare övergripande målen har bortprioriterats eller omvandlats. Av de fem övergripande 

målen som har varit med sedan starten av planeringen av Bo01 är enbart två kvar. Dessa är 

Nationellt exempel på hållbar stadsutveckling samt Den blandade staden. Flera nya mål och 

aspekter har dock tillkommit, bland annat hållbar livsstil och hållbart beteende (Malmö Stad 

2013: 6). Sammantaget har 10 mål skapats och varje mål har konkreta indikatorer för att 

möjliggöra för framtida utvärdering men även tydliga strategier som ska ses som verktyg för 

att uppnå det önskade resultatet. I rapporten står det angivet att för att uppnå planens vision 

Ett hållbart och gott liv för alla, så genomsyrar ett hållbarhetstänk samtliga mål och 

strategier. Begreppet hållbarhet definieras i dokument som att Västra hamnen ska ha en 

struktur som möjliggör för invånarna att ha en hållbar livsstil, transporter och bebyggelse så 

att det inte överskrider jordens resurser (Malmö Stad 2013:7, 10, 12). I tabell 8 så presenteras 

de tio målen samt ges exempel på de strategier och indikatorer för respektive mål. 

 

Urklipp från tabell 86 - Mål, indikatorer och strategier från Västra hamnen 2031 ett hållbart 

och gott liv för alla. 

Mål Beskrivning av målet. Exempel på indikatorer/ strategier 

Varumärket Västra 
hamnen är starkt 
nationellt och 
internationellt 

Det är känt att varumärket 
Västra hamnen omfattar alla 
delområden, som också 
tydligt marknadsförs som en 
del av Västra hamnen. 

1.Malmö stad ska fortsätta planera för god arkitektur  
och intressant planstruktur. 
2.Malmö stad ska fortsätta arbeta för Västra hamnen som regional motor för 
näringslivet genom att bland annat attrahera människor för att attrahera 
företag: god infrastruktur, service, skolor och förskolor, bra bostäder och 
attraktiva stadsrum. 

Västra hamnen är en 
blandad stad med 
levande gaturum 

I varje nytt kvarter finns 
minst två olika funktioner. 

1.Variation i gaturummet ska skapas genom exempelvisentréer mot gata eller 
genomgående entréer samt att flera arkitekter anlitas för varje kvarter och att 
byggnaderna i ett kvarter är gestaltningsmässigt uppdelade  
2.Sittplatser skapas med jämna mellanrum längs med allmänna stråk. Som 
riktvärde ska det vara som mest 100 meter mellan bänkarna. 

Till Västra hamnen 
reser man hållbart 

Gång-, cykel- och 
kollektivtrafik ska stå för 
minst 75 % av de boendes 
resor och 70 % av resorna till 
arbetsplatserna 

2.Saknade länkar för snabb och säker cykeltrafik till och från Västra hamnen 
ska identifieras och åtgärdas. 
4. Spårväg, eller annan kapacitetsstark kollektivtrafik, ska trafikera Västra 
hamnen på Neptunigatan, Västra Varvsgatan, Riggaregatan, Östra 
Varvsgatan och genom Varvsstaden 
 

Västra hamnen är en 
kvartersstad 

Ny bebyggelse har en tydlig 
kvartersstruktur anpassad 
efter de funktioner som 
krävs 

1. Detaljplaner ska göras på storkvartersnivå och kvalitetsprogram med 
principer för gestaltning och hållbarhet ska tas fram i samband med 
detaljplanearbetet. Detaljplaner får göras för enskilda kvarter endast om 
struktur och funktioner utretts för hela storkvarteret. 
6. Enstaka, korta högre byggnadsdelar eller byggnader upp till 32 m mot 
Stora Varvsgatan och Neptunigatan tillåts.  

Behovet av 
kommunal service 
tillgodoses inom 
Västra hamnen 

Målet gäller all kommunal 
service, såsom förskola, 
skola, särskilt boende för 
äldre och LSS-boende. 
Förskolor uppförs i samma 
takt som behovet skapas vid 
ny bostadsbebyggelse 

1.byggnadsskyldighet ska regleras i köpeavtal  
2. tvingande bestämmelser för förskola ska användas i detaljplaner  
 

I Västra hamnen är 
det nära till blått och 
grönt  

Ett stråk längs vattnet runt 
hela Västra hamnen är 
tillgängligt och utformat så 

1.Minst 10 m allmän platsmark ska finnas längs allt vatten 
2.Allmänna platser med olika funktioner ska finnas i anslutning till det blå 
stråket  

 
6 Fullständig tabell med fler exempel på målindikatorer och strategier finns i bilaga 3. 
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att alla malmöbor känner sig 
välkomna. Västra hamnen 
upplevs som en grön 
stadsdel. 

3. stråket ska vara tillgängligt och attraktivt för alla malmöbor 
4. Lämpliga platser för stora solitärträd på allmän platsmark och 
kvartersmark ska utredas i detaljplaneskedet. Riktvärde för ytbehov för stora 
träd är 200-400 m2 

Västra hamnen 
fortsätter att ligga i 
framkant avseende 
hållbart byggande 

All ny bebyggelse ska 
redovisas avseende 
miljöbelastning i enlighet 
med aktuella 
certifieringssystem eller 
miljöbyggprogram. 

1.Malmö stad ska genomföra ett pilotprojekt avseende livscykelperspektiv för 
den byggda miljön 
2. Även privata markägare ska kunna använda Miljöbyggprogram Syd 
3. Malmö stad ska arbeta aktivt med exploatörer och söka externa medel för 
att driva och möjliggöra spjutspetsprojekt 

Kretsloppstankar 
präglar all 
konsumtion i Västra 
hamnen 

Mängden avfall är reducerad 
jämfört med 2011. 

1. Det ska finnas utrymme för alla relevanta avfallsfraktioner inklusive 
organiskt avfall på alla fastigheter, även verksamheter och restauranger 
2. Malmö stad och VASyd ska genomföra kontinuerliga 
informationskampanjer i Västra hamnen, riktade till boende och 
verksamheter, om minskad konsumtion av nyproducerat och reducering av 
avfall som en del av en hållbar livsstil. 

I Västra hamnen 
finns mötesplatser för 
alla inomhus  

Minst två ytterligare icke-
kommersiella lokaler 
tillgängliga för allmänhet, 
föreningsliv och 
fritidsverksamhet 

1. Lokala initiativ ska tillvaratas och Västra hamnen ska fortsätta utvecklas 
som plattform för nyskapande lösningar för lokalt föreningsliv. 
2. Malmö stad ska arbeta fram innovativa lösningar för 
stadsdelsbibliotek/mediatek i området. 

I Västra hamnen är 
energiproduktionen  
hållbar och 
energiförbrukningen 
låg 

Boende och anställda i 
Västra hamnen är ännu 
bättre på energibesparande 
åtgärder än 2013. Den energi 
som förbrukas i Västra 
hamnen täcks på ett hållbart 
sätt 

1. Malmö stad ska ta fram program för hållbar energiproduktion i Malmö, i 
samarbete med aktörer, för att säkerställa att den energi som förbrukas i 
Västra hamnen täcks på ett hållbart sätt. 
2. Malmö stad ska arbeta aktivt för låg energiförbrukning i alla skeden av 
stadsutvecklingsprocessen och brukarfasen genom att exempelvis • 
uppmuntra uppförande av passivhus och lågenergihus  

(Malmö stad 2013). 

 

Utöver genomgången av de olika målen så innehåller dokumentet även en presentation av 

olika strategiska projekt som anses behöva extra fokus för att visionen ska bli verklighet. Detta 

inkluderar att nya broar för gång- och cykeltrafik ska anläggs, att den kommunala servicen 

uppnår en hög kvalitet samt är tillräcklig och att marken kring vattnet bör vara tillgänglig för 

allmänheten. Därutöver handlar de strategiska projekten även om hållbart resande samt att 

Malmö stad aktivt ska utveckla goda metoder för samverkan mellan samtliga aktörer (Malmö 

stad 2013:28-29). Enligt informant 2 uppstod dessa mer konkreta strategiska projekt mycket 

utifrån det som framkom under halvtidsutvärderingen. Det var viktigt att de negativa aspekter 

som framkom under utvärderingen skulle synas och ta plats i det uppdaterade mål-, visions- 

och strategidokumentet. Informant 2 upplever även att målen i Västra hamnen 2031 blev 

tydligare och mer konkreta än i tidigare dokument.  

Samordnad planering  

Samtidigt som framtagandet av kvalitetsprogrammet 1999 påbörjades så gick Malmö stad med 

i den så kallade ByggaBoDialogen som var ett samarbete mellan, staten, byggherrar, företag 

inom byggsektorn och kommuner. Syftet med dialogen var framför allt att skapa en mer 

hållbar utveckling inom bygg- och fastighetssektorn. I Malmö var det “goda samtalet” en viktig 

beståndsdel av dialogen. Genom ett gott och hänsynsfullt samtal mellan olika förvaltningar 

och berörda sakägare i ett tidigt stadium skulle en gemensam helhetsbild för att hitta hållbara 

lösningar skapas (Valik u.å:14) Den samordnade planeringen var därmed i gång redan från 

början i utvecklingen av Bo01 och genom samarbetet, mellan både byggherrar och planerare 

vid framtagandet av kvalitetsprogrammet, fick samtliga aktörer en gemensam grund att luta 

sig tillbaka på. Tanken var att de tillsammans skulle skapa en vision som både tjänstepersoner 

på Malmö stad och byggherrarna var nöjda med (Dalman & Persson 2005:14). Enligt 
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intervjuperson 1 skedde detta samarbete dock enbart genom mejlkontakt. I samband med 

framtagningen av detaljplanen för Bo01 skedde dessutom regelbunden kontakt med de 

involverade byggherrarna och Malmö stad. Tillsammans skapades ett gemensamt 

engagemang och en gemensam ambitionsnivå för samtliga inblandade och byggherrarna fick 

även möjlighet att påverka planens slutliga utformning (Dalman 2001 refererad i Johansson 

2010:57). Informant 1 nämnde i sin intervju att vid framtagandet av Flagghusen var det goda 

samtalet en del av processen. Dock ansåg hen att denna samverkan och dialog ledde till en 

“...hemskt tråkig och rättvis detaljplan, en lantmätardetaljplan där var och en fick sin fyrkant”.  

 

Efter att ByggaBoDialogen avslutades 2009 så tog Miljöbyggprogram SYD vid. Programmet 

var ett samarbete mellan Malmö stad och Lunds kommun och syftet var att främja ett hållbart 

byggande vid nybyggnation och riktade sig framför allt till byggherrar som vill exploatera på 

kommunal mark. I samband med ny lagstiftning 2015 började programmet att avvecklas och 

2020 var det helt avslutat (Fingal 2020:3,21).  

 

I samband med att Varvsstaden i Västra hamnen började planeras började kommunen 

använda sig av så kallad värdeplanering. Värdeplanering innebär bland annat att en 

gemensam värdeplan tas fram tillsammans med olika byggherrar för att gemensamt 

bestämma vilka värden som ska prioriteras med avseende på hållbarhet och kvalitet. Genom 

denna värdeplan öppnades det upp för dialog mellan de olika parterna för att hitta 

gemensamma värden där återkoppling var en viktig del av processen. Det skapade också en 

möjlighet för flexibla planer som kan justeras över tid och i takt med att förutsättningarna 

förändras (Malmö Stad 2011b: 2). Anledningen till att denna typ av planeringen uppstod beror 

på att kommunen upplevde att de hittills hade varit allt för styrande av den fysiska 

utformningen i de tidiga skedena av planeringsprocessen. Detta genererade i sin tur i låsta 

strukturer utan flexibilitet där olika kvaliteter under processens gång blev bortkompromissade 

(Malmö Stad 2011b:2). 

Planerarnas syn på utvärdering 

Att utvärdering är en viktig aspekt var både informant 1 och 2 överens om. Däremot skiljer sig 

deras syn delvis på hur en utvärdering bäst ska genomföras och av vem. Informant 1 lägger 

stor vikt i att utvärderingen är grundlig så att den inte enbart väcker nya frågor och anser att 

detta bäst sker genom att forskare utvärderar projektet. Hen säger också “Kan ju lätt bli att 

man gör olika utvärderingar som ser bra ut och så har man gjort det. Men då lär man ju inte 

sig mycket på det.”. Informanten 1 har även varit med i andra former av utvärderingar där 

kollegor, konsulter och byggherrar tillsammans studerat arbetet hitintills för att lära av 

varandra och komma fram till “best advice”. Denna typ av utvärdering utgick från de 

måldokument som satts upp, och inte från “verkligheten”. Hen menar att utvärdering 

upplevdes som positiv och givande. Även om denna utvärdering var billigare än en utvärdering 

genomförd av forskare så krävde den fortfarande mycket resurser. Informanten 1 anser att de 

olika typerna av utvärderingar ofta fokuserar på olika aspekter men att samtliga kan vara 

viktiga på sitt sätt för att få en helhetsbild. Exempelvis kan en mindre konsultutredning vara 

inkörsporten till ett större forskningsprojekt.  

 

Informant 2 var aningen osäker i vem som var bäst lämpad att genomföra utvärderingen och 

menar att interna och externa parter generellt sett tenderar att utvärdera olika saker. Hen 

menar att som planerare är det framför allt viktigt att undersöka vilken effekt det blir av det vi 

planerar på längre sikt samt hur vi planerar. Medan exempelvis en extern part framför allt 



Blekinge Tekniska Högskola Institutionen för fysisk planering 

 

55 

 

fokuserar på hur “bra” området blev i allmänhet och inte lika kopplat till själva planeringen. 

Informant 2 poängterar även att det är viktigt att olika aktörer får vara med i 

utvärderingsprocessen, precis som i halvtidsutvärderingen. Medborgare, både i stadsdelen 

samt i staden i stort ska ha rätt att säga sitt, men lika så byggherrar och andra aktörer.  

 

Även om båda informanterna i denna studie har visat sig vara positiva till att utvärdera så 

framkommer information från intervjuerna som menar på att det finns planarkitekter inom 

branschen som inte har samma intresse för att titta tillbaka och utvärdera. I en annan 

kommun som till mångt och mycket har inspirerats av Bo01 i ett liknande projekt har enbart 

några få utvärderingar genomförts men de som arbetade på kommunen verkade, enligt 

informant 1, knappt intresserade av att utvärdera vidare. 

 

Båda informanterna var också överens om att det inte alltid är de mål som sattes upp i början 

av projektet som är det mest relevanta att utvärdera i efterhand. Informant 2 poängterar att 

målen ofta ändras under tidens gång och utvärderas det gentemot målen så krävs det att man 

är beredd att uppdatera de i efterhand i takt med att ny information framkommer. Informant 

1 poängterar att det är planeringens uppgift att säkerställa att de mål som sätts ska vara 

uppföljningsbara och av särskild vikt är det att de centrala målen utvärderas. Som tidigare 

konstaterad så var båda informanterna positivt inställda till utvärdering och ansåg att det är 

ett viktigt verktyg som i många fall har genererat lärorik kunskap som förs vidare till andra 

projekt, både inom Västra hamnen, Malmö stad i stort men även till andra kommuner där de 

nu verkar. Trots detta så har det inte efter dessa utvärderingar skapats någon form av praxis 

för hur kommunen ska arbeta med utvärdering i kommande projekt. Informant 1 utvecklar 

resonemanget kring detta vidare och menar att utvärdering må vara ett viktigt verktyg för att 

föra vidare lärdomar till kommande projekt men att det viktigaste är att planeringen först ser 

till att ha något intressant att utvärdera.  

 

“Det viktigaste är inte att vi har metoder för att utvärdera utan att vi faktiskt gör något 

bra. Och ger järnet, för sitter vi och bara funderar på att göra en bra och snygg 

process som ser bra ur som är planerad fint och sen kommer utvärderingen där vi 

tänkt så djupt och bra men sen egentligen så har vi inte åstadkommit något nytt eller 

intressant eller som förbättrar världen så är det meningslöst. … Det är dags att gå 

back to basic. Vi ska bygga stad, vi ska bygga bra stad men vi ska också verifiera det 

som vi bygger så vi vet vad vi gör.”  

- Informant 1 
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5.2.2 Utvärdering i Kvillebäcken och Backaplan i Göteborg 

 

 
Bild 3. Visionsbild över Backaplan. Till vänster i bild ligger Kvillebäcken som är färdigställt och de vita volymerna 

ska illustrera den kommande bebyggelsen på Backaplan. Bild från planprogram Backaplan (Göteborgs stad 

2019c:1). 

Bakgrund  

Göteborg är Sveriges näst största stad. I tätorten bor det 587 000 invånare och staden växer 

med cirka 4 500 invånare årligen (Göteborgs stad 2021b). Länge har staden vuxit perifert men 

under de senaste decennierna har initiativ tagits för att utnyttja stadens centrala men 

obebyggda delar bättre. Älvstranden Utveckling är ett sådant initiativ. Det är ett kommunalt 

fastighetsbolag som startade på 90-talet. Bolagets kärnverksamhet är att genomföra 

uppdraget om att förverkliga Vision Älvstaden, en vision om att utveckla nya bostäder, 

verksamheter och mötesplatser på de gamla varvs- och industriområdena längs Göta älv 

(Älvstranden utveckling u.å.). 

Upplägg 

I detta delkapitel presenteras datan från den dokumentstudie som gjorts för Kvillebäcken och 

Backaplan. Framför allt har dokument kopplade till de två utvärderingar som gjorts i den 

färdigställda stadsdelen Kvillebäcken studerats, men även visionära styrdokument kopplade 

till Kvillebäcken och Backaplan. Även två informanter har intervjuats för att få en tydligare 

helhetsbild över utvärderingsarbetet inom och kopplat till Kvillebäcken och utvecklingen av 

Backaplan. Dels har informant 3 intervjuats. Hen har varit delaktig i framtagandet av 

utvärderingen Case Kvillebäcken och arbetar som processledare inom hållbarhet på 

Älvstranden Utveckling AB. Denna intervju fokuserar främst på arbetsprocessen kring Case 

Kvillebäcken. Informant 4 som är handläggande planarkitekt på Planavdelningen, Göteborgs 
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stad, och har varit involverad i detaljplanearbetet för Backaplan. Intervjun med informant 4 

ämnar främst att få en tydligare bild över hur lärdomarna från utvärderingarna i Kvillebäcken 

har påverkat detaljplaneringen av Backaplan. 

 

1. Informant 3, processledare hållbarhet på Älvstranden Utveckling AB 

2. Informant 4, planhandläggare på Planavdelningen, Göteborgs stad 

 

 
Bild 4. Lokaliseringskarta över Göteborg och Backaplan. 

 

Kvillebäcken 

Kvillebäcken är en stadsdel som ligger på Backaplan centralt beläget på Hisingen i Göteborg. 

Stadsdelen var bland de tidigare områden att exploateras och omvandlas i stadens satsning att 

exploatera marken kring älven, där även stadsutvecklingen av Backaplan ingår (Göteborgs 

stad 2021a). Innan utvecklingen av Kvillebäcken började år 2008 fanns där främst äldre 

industribebyggelse, hallbyggnader och tillfälliga verksamheter i ett eller två plan (Göteborgs 

stad 2008:4). Sedan 2019 är Kvillebäcken helt utbyggd och här finns nu cirka 2 000 bostäder, 

kontor, butiker, förskolor och annan samhällsservice (Göteborgs stad 2021a). 

Backaplan 

Planerna för Backaplan drog igång 2010 i och med beslut om uppstart av projektet Centrala 

Älvstaden av Göteborgs kommunstyrelse. I detta tidiga stadium hörde inte Kvillebäcken till 

Backaplan, men det har ändrats på senare tid. Idag ser Göteborgs stad Kvillebäcken som den 

första delen i stadsutvecklingsprojektet av Backaplan (Göteborgs stad 2019a:2). Den visionära 

planen, Vision Älvstaden som påbörjades 2010 antogs i Göteborgs stads kommunfullmäktige 

2012 (Göteborgs stad 2012:47). Vision Älvstaden har dels tagits fram av det kommunalägda 
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bolaget Älvstranden utveckling AB, tillsammans med representanter från 

stadsbyggnadskontoret, stadsledningskontoret och andra förvaltningar inom Göteborgs stad 

(Göteborgs stad 2012:45). Visionsarbetet grundar sig i tre strategier; 1. Hela staden, 2. Möta 

vattnet och 3. Stärka kärnan (Göteborgs stad 2012:5). Projektet hör till ett av de mest 

omfattande stadsbyggnadsprojekten i landet och det planeras för cirka 9 000 bostäder och 140 

000 kvm handel inom ett område på nästan 100 hektar (Göteborgs stad 2022; Radar 2016:6). 

Källor för empiriskt underlag 

Ett program som antogs 2002 och detaljplanen för Kvillebäcken som fick laga kraft 2008 

ligger till grund för stadsutvecklingen i Kvillebäcken (Göteborgs stad 2008:3). Utöver dessa 

har det gjorts utvärderingar och flera visionära styrdokument som har haft betydelse för 

stadsutvecklingen i Kvillebäcken. Här nedan listas några av de planhandlingar och dokument 

som är kopplade till Kvillebäcken: 

 

1. Program inför förnyelse av Östra Kvillebäcken (2002) 

2. Detaljplan för Östra Kvillebäcken södra delen (2008) 

3. Hållbar stadsutveckling i Kvillebäcken (2010) 

4. Program för hållbar utveckling i Kvillebäcken (2011) 

5. Vision Älvstaden (2012) 

6. Hållbar stadsutveckling i Kvillebäcken - uppföljning av hållbarhetsprogrammet 

(2018) 

7. Rapport Case Kvillebäcken (2019, påbörjades 2016) 

 

Inom dokumentstudien så granskas främst det sjätte och sjunde dokumentet. I det sjätte 

dokumentet, Hållbar stadsutveckling i Kvillebäcken - uppföljning av 

hållbarhetsprogrammet, presenteras en nulägesbild (2018) över hur det har gått med 

hållbarhetssatsningen och vilka lärdomar som kommit fram under processens gång. 

Rapporten är gjord av ett byggherrekonsortium och utgår till stor del från fem åtgärder som 

redovisas i dokumentet Hållbar stadsutveckling i Kvillebäcken och åtta målsättningar som 

redovisas i dokumentet Program för hållbar utveckling i Kvillebäcken från 2011 (HSB et al. 

2018:4). Det sjunde dokumentet, Case Kvillebäcken, beskrivs som ett uppföljnings- och 

erfarenhetsåterföringsprojekt och i rapporten presenteras och redovisas slutsatser samt 

lärdomar. Case Kvillebäcken är bland annat gjord av Älvstranden Utveckling AB (Göteborgs 

stad 2019b:9). Övriga dokument är av betydelse för att få en helhetsbild av 

stadsbyggnadsprojektet i Kvillebäcken men kommer inte att studeras lika ingående.  

 

I dokumentstudien läggs det inte lika stort fokus på Backaplan då området inte har börjat 

byggas än, och därmed finns det inga utvärderingar tillgängliga. Det finns dock detaljplaner 

att tillgå samt visionära dokument. Dessa har, likt de övriga dokumenten för Kvillebäcken inte 

studerats lika ingående. Nedan listas några av de planhandlingar och dokument som är 

kopplade till Backaplan: 

 

8. Fördjupad översiktsplan för centrala Göteborg (2018) 

9. Backaplan - detaljplan 0: Gator inom Backaplan (2018) 

10. Program för Backaplan (2019) 
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11. Backaplan - detaljplan 1: Handel mm vid Backavägen (2020) 

12. Backaplan - detaljplan 2: Centrumbebyggelse (Samrådshandling 2022) 

 

I arbetet med att ta fram Vision Älvstaden har det bland annat genomförts omfattande 

medborgardialoger samt en stor internationell workshop-process (Göteborgs stad 2012:3). 

Utöver Vision Älvstaden baseras stadsbyggnadsprojektet på översiktsplanen som antogs 

2009, ett planprogram som blev antaget 2019 samt en Fördjupad översiktsplan för centrala 

Göteborg 2018 (FÖP centrala Gbg). Flera utredningar och bilagshandlingar som bland annat 

Struktur och färdplan för Backaplan och Verksamhetsinventering Backaplan har också 

tagits fram (Göteborgs stad 2019a:9,11,14). I planprogrammet framgår det att byggnationen 

för Backaplan kommer att delas upp i fyra detaljplaner varav två har fått laga kraft medan en 

är ute på samråd och den sista finns ännu inte (Göteborgs stad u.å.). 

 

Tabell 9 - Utvärderingar i Kvillebäcken som ingår i undersökningen 

Titel  Ante/post Uppdragsgivare Genomför Samverkan År 

“Hållbar stadsutveckling i 
Kvillebäcken - uppföljning 
av 
hållbarhetsprogrammet” 

Ex post Staten, i och med 
ansökan till 
Delegationen för 
hållbara städer. 

Älvstranden 
utveckling 
tillsammans med: 
- Wallenstam, -
Bostadsbolaget 
-Veidekke 
-Bonava 
-Derome 
-Ivar Kjellberg -HSB 
Göteborg 

-Trafikkontoret 
-Stadsbyggnadskontoret 
-Lokalsekretariatet 
-Park- och 
naturförvaltningen 
-Stadsledningskontoret 
-Stadsdelsförvaltningen 
Lundby 
-Göteborgslokaler 
-Älvstranden utveckling 
AB 
-Byggherrarna (7 st.) 

2010- 
2017 

“Rapport Case 
Kvillebäcken” 

Ex post Göteborgs stad Älvstranden 
Utveckling AB 
 
-Göteborgs stad 
 
-Avdelningen för 
samhällsanalys och 
statistik 

-Göteborg Energi 

-Älvstranden Utveckling -

Bostadsbolaget  

-Chalmers 

-Göteborgs Stad 

-Västtrafik 
-Kvillebäckskonsortiet (7 

st.) 

-Business Region 

Göteborg 

-Göteborg Energi 

-Renova 

-Stadsbyggnadskontoret 

-Trafikkontoret 

-Envac 

-Fordonsgas 

-Volvo 

-Västtrafik 

-Chalmers 

2016- 
2019 

 

Program för Hållbar utveckling i Kvillebäcken 

Byggnationen av Kvillebäcken utvecklas av sju bolag tillsammans med Stadsbyggnadskontoret 

som sköter de legala delarna av stadsutvecklingsprojektet (Göteborgs stad 2019b:2). Ett 

program för hållbar utveckling i Kvillebäcken togs fram 2011 av Miljögruppen, en grupp under 

ledning av konsortiet. Deras uppdrag är att styra arbetet med programmet och har ansvar att 

följa upp projektet under hela processen för att säkerställa att hållbarhetsmålen uppfylls 

(Göteborgs stad 2019b:3). De målbilder och delmål med mera som sattes upp för programmet 
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finns redovisade i tabell 10 (Göteborgs stad 2019b:4-5). I samma tabell finns även lärdomar 

redovisade kopplat till varje mål som framkom i konsortiets utvärdering som presenterades 

2018 när nästan hela stadsdelen var färdigställd. Utöver dessa målbilder står det angivet att 

inom Kvillebäcken ska Göteborgs stads program för miljöanpassat byggande ska gälla. För att 

konkretisera denna ambition har programmet satt upp prioriterade sakområden. Flera av 

dessa konkretiseras med hjälp av indikatorer (Göteborgs stad 2019b:6).  

Finansiellt stöd 

Konsortiet har skrivit under ett avtal att bygga ett resurssnålt och kretsloppsanpassat område. 

Omvandlingen av Kvillebäcken beräknas kosta cirka 6 miljarder kronor och just därför söker 

konsortiet och Göteborgs stad, i och med dokumentet Hållbar stadsutveckling i Kvillebäcken, 

ekonomiskt stöd från Delegationen för hållbara städer (Göteborgs stad 2010:4). Delegationen 

för hållbara städer beviljade ett ekonomiskt stöd på 35 miljoner kronor för att genomföra fem 

stycken spjutspetsåtgärder inom miljöteknik (Göteborgs stad 2019b:8). De fem åtgärderna, 

ett antal konkretiserade mål samt en redovisning för hur uppföljningsarbetet ska gå till finns 

redovisade i tabell 11 - Ansökan till Delegationen för hållbara städer. 

Konsortiets utvärdering 

Den första utvärderingen i Kvillebäcken är en utvärdering av hållbarhetsprogrammet och 

genomfördes under byggtiden mellan åren 2010-2017. Utvärderingen redovisas i rapporten 

Hållbar stadsutveckling i Kvillebäcken - Uppföljning av hållbarhetsprogrammet 2010-2017. 

Som titeln indikerar baseras utvärderingen på Hållbarhetsprogrammet från 2010 och det 

nämns dessutom att utvärderingen gjorts i samband med utvärderingen Case Kvillebäcken, 

men att den utvärderingen påbörjades i ett senare skede (HSB et al. 2018:4). Syftet med 

utvärderingen är att ge en nulägesbeskrivning om hur väl hållbarhetsarbetet fungerat och vilka 

lärdomar som konsortiet tar med sig under byggtiden (HSB et al. 2018:4,6). Målet med 

Kvillebäcken är att stadsdelen ska bli hållbar, ur ett ekonomiskt, socialt och ekologiskt 

perspektiv. Dessa tre hållbarhetsperspektiv genomsyras i åtta olika målsättningar, som 

sammanställs i tabell 10, se urklipp från tabellen nedan. 

 

Urklipp från tabell 10 - Mål, delmål & lärdomar från dokumentet, Hållbar stadsutveckling i 

Kvillebäcken - Uppföljning av hållbarhetsprogrammet 2010-2017 

# Mål Delmål/plankrav/praktiska 
exempel från 2011 

Lärdomar efter genomförd 2018 

1 Området skall knyta an 
till omgivande stadsdelar 
och utveckla Hisingen 
som en expansiv del av 
centrala Göteborg 

-Kvillebäcken delar med sig och 

integrerar i befintlig gatustruktur 

-Kvillebäckens gröna saluhall 

-Gammal möter ny i Kvillebäcken 

1. Koncentrera butiker längs stråk i stället för 
utspritt 

(Göteborgs stad 2011:4-5; HSB et al. 2018:26) 

 

Det är tydligt att den ekologiska hållbarheten är förankrad i tre av de fem åtgärder som 

konsortiets utvärdering utgår från. Öka cyklandet, energieffektivitet och höjd 

återvinningsgrad är alla tre exempel på ekologisk hållbarhet. Se bifogad tabell 11. Det är också 

tydligt att konsortiet använder sig av mätindikatorer för att kunna specificera målen. 

Exempelvis har det satts upp mål om att minst 75 procent av den totala mängden organiskt 

avfall skall återvinnas i Kvillebäcken, eller att skytteltrafiken över Göta Älv ska öka med 15 
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procent till 2014 (Göteborgs stad 2010:4). Se gråmarkerad text i urklipp från bifogad tabell 11 

nedan. Samtliga av de fem åtgärderna har mätindikatorer kopplade till sig. 

 

Urklipp från tabell 11 - Ansökan till Delegationen för hållbara städer 

# Åtgärd Mål Uppföljningsarbete 

1 Höjd återvinningsgrad av 

hushållens organiska avfall. 

Ny teknik (Personal 

Waste Inlet) installeras i 
samtliga lägenheter för att nå en 
återvinningsgrad av organiskt 
avfall på minst 75% j.mf.rt med 
dagens 30%. Biomassan blir 
koncentrerad och färdig för 
produktion av biogas. 

-Bygga ut världens första källsorterande 

sopsug i hela östra Kvillebäcken med 

fem fraktioner; tidningar, 

plastförpackningar, pappförpackningar, 

brännbart samt organiskt matavfall med 

den världsunika PWI-lösningen. 

-75 % av den totala mängden organiskt 

avfall återvinns, jämfört med 

konventionella system där man når 30 

%. 

-Den källsorterande sopsugen som är i 

bruk i lägenheter på Norra älvstranden 

används som referens för utvärdering. 

-För att redovisa alla dimensioner i en 

hållbar utveckling kommer en grafisk 

modell som är knuten till Kvillebäckens 

målnivåer att utvecklas. 

-Brukarnas uppfattning om systemet 
behöver på olika sätt utvärderas. 

3 Miljöskyttel. Etablering av en 

miljöskyttel över Göta älv för att 

öka kollektivtrafikens 

kapacitet och attraktivitet i det 

kritiska snittet över älven med 

helt förnyelsebart bränsle. 

-Öka resandet med skytteltrafiken över 
Göta älv med 15 % till år 2014 

-minska koldioxidutsläppen från 

skytteltrafiken över Göta älv med 70 % 

till år 2014. 

-Målen kommer att följas upp under 

hela genomförandetiden 

-Resandeutvecklingen följs upp genom 

resvaneundersökningar och mätningar 

ombord 

-Resandet kommer sammanställas 

månadsvis och presenteras och 

utvärderas årsvis. 

-Utsläppsnivåer från fartygen tas fram 

-Hur övriga hållbarhetsmål 

påverkas kommer också beskrivas och 

redovisas 

(Göteborgs stad 2010:4) 
 

Konsortiets utvärdering utgår också från åtta mål som först redovisades i dokumentet 

Program för hållbar utveckling i Kvillebäcken från 2011. Kopplat till dessa mål finns 

tillhörande delmål, plankrav och praktiska exempel för att konkretisera målen (Göteborgs stad 

2011:4-5). I rapporten för konsortiets utvärdering beskrivs det vad konsortiet tar med sig som 

lärdomar, vilka delar som gjorts bra och vilka delar som gjorts dåligt (HSB et al. 2018). I 

bifogad tabell 10 sammanfattas mål, delmål, plankrav och praktiska exempel samt lärdomar i 

en tabell. För varje mål får läsaren en beskrivning av hur målet anknyter till Kvillebäcken och 

hur konsortiet jobbat med frågan. Det listas även några lärdomar kopplade till varje mål. 

Utöver dessa mål finns tabeller och diagram där det bland annat redovisas hur väl invånare 

trivs i området, vilka transportsätt som är vanligast och hur åldersfördelningen inom 

stadsdelen ser ut (HSB et al. 2018:13,15,23). 

 

I en av tabellerna framgår det att 16 av de 21 kvarteren preliminärt har certifierats med 

Miljöbyggnad Silver, fyra av kvarteren är endast verifierade och ett kvarter har misslyckats 

med att uppfylla någon certifiering. Det tilläggs dock att det är ovanligt att ett helt område blir 

certifierat (HSB et al. 2018:17). 
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Tabell 12. Skärmdump av tabell över certifierade byggnader i Kvillebäcken (HSB et al. 2018:17). 

Case Kvillebäcken 

Case Kvillebäcken är ett initiativ som togs av Älvstranden utveckling AB för att samla in 

erfarenheter och skapa en strukturerad arbetsprocess som kan användas i kommande 

stadsbyggnadsprojekt. Visionsdokumentet Vision Älvstaden belyser vikten av att bygga in ett 

lärande i planprocessen för att med större sannolikhet förverkliga visionerna. De menar också 

att det behövs modeller för hur själva erfarenhetsåterföringen ska fungera. Av dessa 

anledningar togs initiativet, av Älvstrandens styrgrupp, att tillsätta en arbetsgrupp som ska 

identifiera vad utvärderingen skall utreda (Göteborgs stad 2019b:9). Enligt rapporten för Case 

Kvillebäcken (2019b:9) bestod arbetsgruppen av representanter från: 

 

● Trafikkontoret 

● Stadsbyggnadskontoret 

● Lokalsekreteriatet 

● Park- och Naturförvaltningen 

● Stadsledningskontoret 

● Stadsdelsförvaltningen Lundby 

● Göteborgslokaler, Älvstranden Utveckling AB 

● Byggherrekonsortiet i Kvillebäcken 

 

Enligt informant 3 som var processledare för hållbarhet på Älvstranden Utveckling AB var 

tanken initialt att ha med konsortiet i Case Kvillebäcken men de sa nej eftersom byggnationen 
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av området nästan var färdigställt och det var bestämt att rapporten skulle fokusera på andra 

fokusområden än vad som var bestämt när planeringen påbörjades. Det förefaller sig med 

andra ord oklart om representanter från byggherrekonsortiet i Kvillebäcken var delaktiga i 

Case Kvillebäcken eller inte. 

 

Vidare är rapporten uppdelad i sex fokusområden som utgår från olika lärdomar för att: 

 

1. förändra ett områdes identitet 

2. bygga tätt 

3. styra gestaltning och hållbarhet 

4. planera för mobilitet 

5. planera för aktiva bottenvåningar 

6. planera för förskolor 

 

(Göteborgs stad 2019b:9) 

 

För varje fokusområde har en fokusledare och en fokusgrupp tillsatts (Göteborgs stad 

2019b:20). Kopplat till varje fokusområde finns metod, som beskriver hur information 

samlats in, samt vilka framgångsfaktorer som framkommit samt vilka delar som har 

förbättringspotential (Göteborgs stad 2019b:30, 32-34). 

 

En tabell över alla fokusområden med tillhörande metoder, framgångsfaktorer och 

förbättringspotentialer finns bifogat i tabell 13 och nedan visas ett urklipp av den tabellen. För 

det andra fokusområdet Tät bebyggelse har en av framgångsfaktorerna varit att den utökade 

exploateringen gjorde det möjligt att sanera området som innan var mycket förorenat. Det 

konstateras även att en förbättringspotential är att flera indikatorer och nyckeltal bör används 

för att få en överblick över hur stor del av ytan som avses för exempelvis trafikytor. I 

Kvillebäcken är den sammanlagda ytan för vistelseytorna mindre än hälften av ytan som är 

avsedd för trafikytor (Göteborgs stad 2019b:32). 

 

Urklipp 1 från tabell 13 - Metod, framgångsfaktorer och Förbättringspotential från 

fokusgrupperna i Case Kvillebäcken 

Fokusområde Tät bebyggelse 

Metoder 1. GIS-studie har genomförts 2017 
2.Intervjuer har gjorts med respondenter 

Framgångs- 
faktorer 

2. Utökad exploatering gav ekonomiska förutsättningar för projektets genomförande. Den ökade 
exploateringen i Kvillebäckenprojektet från 100 000 till 160 000 BTA gjorde att projektet kunde sanera 
marken som var mycket förorenad. I och med att områdes ägdes av så många olika fastighetsägare fanns 
ingen klar bild över miljöföroreningarna i tidigt skede. 

Förbättrings- 
potential 

Indikationer & nyckeltal 
Viktigt med flera indikatorer och nyckeltal, utöver BTA och antal lägenheter, gällande tät bebyggelse 
tidigt i stadsutvecklingsprojekt. Den genomförda GIS-studien visar att exploateringstalet för 
Kvillebäcken, på 1,64, är det högsta exploateringstalet för de stadsdelar som området jämförts med. 
Linnéstaden t ex har ett exploateringstal på 1,28. Som en del av GIS-studien studerades också hur 
markanvändningen i Kvillebäcken är fördelad. Det är ungefär hälften som är kvarter och hälften som är 
allmän plats. Av den allmänna platsen är nästan 70% trafikytor! Vistelseytorna i området, det vill säga 
park och torg, är bara 30%. Med större kvarter och mindre andel trafikyta, så hade det varit möjligt med 
större park och vistelseytor för barn. Detta visar på vikten av fler indikatorer och nyckeltal tidigt i 
planeringen, ett arbete som nu pågår såväl inom Älvstadsarbetet som i anslutning till stadens nya 
arkitekturpolicy. 

(Göteborgs stad 2019b:30,32-33) 
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Vidare beskrivs det, kopplat till det andra fokusområdet, hur det är att bygga en tät stad och 

vilka svårigheter och möjligheter det för med sig (Göteborgs stad 2019b:11). Det konstateras 

att god samverkan mellan byggaktörer, markägare och kommun har varit nyckeln för att spara 

tid och ge utrymme för kreativa lösningar. Däremot riktas kritik till hur juridik och 

finansiering inom projektet inte identifierats i tid vilket lett till förseningar och onödiga 

kostnader (Göteborgs stad 2019b:11).  

 

I dokumentet tas det även upp att Kvillebäcken kritiserats från många håll. Kritiken beskrivs 

dock som välkommen samt att den i många fall varit en ögonöppnare för de som arbetat med 

planering och implementeringen av planeringen. Det fastslås även att de forskningsrapporter 

om Kvillebäcken utgör ett värdefullt material som kommer att användas i framtida 

planeringsprocesser (Göteborgs stad 2019b:11). Enligt informant 3 har det skänkts mycket tid 

och resurser på att följa upp kvaliteten och hållbarheten på kvartersnivå. De flesta byggnader 

har tilldelats Miljöbyggnad Silver. Arbetsgruppen menar att det är positivt men de ställer sig 

ändå kritiska till att det räcker (Göteborgs stad 2019b:12). Informant 3 påpekar att det var 

mycket ovanligt att en så stor del av ett stadsbyggnadsprojekt blivit miljöcertifierat när 

projektet drog i gång men att det är väldigt vanligt idag. 

 

Informant 3 lägger även till att många anser att fasadmaterialen i stadsdelen känns billiga, 

detaljerna är slarviga och att förskolegårdarna blivit alldeles för små. Informant 3 menar att 

anledningen att förskolornas gårdar fått så små utrymmen har sin förklaring i att Kvillebäcken 

från början endast var tänkt att husera ungefär 1 600 bostäder men det byggdes drygt 2 000 

bostäder (HSB 2018:14). När exploateringskravet ändrades senare i processen anpassades inte 

förskolornas gårdar till det ökade antalet bostäder. Som tidigare nämnts framkommer det 

även i rapporten att exploateringskravet ändrades för att finansiera marksaneringen i området 

(Göteborgs stad 2019b:32). Kopplat till det sjätte fokusområdet anges det att en otydlig 

behovsbild över behovet av förskolor i området präglat tidiga stadier av processen (Göteborgs 

stad 2019b:48). 

 

Urklipp 2 från Tabell 13 - Fokusområden mm. från Rapporten Case Kvillebäcken 

Fokusområde Förbättringspotential 

Förskolor Otydlig behovsbild 
Otydlig behovsbild av förskolor i tidiga projektfaser. Det otydliga behovet av förskolor i tidiga projektfaser, 
där avsaknaden av planeringsnorm gällande antal barn/lägenhet och bristen på ramprogram spelade en 
viktig roll och ledde till problem. I efterhand går det att konstatera att det hade behövts 12 avdelningar i 
stället för 9. En bidragande faktor till detta var att exploateringen ökade under processens gång. Kritik 
framfördes i samrådsskedet men parkens begränsade storlek hindrade friliggande byggnad. 

(Göteborgs stad 2019b:48) 

 

I rapporten för Case Kvillebäcken understryks även vikten av att uppföljning av miljökraven 

bör ske tillsammans med gestaltningskraven samt att denna uppföljning bör genomföras 

årligen. Erfarenheterna om miljöcertifiering har haft stor inverkan på andra projekt som 

Älvstaden genomfört, till exempel Masthugget (Göteborgs stad 2019b:12). 
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Figur 3: Översikt över process för lärande. Illustration: Evelina Johansson, Älvstranden Utveckling, 2019 

 

I rapporten förklaras det hur arbetsprocessen fungerat. Den sammanställs i illustrationen 

ovan (Figur 3). Tanken är att modellen för arbetsprocessen ska appliceras på Case 

Kvillebäcken men den ska även fungera som praxis för senare “case-projekt” i andra 

stadsbyggnadsprojekt. Modellen visar hur ett erfarenhetsbaserat lärande kan genomföras 

parallellt med ett stadsbyggnadsprojekt (Göteborgs stad 2019b:19). Modellen är indelad i tre 

steg. I det första steget - Analysera, innebär att förstå behov och effektmål. En arbetsgrupp 

tillsätts som formulerar förväntningar, önskade effekter och målgrupp för lärandet. 

Insamlingen görs med interna och externa projektdeltagare. Till sist ska ett antal 

frågeställningar formuleras och ges svar på. Det andra steget - Planera, innebär att planera 

aktiviteter för datainsamling och diskussion med projektdeltagarna om förväntningar och 

deltagande. För vardera fokusområde tillsattes en fokusledare och en fokusgrupp. Respektive 

fokusgrupp börjar planera sitt arbete och en deadline sattes upp till februari 2018. Det har 

redovisats en del kritik gällande det andra steget (Göteborgs stad 2019b:20). Det konstateras 

att en referensgrupp med personer från olika målgrupper hade varit bra att ha, för att kunna 

göra återkoppling om slutsatsernas relevans. Det tas med som en lärdom av hur 

arbetsprocessen kan göras bättre. Det konstateras också att det hade gjort att grupperna hade 

behövt spetsa till sina formuleringar kring lärdomarna i större utsträckning. Vilket hade gjort 

erfarenhetsöverföringen mer applicerbar. Fokusgrupperna har inte heller tagit fram 

tillräckligt tydliga mål för de olika fokusområdena vilket också ses som en sak att förbättra till 

kommande projekt (Göteborgs stad 2019b:20). Det tredje steget - Genomföra, syftar till att 

samla in lärdomar, paketera lärandet för att sedan skapa värde och till sist positionera till 

omvärlden. (Göteborgs stad 2019b:22). 

 

En av lärdomarna som kommer fram i rapporten är att det är svårt att formulera generella 

lärdomar. Olika stadsbyggnadsprojekt har olika förutsättningar och det är just därför svårt att 

komma på generella sanningar (Göteborgs stad 2019b:22).  

Planerarnas syn på utvärdering 

Båda informanterna ställer sig positiva till utvärdering. Informant 3 menar att det främsta 

argumentet för utvärdering är att det har potentialen att fylla igen de hål som planeringen 

missat. Informant 4 anser att det “är helt avgörande för att vi ska lära av våra processer.” 

Informant 4 poängterar dessutom att det finns utmaningar som till exempel att det kan vara 

svårt att veta vad som är aktuellt i framtiden. En annan utmaning är att det ständigt kommer 

in nya personer i projekt. 
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Informant 3 menar att i början av en utvärdering är det första steget att fatta beslut om vad 

det är som ska utvärderas. Hen säger att: 
 

“Finns det saker i de tidigt uppsatta målen som inte spelar så stor roll, skit i dem då. 

Fokusera på det som är svårt och högaktuellt. Det är då det blir intressant. Om man 

fokuserar på de aktuella frågorna blir det olika utvärderingar på olika ställen i staden 

och det blir också en variation över tid. Det är viktigare att utvärdera det svåra än att 

få utvärderingen att se så bra ut som möjligt.” 
- Informant 3 

 
Informant 3 understryker att det är viktigt med ett bra samarbete mellan kommunen och 

byggherrarna. Hen exemplifierar och säger att man bör dela ritningar för att gränserna mellan 

kommunal och privat mark ska sammansmälta bättre.  
 

Informant 3 menar att Älvstranden Utveckling där hen arbetar, aktivt valde bort att följa upp 

de mål som konsortiets utvärdering utgick från. Hen förklarar att det som visade sig vara 

lyckat i Kvillebäcken var onödigt och utvärderade i stället det som arbetsgruppen ansåg var 

mest utmanande och relevant för andra stadsbyggnadsprojekt. Till exempel områdets identitet 

och dess betydelse för många utanför planeringsprocessen. Kopplat till identiteten menar 

informant 3 att just det behövde undersökas djupare. Hen säger under intervjun att 

“Kvillebäcken har ju fått otroligt mycket kritik för den här gentrifieringen som blev resultatet, 

detta var ju inte nödvändigtvis frågor som var aktuella när projektet började”. Det som hen 

syftar på är den kritiken kring gentrifiering som framför allt riktades till byggherrarna i boken 

Den urbana fronten av fotografen Katarina Despotovic och Catharina Thörn, docent i 

kulturvetenskap. Enligt informant 3 så har “... den gjort så otroligt mycket för 

stadsutvecklingen. Mer än vad många förstår.”. Hen syftar på skiftet i hur kommunen ser 

exploatering i befintliga stadsmiljöer. Idag menar hen att det ägnas mycket mer tid åt och det 

läggs mycket mer pengar för att respektera det som redan finns på platser innan de 

exploateras, i syfte att bevara de värden som delvis kan bibehålla platsens karaktär och 

identitet. Informant 3 tar upp ett konkret exempel, Kommersen på Masthuggstorget i 

Göteborg. En graffitiklottrad enplansbyggnad som fungerar som en loppmarknad och 

samlingsplats för många göteborgare. Informant 3 säger; 
 

“... betydelsen av Kommersen har det jobbats otroligt mycket med. Man har kämpat 

som tusan för att hitta andra lokaler i närheten. Identifiera vilka värden den har och 

hur man applicerar det på andra ställen. Den har man lagt jättemycket resurser på. 

Den hade egentligen rivits om vi inte hade jobbat med den”. 
- Informant 3 

 
Enligt informant 3 var projektledaren för Case Kvillebäcken en konsult som inte varit med i 

utvecklandet av Kvillebäcken tidigare. Detta var enligt informanten väldigt bra då 

projektledaren kunde styra utvärderingen utan att påverkas av hur arbetet hade gått utan kom 

in med fräscha ögon och kunde styra utvärderingen i en relevant riktning. Informant 4 anser 

också att utvärdering bör göras av en extern part. Hen säger; “Jag tror att det är värdefullt att 

det är externa som gör uppföljning. Det är stressigt och det är lätt hänt att det hoppas över. 

Jag tror det blir bättre resultat när man gör det utifrån.”  
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Enligt informant 3 så finns det ingen specifik praxis för hur utvärderingar görs men hen 

berättar att den processmodell som presenteras och beskrivs i rapporten för Case Kvillebäcken 

används för andra case-projekt inom staden. “Vi gjorde det väldigt ambitiöst, i andra områden 

har vi tagit denna process och finjusterar man den utifrån projektet” förklarar hen.  
 

informant 3 förklarar vidare att man aktivt valde att inte lägga så stort fokus på huruvida 

invånarna trivs eller inte. Hen menar att det är ointressant eftersom om man valt att flytta till 

ett område kommer de flesta säga att de trivs. “Det kan vara intressant om ingen trivdes men 

risken för att det skulle inträffa är liten, då ska det ha hänt något absurt” säger hen. 
 

På frågan vad de anser är ett mått på bra stadsbyggnad svarar informant 3 att det är viktigt att 

arbeta med nyckeltal för att kunna konkretisera värden. Hen berättar att det även är viktigt att 

“hitta nyckeltal kring mycket, men det gäller att komplettera dem till kvalitativa 

bedömningar.” Till exempel genom djupintervjuer. Det är också viktigt att tidigt bestämma 

vad som är “bra nog” för att ha något att utgå från. Informant 4 har samma åsikt och säger att; 

“Siffran är ingen garant för kvalitet, men det är något man kan använda i förhandlingar.” 
 

Gällande kostnaden för att genomföra utvärderingen ser inte informant 3 något större 

problem. Hen säger att; 
 

“Det beror ju på hur ambitiöst man ska göra det. Ska man utvärdera väldigt ambitiöst 

inom en viss typ av fråga, då blir det tydligt att man måste tillföra pengar på något 

vis. Men om man ser det som en del i projektledningen och avsätter lite pengar för 

det i budgeten så är det inte så svårt tänker jag.” 
-  Informant 3 

 

På frågan huruvida det är annorlunda att arbeta för ett kommunalägt bolag än inom 

kommunen svarar informant 3 att det finns större möjligheter att vara mer snabbfotad, kunna 

fatta egna beslut. Hen fortsätter; 
 

“... i en kommunal förvaltning vill man snarare göra saker rätt, enligt en viss process, 

involvera politiken på ett visst sätt. Inom Älvstranden Utveckling är politiken inte lika 

nära, vi tar oss frispråkiga möjligheter, kanske. Det är inte lika svårt för oss att vara 

kritiska till sig själv. Det vågar man kanske inte göra om man arbetar på en 

förvaltning. Men det är nog snarare kulturen.” 

- Informant 3 

 
Hen förklarar också att det kan också ha och göra med kulturen i Göteborg, det finns en rädsla 

att fatta egna beslut. 
 

Informant 4, som arbetar som detaljplanehandläggare för stadsbyggnadsprojektet på 

Backaplan, förklarar i intervjun att hen har hört talas om utvärderingarna som gjorts i 

Kvillebäcken men aldrig hunnit läsa dem. Detta trots att hen jobbar med detaljplaneringen av 

den fortsatta utvecklingen av det som kommer att bli det nya Backaplan och därmed knytas 

ihop med Kvillebäcken. Rapporten för Case Kvillebäcken är svår att hitta. Den omnämns i 

bland annat konsortiets utvärderingsrapport (HSB et. al. 2018:4) men om man googlar “Case 

Kvillebäcken” kommer endast andra rapporter upp. Jag har heller inte lyckats hitta den på 
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varken Älvstranden Utvecklings eller Göteborgs stads hemsidor. Jag fick rapporten bifogad 

till mig i ett mejl från Älvstranden Utveckling. 
 

De lärdomar som kommit fram i rapporten har enligt informant 4 applicerats på senare 

detaljplaner inom Backaplan-området. Hen säger att de jobbat hårt med förskolegårdarnas 

storlek, arkitekturens kvalitet och bevarandet av Backaplans identitet bland annat. Men hen 

menar att det ofta är brist på verktyg för att kunna genomföra mycket. Kommunen äger inte 

marken på Backaplan vilket försvårar väldigt mycket. Men hen meddelar också att hen inte 

har hunnit läsa rapporten själv. Informant 4 menar att det finns väldigt många rapporter och 

att det helt enkelt inte finns tid att sätta sig in i allt. Trots detta anser hen att det som tas upp 

som lärdomar i Case Kvillebäcken har färgat av sig i hur och med vad detaljplanearbetet för 

Backaplan ser ut och arbetar utifrån.  
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Kapitel 6 

ANALYS 

I detta kapitel analyseras det empiriska resultatet och slutsatser presenteras. Bland annat sker 

detta genom en komparativ analys, där de två olika utvärderingarna i respektive kommun 

ställs emot varandra. Det empiriska materialet analyseras också gentemot det teoretiska 

ramverket och kunskapsöversikten. Kapitlet är uppdelat i tre delar, där del ett fokuserar på att 

besvara den första forskningsfrågan, del två fråga nummer två och tre. Den sista delen ämnar 

besvara forskningsfråga fyra. 

 

6.1 UTVÄRDERING PÅ ETT NATIONELLT PLAN 

Nedan analyseras datan från enkätundersökningen för att besvara den första 

forskningsfrågan. 

 

1. Hur vanligt är det att stora kommuner använder sig av utvärdering i 

stadsbyggnadsprojekt? 

 

Enkätundersökningen vittnar om att ungefär 60 procent av de kommuner som utfört ett stort 

stadsbyggnadsprojekt har utvärderat det på ett eller annat sätt. Bland de kommuner med fler 

än 90 000 invånare är utvärdering betydligt vanligare, hela 76 procent av dem har utvärderat 

minst ett stort stadsbyggnadsprojekt. I kommuner med färre än 90 000 invånare är den siffran 

endast 33 procent. De främsta anledningarna till att inte utvärderingar görs är enligt 

enkätundersökningen i enlighet med det som Laurian med fler (2010:747) skriver om: brist 

på erfarenhet och tid, vilket cirka 55 procent av de svarande anger som anledning. Det finns 

även kommuner som uppger att det beror på politisk ovilja och brist på pengar, även om de 

parametrarna inte är lika framträdande. Enkätundersökningen visar inte något som tyder på 

att det är skillnad på varför de större kommunerna inte utvärderar jämfört med de mindre. 

 

6.2 SYNEN PÅ UTVÄRDERING 

Nedan analyseras resultatet från empirin för att besvara den andra och tredje 

forskningsfrågan.  

 

2. Vilken syn har kommuner på utvärdering, och på vilket sätt använder de sig av 

utvärdering i planering? 

 

3. På vilket sätt använder sig stora kommuner av utvärdering i större 

stadsbyggnadsprojekt? 

 

6.2.1 Enkätundersökningen 

Utifrån svaren från enkätundersökningen visar det sig att den typ av utvärderingar som 

kommuner framför allt använder sig av är ex post-utvärderingar samt processutvärderingar. 
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Detta resultat motsäger det som Khakee (2000:15) kommit fram till i sin forskning. Han 

menar att det framför allt är ex ante-utvärderingar som sker inom planering. Det var dock över 

20 år sedan han skrev det. Även Oliveira & Pinho (2010:347) som gjort senare forskning men 

ur ett internationellt perspektiv, menar att det inom planeringspraktiken är vanligare med ex 

ante-utvärderingar. Men det finns de som inte håller med Khakee samt Oliveira och Pinho. 

Vedung som forskat om utvärdering inom svensk förvaltning menar att det sedan 1980 skett 

ett trendbrott inom förvaltningspraktiken och att det är mätning av effekter och kontroller av 

utfall som är av vikt snarare än granskning av pågående processer (Vedung 2000:2). I och med 

resultatet som framkom i enkätundersökningen kan det tolkas som att ytterligare ett skifte har 

skett. Att ex post-utvärderingar och processutvärderingar blivit vanligare de senaste tio-tolv 

åren, åtminstone inom svensk planeringspraktik. En annan anledning till att studiens resultat 

är motstridigt gentemot tidigare forskning kan till viss del antas bero på att ex ante-

utvärderingar sker vid framtagandet av planen med de som är involverade, men att dessa 

utvärderingar inte blir formella planhandlingar som samtliga på kommunen tar del av eller 

ens känner till och därmed framkommer det inte heller i enkätundersökningen. 

 

I 87 procent av fallen där minst en utvärdering har skett är det enligt kommunerna på 

kommunalt initiativ och endast i 13 procent av fallen var det en extern part som tog initiativet. 

Detta tyder dels på att kommuner ofta har möjlighet att utvärdera om de vill. Det hör till 

ovanligheterna att det, såsom i de två fallen som studerats i Malmö och Göteborg, är staten 

som ligger bakom initiativet. Det bör dock tilläggas att resultatet från enkätundersökningen 

inte kan anses helt pålitlig, då det framkommit att en kommun har svarat felaktigt på just 

frågan om initiativtagare till utvärderingen. Det kan inte uteslutas att samma misstag har 

gjorts av flera kommuner.  

6.2.2 Malmö 

Vedungs vågor 

Efter att ha analyserat två av utvärderingarna i Bo01 och Västra hamnen i sin helhet har 

flertalet reflektioner gjorts. Totalt är det ett stort antal ex post-utvärderingar som separat har 

genomförts för Bo01-området av olika parter, både internt inom kommunen av olika 

förvaltningar och av externa parter, framför allt forskare. Majoriteten av utvärderingarna har 

skett på initiativ av kommunen, med hjälp av LIP-bidraget, men forskare har även själva tagit 

initiativ till att genomföra utvärderingar. Att utvärderingen sker på initiativ från externa 

forskare, eller av tjänstepersoner är en viktig aspekt i Vedungs evidensbaserade våg av 

utvärdering (Vedung 2010:273). Med tanke på att LIP-programmet krävde att 

utvärderingarna skulle vara av vetenskaplig karaktär, samt syfta till att föra vidare 

erfarenheter och lärdomar är ytterligare tecken på evidensbaserad planering. Utifrån 

intervjun med informant 1 framkom att utvärderingar genomförda av forskare tenderar att bli 

grundliga och därmed även mer användbara. Detta går i linje med Scriven (2007:11) som anser 

att det är av stor vikt att utvärderingarna är djupgående och ser till flera perspektiv och därmed 

analyserar både direkta och indirekta effekter. Ställningstagandet gällande att 

utvärderingarna i Bo01 har varit starkt influerade av den evidensbaserade vågen stärks 

dessutom av att informant 1, som varit involverad i flertalet utvärderingar i Bo01, ser positivt 

på vetenskapliga utvärderingar. Det är dock viktigt att poängtera att evidens inom planering 

inte enbart behöver bestå av vetenskaplig evidens. Forsmalm och Johansson (2019:129) 

beskriver fyra olika typer av evidens - vetenskaplig, intressent, professionell, samt 

organisatorisk. Utifrån denna synvinkel går det att påstå att den evidens som framkom ur 
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Cross och Küller utvärdering är vetenskaplig, med tanke på att den utfördes av objektiva 

forskare som Oliveira och Pinho (2010:246) poängterade som en fördel. Däremot har 

utvärderingen även inslag av intressentevidens - utifrån studenternas analys av Bo01, samt 

professionell evidens - utifrån de externa planerarnas analys av området. Utifrån Forsmalm 

och Johanssons synvinkel på evidensbaserad planering är även Halvtidsutvärderingen starkt 

influerad av den evidensbaserade vågen. Med tanke på att utvärderingen framför allt grundar 

sig på ställningstaganden utifrån arbetsgruppen består den evidens som framkommer ur 

utvärderingen till största del av professionell evidens. Men det finns även inslag av 

intressentevidens då flertalet av aktiviteterna som användes i utvärderingen, och därmed 

informationen som framkom, var grundade på medborgarnas och andra aktörer såsom 

byggherrars åsikter. Halvtidsutvärderingens syfte var dessutom att skapa ett evidensbaserat 

kunskapsunderlag för att uppdatera mål och visionerna i Västra hamnen.  Den kunskap som 

framkom ur utvärderingen kan därmed ses som evidens utifrån Johansson och Forsmalm 

(2019:129) syn på begreppet, alltså att evidens är det som hjälper tjänstepersoner att ta bättre 

beslut för en bättre framtid. 

 

Det är dock inte enbart den evidensbaserade vågen som syns i de utvärderingar som studerats 

i Bo01 och Västra hamnen. Även den dialogorienterade vågen har varit starkt närvarande i 

båda utvärderingarna. I Halvtidsutvärderingen, som är den större och mer övergripande 

utvärderingen över Västra hamnen i sin helhet, har flertalet av kommunens förvaltningar varit 

involverade. Ett gediget arbete har även gjorts för att få in byggherrarnas, medborgarnas och 

externa aktörers åsikter och tankar genom olika aktiviteter och metoder.  Även i Utvärderingen 

av stadsrum har medborgarnas och externa aktörers perspektiv samt åsikter vävts in. 

Exempelvis genom användningen av arkitektstudenter som representanter för allmänheten i 

ung ålder (Cross & Küller 2003:8). Även om denna representation kan kritiseras för att vara 

missvisande så finns en vilja att få in allmänhetens åsikter. Utifrån ett dialogorienterat 

perspektiv skulle det dessutom vara mer lämpligt att utgå från en bredare representation av 

allmänheten. Informant 2 anser att medborgarnas åsikter, men även andra aktörers åsikter, 

är en viktig beståndsdel i en bra utvärdering, även om hen sedan tillägger att det är upp till 

planeraren att göra avvägningar mellan vilka åsikter som bör väga tyngst. Genom att 

medborgare samt andra aktörer får vara med och påverkade resultatet av utvärderingen stärks 

dess validitet och inflödeslegitimitet. Strävan efter att uppnå detta i de båda utvärderingar 

vittnar dessutom om det kollaborativa perspektivets närvaro. 

 

Det kan ibland vara svårt att göra skillnad på den forskningsdrivna och den evidensbaserade 

vågen. Den forskningsdrivna vågen kan enligt Vedung anses vara mer radikalt rationalistiskt 

i sin framtoning där beslutsfattande ska ske på vetenskapliga grunder. Genom att utvärdera 

skulle besluten bli mer rationella och vetenskapliga (Vedung 2010:265). Utvärderingen ska 

inom den forskningsdriva vågen vara neutral. Syftet med utvärdering är att identifiera det 

mest effektiva sättet att nå de tidigare uppsatta målen till den lägsta kostnaden, vilket bäst 

anses ske genom empirisk forskning (Vedung 2010:267). Anledningen till varför jag anser att 

den forskningsdrivna inte har varit lika närvarande som den evidensbaserade grundar sig i att 

syftet med utvärderingarna inte har varit att identifiera det mest effektiva sättet att nå de 

initiala målen, utan snarare fungera som vägvisare och sprida lärdomar till framtiden. Med 

det sagt så finns det delar av den forskningsorienterad vågen som lyser igenom, framför allt i 

Utvärderingen av stadsrum då den är har skett av externa forskare genom vetenskapliga 

metoder. Tendenser till den nyliberala vågen går inte att se i någon märkbar utsträckning i 

utvärderingarna.  
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Utvärderingarnas koppling till mål 

Halvtidsutvärderingen utgår från de mål som sattes upp i mål- och gestaltningsprogrammet. 

Det finns därmed anledning att tro att utvärderingen syftar till att vara det som Laurian med 

flera (2010:743) kallar för conformance-based evaluation, där syftet med utvärderingen är att 

mäta måluppfyllelsen. Till viss del stämmer detta med tanke på den “måluppfyllelsestapel” 

som finns i samband med genomgången av de fem övergripande målen.  

 

 
Figur 4: Bild på en av måluppfyllelsestaplarna ur halvtidsutvärderingen (Malmö stad 2011a).  

 

Utifrån denna synvinkel kan Halvtidsutvärderingen anses utgå från ett mer rationellt 

förhållningssätt, där mål sätts upp i början av processen som sedan följs upp när projektet är 

färdigställt (Allmendinger 2017:54-55). Men trots att utvärderingen utgår från målen så anses 

inte resultatet bedömas enbart utifrån om målen uppnåtts eller inte och därmed inte heller 

om projektet är lyckat eller misslyckat. Utvärderingen är bredare än så och studerar fler 

aspekter än enbart målen. I stället går det att påstå att utvärderingen mer kan likställas vid det 

Laurian med fler (2010:743) kallar för en performance-based evaluation. Det vill säga att 

syftet med utvärderingen kan i stället påstås vara att analysera hur användbara målen har 

varit, även om de inte nådde hela vägen fram, för att i ett senare stadium utvecklas till nya mål 

som kan vara vägledande för den fortsatta utvecklingen. Informant 2 stärkte denna bild genom 

att poängtera att det är okej, och ibland även nödvändigt, att utvärdera och därefter förändra 

målen. Detta stärker även utvärderingens koppling till den kollaborativa planeringsteorins 

holistiska och kontextuella synsätt. Vad som anses vara bra planering utvecklas med tid och 

likväl går mål ur tiden och blir inaktuella.  

 

Genom att analysera de uppsatta målen i de olika dokumenten går det att se att det finns flera 

målindikatorer i samtliga av dem, även om långt ifrån alla mål består av indikatorer. Det går 

även att se en tendens till att målen blir alltmer specifika i de senare dokumenten. I mål- och 

gestaltningsprogrammet från 2007 som Halvtidsutvärderingen utgår från går det att utläsa att 

vissa mål, exempelvis Kunskapsstaden, saknar definition och därmed gick det inte att 

genomföra en uppföljning av målet. Informant 2 anser också att målen har blivit tydligare i 

det efterföljande dokumentet. Detta går även att avläsa genom att jämföra målen från mål och 

gestaltningsprogrammet från 2007 (samma som de övergripande målen i 

Halvtidsutvärderingen) samt de uppdaterade mål och visionerna i Västra hamnen 2031 (Se 

tabell 6 och 8). Målen i Västra hamnen 2031 har en tydligare beskrivning och definition samt 

strategier samt indikatorer kopplade till sig. Detta genererar i sin tur en enklare 

uppföljningsprocess. Därmed går det utläsa tendenser av den rationella planeringsteorin, där 

tydliga processer och väl definierade mål är av stor vikt (Allmendinger 2017:54). Till skillnad 

från Halvtidsutvärderingen så utgår Cross och Küllers utvärdering inte från de mål som satts 

upp i det initiala planarbetet utan från ramar som är vetenskapligt prövade sen tidigare. 

Utvärderingen syftar i stället till att undersöka det som Laurian med flera (2010:741) beskriver 

som outcomen av planeringen, alltså det som faktiskt blev. Med tanke på att det därmed inte 

är kopplingen mellan mål och utfall som analyseras så anses inte den rationella 

planeringsteorin vara lika närvarande. 
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Samverkan 

Samverkan har varit något som följt utvecklingen i Västra hamnen. Som konstaterades i det 

empiriska materialet så har flertalet olika program och projekt använts genom åren för att föra 

vidare detta samverkande synsätt även till detaljplaneprocessen. Vilket Friesecke (2015:3-5) 

poängterar är en viktigt beståndsdel för att värna om en hållbar utveckling på längre sikt. 

ByggaBoDialogen var en satsning som bevisligen byggde på ett väldigt kollaborativt synsätt 

vid framtagandet av handlingar för Bo01 där samtalet mellan olika aktörer skulle generera en 

gemensam helhetsbild mot målet - en hållbar utveckling (Valik u.å:14). Även om samarbetet 

framställs som lyckat ur många aspekter så visade det sig i intervjun med informant 1 att detta 

samarbete, åtminstone vid framtagandet av kvalitetsprogrammet, enbart skedde genom mejl. 

Informant 1 kritiserar vidare det samarbete som skedde vid detaljplaneprocessen i Flagghusen 

där dialogen resulterade i en, enligt hen, lantmätardetaljplan. Utifrån detta går det att dra 

slutsatsen att även om kommunen aktivt arbetar för en lyckad samverkan och att det 

prioriteras som en viktig beståndsdel så är det svårt att uppnå det önskade resultatet. I Västra 

hamnen har samarbetet skett tidigt i processen precis som Kalbro och Lindgren (2018) 

förespråkar men trots detta har resultatet inte alltid blivit det önskvärda. För att exemplifiera 

så genererade det goda samtalet enligt informant 1 till en “tråkig och rättvis” detaljplan. Med 

tanke på att Malmö gjorde ytterligare försök att vidareutveckla samverkan i Västra hamnen 

genom värdeplanering så finns det en hög ambition att samverkan ska fungera, och det går att 

anta att en bra samverkan är något som kommunen värdesätter högt. I just värdeplaneringen 

var syftet att skapa mer flexibla planer, precis som Zetterlund (2012:24-26) anser är det 

önskvärda från byggherrarnas håll, då det genererar snabbare processer som bättre kan 

anpassas efter marknaden. Frågan återstår dock om detta genererar att planeraren lämnar 

ifrån sig för mycket av sin makt till andra aktörer med andra intressen.  

 

Hur kommunen har samverkat har stor påverkan på utvärderingsprocessen. Även om det är 

planeringen som sätter ramarna för hur utvecklingen ska ske så är det andra aktörer och 

byggherrar som implementerar det planerade. Därmed ligger det i exempelvis byggherrarnas, 

projekterande arkitekters och exploatörens händer om outputen av planen är det som 

förverkligas i outcomen. Med tanke på att båda utvärderingarna syftar till att utvärdera 

outcomen av planen är det därmed extra viktigt att det finns en korrelation mellan plan och 

verklighet. Hur denna korrelation ser ut i just Malmö stads fall går inte utifrån denna studie 

att fastställa. Däremot går det att dra slutsatsen att samverkan har varit en viktig beståndsdel 

i kommunens arbete då det har skett ett gediget arbete för att se till att samarbetet med framför 

allt byggherrar ska gå rätt till, exemplevis genom det goda samtalet, ByggaBoDialogen och 

Värdeplanering. Redan vid upprättandet av det första kvalitetsprogrammet skedde samverkan 

tillsammans med bygg- och fastighetssektorn samt andra kommunala förvaltningar. Detta 

talar i sin tur för det som Tornberg (2010:29-30) påvisar som viktigt - att det finns ett 

gemensamt syfte och gemensamma mål som är tydligt formulerade så att samtliga aktörer 

strävar mot samma riktning. Detta genomlyser flertalet av kommunens styrande dokument. 

Både Halvtidsutvärderingen och Vision 2031 och påvisar i sin tur att det finns en strävan efter 

att skapa ett gemensamt syfte, mål och visioner som samtliga involverade i processen kan stå 

bakom.  

Synen på utvärdering 

Trots att de båda informanterna var positivt inställda till utvärdering och ansåg att det varit 

givande i Bo01 och Halvtidsutvärderingen så finns det i Malmö stad inte någon praxis för hur 

projekt ska utvärderas i praktiken. Det framkom även ur intervjuerna att utvärdering av 
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stadsbyggnadsprojekt inte sker metodiskt eller systematiskt idag. Anledningarna till detta kan 

delvis bero på att det är resurskrävande att utvärdera, både i form av ekonomiska resurser 

samt att det är tidskrävande att genomföra en noggrann utvärdering. Detta resonemang 

överensstämmer med resultaten från enkäten men även med den tidigare forskningen av både 

Laurian med flera (2010:747) och Talen (1996:83). Frågan återstår dock om det faktiskt är 

relevant och önskvärt att utvärdera metodisk och systematiskt? Som informant 1 sa under 

intervjun kanske det snarare är dags att planeringspraktiken slutar lägga allt för stort fokus på 

just planeringsprocessen, med utvärdering som ett delmoment, utan i stället fokusera på att 

planera bra städer. Därefter kan en utvärdering ske för att säkerställa att det som byggs 

faktiskt blev bra. Att utvärdera systematiskt kan tänkas leda till mer resurseffektiva 

utvärderingar, men problemet med dessa är att de generellt inte är lika djupgående som 

Scriven (2007:11) förespråkar utan kanske snarare enbart krafsar på ytan. På så vis kan dessa 

systematiska utvärderingar missa de viktigaste aspekterna som eventuellt inte faller inom 

ramen för utvärderingen. Med detta sagt kan det trots allt eventuellt vara mer resurseffektivt 

att genomföra en mer djupgående samt kontextstyrd utvärdering då fokus hamnar på det som 

är relevant att utvärdera i det specifika fallet och det övergripande och irrelevanta skalas bort.  

 

Med tanke på att åsikterna i den tidigare forskningen går isär gällande vem som faktiskt är 

mest lämpad att genomföra utvärderingar, någon extern eller intern part, så är det 

intressant att analysera hur de två utvärderingarna som studerats i Malmö stad skiljer sig åt. 

En tydlig faktor är att den externa utvärderingen av Cross och Küller är baserade på en mer 

vetenskaplig grund. Deras resultat har framkommit ur redan testade vetenskapliga metoder 

vilket ger den en hög trovärdighet och både genomflödes- samt utflödeslegitimitet. 

Halvtidsutvärderingen är å andra sidan, som de själva antyder i dokumentet, är inte av samma 

vetenskapliga karaktär. Men precis som informant 2 poängterade så tenderar utvärderingar 

som är genomförda av externa respektive interna personer att analysera olika faktorer och 

fenomen och likaså är det i detta fall. Som tidigare konstaterat så har Halvtidsutvärderingen 

en tydlig koppling till de initiala målen och det är det som bland annat utvärderas. 

Utvärderingen av stadsrum utgår inte från de initiala målen utan snarare från forskarnas 

prioritetsområden. Även utvärderingarnas tillvägagångssätt och metoder skiljer sig åt. 

Sammanfattningsvis går det att säga att utvärderingarna kompletterar varandra. 

 

Det stora antal utvärderingar som genomfördes i Bo01 resulterade i ett väldigt ambitiöst 

utvärderingsarbete. Flera olika aspekter granskades noga och i detalj, allt från stadsrummen, 

bostadsgårdarna, avfallssystemen med mera. Denna dyra och tidskrävande uppgift 

möjliggjordes enbart av statlig finansiering genom LIP-programmet. Det går dock ställa sig 

frågan om alla dessa utvärderingar var nödvändiga, eller om det tenderar att bli det 

utvärderingsmonster som Lindgren fokuserar på där tjänstepersonernas kompetens och 

erfarenheter hamnar i skymundan (Lindgren 2014:15).  

6.2.3 Göteborg 

Vedungs vågor 

Konsortiets utvärdering 

Inom dokumentstudien har det undersökts vilka av utvärderingsvågorna som är mest 

framträdande i de två utvärderingarna. Konsortiets utvärdering bedöms ha stora likheter med 

den nyliberala vågen då den dels ämnar följa upp målen som sattes upp i början av 
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planeringsprocessen. Men också för det nära samarbetet mellan Göteborgs stad och 

byggherrekonsortiet. Samarbetet tyder på att styrformen New Public Management har varit 

gällande. Anhängare till styrformen menar att den offentliga organisationen ska styras likt 

näringslivet eftersom det ökar produktiviteten och effektiviteten (Bäck et. al. 2015:215). 

Utvärderingen är genomförd av ett byggherrekonsortium som också har haft en betydande roll 

i byggandet och planeringen av stadsdelen. Utvärderingen utgår dessutom till viss del från en 

enkätundersökning som skickades ut till de boende i Kvillebäcken. Även detta går enligt 

Vedung (2010:270-271) i linje med den nyliberala utvärderingsvågen. Där är det vanligt att 

enkätundersökningar eller andra frågeformulär om kunders upplevelser får avgöra huruvida 

projekt anses vara lyckade eller inte. Även om inte resultatet från denna enkätundersökning 

ligger till grund för hela utvärderingen så finns den ändå där, presenterad för att visa att en 

majoritet av de boende trivs i Kvillebäcken (Hsb 2018:13). En tredje aspekt är att 

utvärderingen ämnar skapa lärdomar, där framgångsrika exempel kan lyftas fram för att 

inspirera andra. 
 

Det går även att hitta tendenser till den forskningsdrivna vågen. Många av metoderna som 

används för att uppnå målen, som konsortiets utvärdering ämnar att utvärdera är 

vetenskapliga, tekniska och icke värdeladdade vilket går i linje med vad Vedung (2010:266) 

skriver om den forskningsdrivna vågen. Särskilt de miljöåtgärder som konsortiet fick 

finansiellt stöd för att införa. Till exempel finns ett konkret mål om att 75 procent av det 

organiska avfallet ska återvinnas och användas till biogas. För att kontrollera om målet har 

uppnåtts så föreslås att en plockanalys kan tillsättas men att det inte gjorts ännu. Det finns 

heller ingen indikation på att hushållsavfall sorteras bättre i Kvillebäcken än i övriga 

stadsdelar i Göteborg (HSB et. al. 2018:25). Detta går i linje med vad Hood (1991:732) fann 

för tendenser inom New Public Management-processer världen över. Han menar att det ofta 

sätts upp standarder eller mått på prestation som enkelt kan följas upp i hopp om att höja 

legitimiteten i och med ansvarsutkrävande (Hood 1991:732). När det gäller det kollaborativa 

perspektivet går de att urskilja vissa tendenser. Den kollaborativa planeringsteorin utgår till 

stor del från samarbete och samtal med många olika parter. Konsortiet består av flertalet 

byggherrar som tillsammans samarbetar för att planera, utveckla och utvärdera Kvillebäcken. 

Det har även gjorts enkätundersökningar med de boende i stadsdelen i utvärderingen men det 

finns inga spår av djupgående samtal eller intervjuer med boende, medverkande i 

planprocessen eller andra aktörer. 
 

När det gäller de mer övergripande målen (tabell 10) för Kvillebäcken är de dock inte lika 

vetenskapliga eller tekniska. Exempelvis beskrivs det i rapporten för utvärderingen, kopplat 

till det första målet om att utveckla Hisingen till en expansiv del av centrala Göteborg, att den 

nya bebyggelsen i Kvillebäcken har bidragit till en expansion av Göteborgs Centrum. Det 

beskrivs dock inte enligt vem eller på vilket sätt. Under samma mål står det också angivet att 

Kville Saluhall är en viktig knutpunkt där människor från olika delar av Göteborg samlas, men 

det står ingenstans hur konsortiet kommit fram till det och enligt vem eller vilka som tycker 

att det är en viktig knutpunkt (HSB et. al. 2018:11). Det första målet har inte några konkreta 

indikatorer kopplat till sig, vilket gör att det är svårt att följa upp. Således anses endast vissa 

delar av konsortiets utvärdering gå i linje med den forskningsdrivna vågen.  
 

Dessa exempel som ovan illustreras påvisar hur bristfälligt utvärderingen underbygger det 

som hävdas i den. Det går inte som läsare att kontrollera hur konsortiet kommit fram till de 

slutsatser de redovisar. Detta är ett genomgående tema i konsortiets utvärdering. Detta gör att 
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rapporten mest bekräftar det Liff (2015:14) erfar. Att utvärderingar i New Public 

Management-processer oftast är tunt stoff som mest finns till för att det varit ett kriterium 

från uppdragsgivaren. Vilket i det här fallet är staten i och med bidrag från Delegationen för 

hållbara städer. Detta gör också att genomflödeslegitimiteten eller transparensen inte blir 

särskilt hög. Även Pollitt och Bouckaert (2011:169) menar att utvärderingar som är 

genomförda inom New Public Management ofta är undermåliga då de tenderar att vara enkla 

och främst syftar till att undersöka hur lyckad en insats varit.  
 

Case Kvillebäcken 

I utvärderingen för Case Kvillebäcken är den evidensbaserade vågen, och den 

dialogorienterade vågen, mest framträdande. Inledningsvis beskrivs det i rapporten för Case 

Kvillebäcken att det främsta syftet är att skapa en erfarenhetsbank som kan användas som en 

best practise till senare stadsbyggnadsprojekt (Göteborgs stad 2019b:7,9). Vedung (2015:73), 

Faludi & Waterhout (2006:11) samt Forsmalm och Johansson (2019:129) skriver att samla 

information och kunskap som kan vara till hjälp för tjänstepersoner att ta bättre beslut är 

vanligt inom den evidensbaserade praktiken.  
 

Projektgruppen för Case Kvillebäcken har samlat kunskap om processen via externa parter 

såsom forskare och andra externa aktörer för att formulera de sex fokusområdena som 

utvärderingen utgår från (Göteborgs stad 2019b:9). Det är tydligt att de redan i det inledande 

stadiet frångår de från början uppsatta målen. Enligt informant 3 gjordes det för att istället 

fokusera på det som ansågs mest intressant, utifrån de som arbetat med projektet men även 

externa parter, såsom forskning bland annat. Denna breda uppsättning av aktörer som har 

påverkat vad Case Kvillebäcken ska utvärdera bedöms därför vara dialoginriktad och 

kollaborativ. Vedung beskriver att den evidensbaserade vågen ofta bygger på mottot om “what 

matters is what works” vilket går i linje med hur utvärderingen gjorts (Vedung 2010:273-274). 

Det är det som är mest relevant som är av vikt, vilket vi redan konstaterat är fallet i Case 

Kvillebäcken. Denna metod kanske inte hyllas av alla, särskilt inte anhängare till rationell 

teori, men enligt informant 3 som varit medverkande i Case Kvillebäcken, skulle det vara det 

mest naturliga sättet för att gräva djupare i det som dels var relevant i andra projekt inom 

staden, men också frågor som var svåra att förutspå i planeringsstadiet. Man kan säga att Case 

Kvillebäcken omfamnar idén, som Barends, Rousseau och Brinner (Refererad i Forsmalm och 

Johansson 2019:129) skriver om, att evidens är den kunskap som är mest relevant för att 

hjälpa verksamma tjänstepersoner att ta bättre beslut. Till exempel tar informant 3 upp 

områdets identitet som en relevant fråga som konsortiet och Göteborgs stad misslyckat med i 

Kvillebäcken. Hen menar att till följd av den massiva kritiken kring gentrifiering var det väldigt 

relevant att fokusera på just det i Case Kvillebäcken.  

Utvärderingarnas koppling till mål 

En tabell visar att 16 av de 21 kvarteren preliminärt har certifierats med Miljöbyggnad Silver, 

fyra av kvarteren är endast verifierade och ett kvarter har misslyckats med att uppfylla någon 

som helst certifiering (HSB et. al. 2018:17). I utvärderingsrapporten redovisas det inte hur det 

har gått med utvärderingen av Göteborgs stads program för miljöanpassat byggande eller de 

specifika kraven för Kvillebäcken. Det redovisas endast att konsortiet har arbetat med dem 

målen. Även om det redovisas förhållandevis positiva resultat av certifieringen av byggandet 

så konstateras det att det kostar mer än det smakar och resultatet uppges kunna uppnås på 

annat vis (HSB et. al. 2018:16). Det finns dock ingen förklaring till hur resultaten annars skulle 
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uppnås. Även här saknas en grundad och djupgående analys och förklaring till varför resultatet 

blev som det blev. Scrivens (2007:11) krav på noggranna och genomarbetade analyser som 

ägnar tid till att studera de direkta och indirekta, medvetna och omedvetna, omedelbara, 

kortsiktiga och långsiktiga effekterna av ett projekt – och inte endast har fokus på det 

övergripande – kan inte anses gälla konsortiets utvärdering. 
 

Målet om att stadsdelens alla byggnader skulle certifieras var 2010 ett ambitiöst mål. Enligt 

informant 3 var Kvillebäcken ett av de första projekten i Sverige med detta krav initierat i 

visionsarbetet. Men när byggnationen var färdig cirka nio år senare ansågs det inte alls vara 

särskilt märkvärdigt. Det är idag en mycket vanligt använd utmärkelse och anses därmed inte 

som särskilt ambitiös (HSB et. al. 2018:17). Även om det är logiskt att följa upp hur väl planen 

uppnått målen kanske det är också relevant att fokusera på det som Kvillebäcken fått kritik för 

och det som är aktuellt i efterhand samt det som varit utmanande och problematiskt. Det är 

tydligt att det som följdes upp i målet om miljöprogram var det som gick förhållandevis bra. 

Att det så tydligt fokuseras på de miljöcertifieringar som många av Kvillebäckens byggnader 

uppnått kan ses som positivt. Oliveira och Pinho (2010:247) argumenterar för att det är bra 

att även de positiva delarna av ett projekt får utrymme i utvärderingen, då det inte är så 

vanligt. Även Talen anser detsamma, utvärderingars funktion är att belysa både det som varit 

positivt och negativt, just för att få med hela bilden av problematiken. Hon understryker att 

planeringen ofta är så fokuserad på vad som kan göras bättre att det idag är svårt att säga vad 

god planering innebär och när ett stadsbyggnadsprojekt faktiskt har lyckats (Talen 1997:573-

574). Vedung skriver om att en utvärdering kan missbrukas i syfte att få byggnadsprojekt att 

framstå bättre än vad de är (Vedung i Bäck et. al. 2015:230). Han menar att det är vanligt att 

utvärderingen fokuserar på det som har gått bra för att hela projektet ska framställas bättre 

än vad det egentligen är. I konsortiets utvärdering finns det, som redan konstaterat, vissa 

tendenser som talar för att resultatet i och med utvärderingen har fått en förskönad bild. Men 

det finns även tecken som påvisar att så inte är fallet. Även om konsortiets utvärdering har 

brister i validitet och genomförandelegitimitet så har utvärderingen ämnat att följa upp just 

de specifika målen som sattes upp från början. Konsortiet valde inte ut dem för att det var de 

som var lyckade. Det var heller inte konsortiet själva som bestämde att en utvärdering skulle 

genomföras, utan det var ett krav från Delegationen för hållbara städer. Därav kan det inte 

konsortiets utvärdering antas vara gjord för att missbruka makt, även om Kvillebäcken 

framställs som ett mer lyckat projekt än vad det är. 
 

Talen sätter fingret på något mycket viktigt när det kommer till utvärdering. Hon (1996:83) 

menar att det i längre processer kan vara svårt att identifiera och förklara orsakssamband 

mellan mål, beslut och det slutgiltiga resultatet. Hon föreslår snarare att å ena sidan försöka 

förstå kopplingen mellan planen och resultatet och å andra sidan förstå målen med den 

faktiska implementeringen. För att den rationella länken ska gå att identifiera krävs det att 

implementeringen är väl utförd och de uppsatta målen har eftersträvats i implementeringen, 

annars menar hon att det är onödigt att utvärdera (Talen 1996:83). Konsortiet, som har 

utvärderat Kvillebäcken utifrån de initiala målbilderna från projektets start, har kommit fram 

till förhållandevis positiva slutsatser. Medan Case Kvillebäcken i stället fokuserat på 

utmaningarna i större utsträckning är mer kritiska i sina slutsatser. För att kunna identifiera 

den rationella länken som Talen skriver om krävs det att de initiala målen eftersträvas och 

följer med i implementeringen. I Kvillebäcken var en av målbilderna initialt att färdigställa 1 

600 bostäder men under processen ändrades det till drygt 2 000 bostäder på grund av 

ekonomiska incitament (HSB et. al 2018:14). Denna förändring ledde till att fler barn behöver 

https://www.zotero.org/google-docs/?S0hNzB
https://www.zotero.org/google-docs/?S0hNzB
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samsas på förskolornas gårdar som var anpassade till den lägre exploateringsgraden. Ett av de 

största misstagen som gjordes i Kvillebäcken menar informant 3. Men precis som Talen 

påpekar var det inte den initiala planen som var dålig utan det var implementeringen av 

planprogrammet till detaljplanen som var bristfällig. Eftersom det inte fanns något mål 

kopplat till förskolornas gårdar var det heller inte något som konsortiet utvärderade. Trots att 

ett stort misstag begicks framkommer ingen lösning eller lärdom av detta i konsortiets 

utvärdering.  
 

I Case Kvillebäcken däremot har djupare granskning kring hur det kunde bli så små 

förskolegårdar gjorts. Även om många förespråkare för den rationella planeringsteorin anser 

att utvärdering måste utgå från de initiala målen så är det inte alltid det mest logiska. Det 

framstår nu som att konsortiet nonchalant ignorerar de uppenbara misslyckanden som gjorts 

i hopp om att inte behöva bemöta kritik. Detta är inte helt olikt det som Vedung (Vedung 

refererad i Bäck et. al. 2015:230) beskriver som ett av de sätt utvärdering kan missbrukas på; 

som att använda utvärdering för att endast framhäva de bra aspekterna i ett generellt 

misslyckat projekt.  

Samverkan 

Eftersom en av aspekterna för hur ett projekts utfall blir är beroende av hur samordnad 

planeringsprocessen är (Tillmar et al. 2018:1) har samordningen granskats i processen för 

Kvillebäcken. Som påpekats flertalet gånger är Kvillebäcken utvecklat av ett konsortium 

tillsammans med stadsbyggnadskontoret. Det är väldigt viktigt att samarbetet mellan dessa 

parter fungerar väl. Hansson och Johansson (2016: 13) påpekar att detta är extra viktigt när 

processen styrs utifrån marknadiserade former, som fallet i Kvillebäcken. De menar att tydligt 

formulerade mål är viktigt (Hansson och Johansson 2016: 14). Många av Kvillebäckens mål är 

inte så tydligt formulerade och vissa har dessutom ändrats under processens gång. Till 

exempel målet om hur många bostäder som ska byggas. Det kan vara okej att ändra mål så 

länge hela den samverkande delen är med på det och är beredda att tillsätta eventuella 

åtgärder (Hansson och Johansson 2016: 14). Det är svårt att säga när, men det är tydligt att 

samarbetsproblem uppstod när exploateringstalet höjdes och ingen förändring hände med 

förskolegårdarna eller de övriga allmänna ytor som i och med det nya beslutet skulle behöva 

hantera fler människor än beräknat. I Case Kvillebäcken går det att läsa att skarp kritik från 

många olika förvaltningar ignorerades gällande förskolornas gårdar, det framkommer också 

att oenigheterna ännu inte är lösta (Göteborgs stad 2019b:48). Lindberg (2009:39) skriver att 

övergripande och gemensamma syften är det som gör att samverkan fungerar mellan olika 

sektorer. Även om de olika förvaltningarna som jobbat med Kvillebäcken alla utgår från 

samma syften som är definierade i programmet för stadsdelen är det uppenbart att de ändå 

hade skilda åsikter. Detta kan bero på att olika förvaltningar värderar olika delar av 

hållbarhetsbegreppet olika mycket. Det är just detta som Tornberg (2010:29) är inne på. Han 

menar att det inom varje enskild sektor inom kommunen finns olika uppfattningar om vad 

som anses vara exempelvis hållbart. Det kan antas vara så att exempelvis 

förskoleförvaltningen anser att det mest hållbara är att ge större utrymmen för barnen att leka 

på och kan tänka sig att tumma på ytor som är avsedda för bostäder eller vägar, till skillnad 

från vad förmodligen Trafikkontoret anser. 

Informanternas syn på utvärdering 

Det har redan konstaterats vilka vågor som främst träder fram i de olika utvärderingarna, samt 

huruvida de följer en rationell eller kollaborativ doktrin. Men för att bredda perspektivet 
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gällande vad kommuner har för syn på utvärdering har de två informanternas syn betraktats. 

I och med Case Kvillebäcken finns det numera en standardiserad processmodell, en slags 

praxis, att utgå från för kommande utvärderingar. På så sätt kan utvärderingsprocessen 

effektiviseras och förbättras i kommande utvärderingar.  
 

Att utvärdering är något positivt råder det inga tvivel om för de två informanterna. Båda 

informanterna menar att det utvärderingar behöver göras av utomstående parter. Dels för att 

de som arbetar med planeringen är alldeles för insatta och därmed objektiva till planen. Men 

också för att de har så mycket att göra. Utifrån enkätundersökningen framkom det att det inte 

var pengar som var den största faktorn till att utvärderingar inte görs. Det var tid. Informant 

4 berättar att hen inte ens hade hunnit läsa utvärderingen Case Kvillebäcken förrän 

söndagskvällen innan vår intervju. Om utvärderingen görs av en extern part prioriteras det 

högre, blir mer objektivt (Oliveira & Pinho 2010:246) och därmed får den högre genom- och 

utflödeslegitimitet.  
 

Båda informanterna är även överens om att konkretisera målbilder med indikatorer. Dels för 

att det är bra i förhandlingssyfte men också för att kunna gå vidare i processen. Det kan bli 

väldigt utdraget om inga konkreta indikatorer sätts upp. Med det sagt är det av yttersta vikt 

att dessa nyckeltal eller indikatorer kombineras med kvalitativa bedömningar. Båda 

informanterna menar att det är viktigt att se till att medlen inte blir målet. Det är de kvalitativa 

bedömningarna (målbilden) som ska sätta nyckeltalet (medlet), och inte tvärtom, precis det 

Ranhagen och Schylbergs (2007:24) skriver om i deras rapport. 
 

Enligt informant 3 var projektledaren för Case Kvillebäcken en konsult som inte varit med i 

utvecklandet av Kvillebäcken tidigare. Detta var enligt informanten väldigt bra då 

projektledaren kunde styra utvärderingen utan att påverkas av hur arbetet hade gått till 

tidigare, utan kom in med fräscha ögon. I och med detta har en jämn balans funnits mellan 

det som Oliveira och Pinho (2010:246) tar upp: dels kunskapen om projektet och 

verksamheten i och med tjänstepersonerna och dels det opartiska perspektivet i och med 

projektledaren.  
 

Sammanfattningsvis kan det konstateras att informanterna anser att en kombination av 

rationell- och kollaborativ planeringsteori är att föredra samt att den främsta anledningen till 

att utvärdera är att dra lärdomar från tidigare erfarenheter, utmaningar och svårigheter. Det 

nyliberala och vetenskapliga synsättet fungerar sämre i verkligheten och att den 

dialogorienterade och särskilt den evidensbaserade utvärderingsvågen är att föredra. 

Kostnader är mindre av ett problem än tid. Om kostnader ska minimeras och tid frigöras är 

Case Kvillebäcken, vad det verkar, ett lyckat exempel då en praxis satts upp för processen och 

utförandet drivs av ett kommunalägt bolag som enligt informant 3 kan vara mer snabbfotad, 

effektiv och har större frihet att fatta egna beslut än en kommunal förvaltning. 
 

6.3 UTVÄRDERING SOM LÄRANDEPROCESS 

Kommande analys syftar till att besvara den fjärde forskningsfrågan: 

 

4. Hur har lärdomar från tidigare utvärderingar tagits om hand i den efterföljande 

planeringen i Malmö stad och Göteborgs stad? 
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6.3.1 Malmö 

Malmö stad har själva varit öppna med att syftet med utvärderingarna i mångt och mycket 

grundar sig i att ta tillvara på lärdomarna från projekten och föra dem vidare till andra projekt, 

vilket tyder på att Malmö stad har samma syn på utvärdering som Selicato och Maggio 

(2011:173) samt Faludi (2000:316-317). Både i de analyserade dokumenten samt via de 

semistrukturerade intervjuerna framkom det att det huvudsakliga syftet, både i 

utvärderingarna för Bo01 men även Halvtidsutvärderingen, var att verka lärande. Att se på 

utvärdering utifrån denna synvinkel, som en lärandeprocess, har visat sig fungera bra för att 

få en djupare kunskap gällande hur olika beslut påverkar den fysiska planeringen men även 

vårt samhälle i stort. Enligt informant 1 bidrar utvärderingar i Bo01 till en mer experimentell 

planering, där nya idéer får prova vingarna, precis som Selicato och Maggio (2011:174) anser 

är en fördel med att utvärdera. Med tanke på att informant 1 nu arbetar med nya projekt där 

tankarna, lärdomarna och erfarenheterna ständigt finns med informanten visar på att det 

finns en stark indikator på att utvärdera i detta syfte fungerar. Ur intervjuerna framkom det 

att denna erfarenhetsåterföring även fungerade i praktiken och därmed genererade en del 

förändringar. Informant 1 var övertygad om att lärdomar som framkom ur Bo01-

utvärderingarna implementerades i andra projekt, både i andra delar av Västra hamnen men 

även till de projekt hen nu arbetar med i en annan kommun. Informant 2 hade samma känsla 

kring Halvtidsutvärderingen. För att exemplifiera detta så framkom det ur 

Halvtidsutvärderingen att flertalet av invånarna ansåg att Västra hamnen upplevdes ligga 

långt bort från centrum, trots att det i verkligheten inte var fallet. Detta genererade att det i 

Västra hamnen 2031 togs fram strategier att bygga fler broar för att stärka kopplingen till 

övriga centrum. Sedan dess har ytterligare enstaka broar byggts och detaljplaner tagits fram 

för att uppnå detta mål. 

 

Informant 2 kunde dock inte ge något konkret exempel på hur lärdomarna från de 

vetenskapliga utvärderingarna från Bo01 har använts i senare skede. Trots detta var hen 

övertygad om att förändringar hade skett efter Bo01 i den fortsatta utvecklingen, men hen 

antog att dessa förändringar kanske var mer grundade i en känsla och hen kunde därmed inte 

direkt härleda de till utvärderingarna. Att en praktiserande planhandläggare inte upplevs ha 

kunskap om de lärdomar som framkom ur Bo01-utvärderingarna talar om att de kanske inte 

varit så användbara ändå. I stället finns en övervägande risk att det blev som Vedung 

(refererad i Bäck et.al. 2015:231) beskriver, att beslutsfattarna tenderar att misstolka 

resultatet från utvärderingar, kanske utifrån magkänsla, och på så vis efterföljs inte de 

slutsatser som utvärderingen resulterade i. Att informant 2 inte har samma syn som informant 

1 gällande utvärderingarna av Bo01 kan antas grunda sig i att hen inte arbetade i Malmö stad 

under den period då utvärderingarna upprättades och därmed inte varit lika insatt eller 

involverad i dem. Däremot var informant 2 väldigt positivt inställd till Halvtidsutvärderingen, 

den utvärderingen hen själv delvis var delaktig i. Utifrån denna information går det att dra 

slutsatsen att de som varit involverade i en utvärderingsprocess på ett eller annat vis generellt 

sett tenderar att ta med sig lärdomarna från den till kommande projekt. Däremot finns det 

tendenser som tyder på att enbart för att en utvärdering sker inom ett stadsbyggnadsprojekt i 

kommunen så innebär det inte att lärdomarna nödvändigtvis sprids till samtliga kollegor inom 

kommunen. Därmed går det inte med säkerhet att garantera att lärdomarna inom en tidigare 

etapp i ett större stadsbyggnadsprojekt följer med till senare skeden. 
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Vi har ovan kommit fram till att den evidensbaserade vågen har varit närvarande i både Bo01-

utvärderingarna samt Halvtidsutvärderingen. Detta lyser igenom framför allt utifrån en 

lärandeaspekt. Faludi & Waterhout (2006:11) menar att evidensbaserad planering använder 

sig av utvärderingar för att skapa en gedigen kunskapsdatabas för att förbättra kommande 

projekt. De vetenskapliga utvärderingarna i Bo01 bygger tillsammans upp denna 

kunskapsbas. För att göra kunskapen från de vetenskapliga utvärderingarna lättillgänglig har 

erfarenheterna och lärdomarna dessutom sammanställts i boken “Bo01, lärdomar och 

erfarenheter” (Persson 2005). Med tanke på mängden studiebesök som gjorts i Bo01 efter 

bomässan finns dessutom en stark tilltro till att lärdomarna och erfarenheterna har förts 

vidare, på ett eller annat vis, även till projekt utanför Malmö. Både nationellt och 

internationellt. Majoriteten av dessa utvärderingar är som tidigare konstaterats utförda av 

externa forskare. Att externa parter utfört utvärderingen menar Oliveira och Pinho (2010:246) 

kan generera svårigheter i att använda utvärderingen som en lärandeprocess. Detta anses dock 

inte vara fallet i Bo01 då ett gediget arbete från kommunens sida, med rundvandringar, 

studiebesök och sammanställningar av erfarenheterna i böcker, har fört vidare kunskapen 

som framkom ur forskningen. 

 

Den lärandeaspekten av utvärderingar kan till viss del anses tillhöra både den kollaborativa, 

evidensbaserade men framför allt den rationella planeringsteorin. I den rationella 

planeringsprocessen har utvärdering och erfarenhetsåterföring en naturlig del med syftet att 

framtida planer och beslut ska kunna ske mer effektivt (Allmendinger 2017:54-55). Huruvida 

detta har blivit fallet i Bo01 går tyvärr inte uttala sig om. Utifrån båda informanterna har det 

dock också framkommit att utvärdering i sig är både tids- och resurskrävande, vilket generellt 

inte går i linje med det rationella effektivitetstänket. Med det sagt så kan utvärderingen tänka 

sig generera framtida planer av högre kvalitet och därmed blir det indirekt mer tids- och 

resurseffektiv i framtiden. För att i ett förebyggande syfte minimera risken för höga kostnader 

och stor tidsåtgång finns det en stor övervägande risk att utvärderingen blir den 

standardiserade process som informant 1 uttalade sig kritisk till. En snabb utvärdering som är 

mer till för synes skull än en djupgående utvärdering som faktiskt kan skapa någon form av 

kunskap. I denna typ av process finns det även risk för det som Vedung (refererad i Bäck et al. 

2015:230) samt Ingelstam (refererad i Ranhagen och Schylberg 2007:24) antyder - att 

målsättningar och indikatorer sätts för att de ska vara enkla att följa upp, och på så vis även få 

resultatet att framstå i bättre dager än vad det i verkligheten är. Att utvärdering används för 

denna “streetlight effect”, alltså enbart för att belysa det man vill se, fråntar utvärderingens 

hela syfte. 

 

För att utvärderingen ska kunna brukas i ett lärande syfte är det en fördel om den har god 

genomflödeslegitimitet. Genom en god genomflödeslegitimitet finns en transparens i 

utvärderingen, där det tydligt redovisas hur och varför en viss bedömning har gjorts (Bäck et 

al. 2015:26,312). I Cross och Küllers utvärdering finns en god genomflödeslegitimitet då 

samtliga steg och ställningstaganden är grundligt redovisade. Svårigheter och reflektioner 

över resultatet redovisas dessutom på ett tydligt vis. Däremot är det intressant att informant 

1 var skeptisk och besviken på resultatet från Utvärderingen av stadsrum. Detta kan tänkas 

bero på att reflektionerna och slutsatserna från utvärderingen kan uppfattas som ursäktande 

och försök görs för att rättfärdiga det inte alltid så lyckade resultatet. Reflektionerna må bidra 

till en god genomflödeslegitimitet, trovärdighet och transparens gentemot läsaren men det 

kan också vara grogrunden till informant 1:s tvivel. Även Halvtidsutvärderingen har hög 
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genomflödeslegitimitet då beskrivningen av målen samt hur väl de uppnåtts presenteras på 

ett nyanserat vis där både fördelar och nackdelar redogörs för. Däremot så anses den 

sammanvägda “måluppfyllelselsstapeln” som finns för respektive mål att bedömningen inte 

alltid upplevs stå i relation till det som beskrivet i texten. För framför allt de tre första målen 

upplevs den sammanfattade bedömningen av måluppfyllelsen vara för högt satt, trots att flera 

negativa aspekter har uppmärksammats så anses målet nästan varit uppfyllt till max. För att 

öka genomflödeslegitimiteten för utvärderingen och den sammanvägda bedömningen hade en 

tydligare förklaring till varför målet anses uppnås till den graden varit nödvändig. Detta är en 

av de effekter som Olivera och Pinho (2010:24) diskuterar, då de som varit med och utvecklat 

planen också genomför utvärderingen tenderar att framhålla det positiva medan det negativa 

aspekterna hamnar i skymundan. Planförfattare tenderar att bli positivt partiska mot sitt eget 

projekt.  

6.3.2 Göteborg 

För att lärdomar ska kunna föras vidare är det viktigt med hög genomflödeslegitimitet (Bäck 

et. al. 2015:26,312). Utifrån det som tidigare skrivits framgår det att Case Kvillebäcken anses 

ha hög genomflödeslegitimitet. Samtliga fokusområden redovisas grundligt och resonemang 

och slutsatser underbyggs. I konsortiets utvärdering finns det dock stora brister gällande 

genomflödeslegitimitet. Konsortiet har inte tydligt redovisat hur eller varför många av deras 

bedömningar gjorts. 
 
Lärdomarna från de två utvärderingarna i Kvillebäcken har haft påverkan på planeringen av 

Backaplan. Även om inte samtliga involverade i planeringen för Backaplan har läst 

utvärderingsrapporterna. Som tidigare nämnts hade inte informant 4 varken hört talas om 

Case Kvillebäcken eller läst någon av utvärderingarna. Hen förklarar att det inte har varit 

något de blivit uppmuntrade att göra, och även om de blivit det finns det väldigt mycket annat 

som är mer brådskande. Likt hur många kommuner svarade i enkätundersökningen, att 

tidsbrist var en vanlig orsak till att utvärderingar inte genomförs, kan samma tendens tydas 

här. Planerare har väldigt mycket att göra och då blir det lätt så att utvärdering eller att läsa 

tidigare gjorda utvärderingar prioriteras bort till förmån för andra uppgifter som är mer 

brådskande. Laurian med fler (2010:747) belyser att detta är vanligt problem, särskilt inom 

kommunala förvaltningar. Det är dock väldigt synd och kan till och med anses slösaktigt, att 

det läggs tid och pengar på att utvärdera, utan att de som förmodligen har mest nytta av den 

inte kommer läsa den. Det kan såklart vara så att de som leder planeringen för Backaplan 

känner till utvärderingarna och att de utgår från dem utan att informera samtliga av deras 

kollegor. Informant 4 meddelar att hen läste rapporten för Case Kvillebäcken innan vår 

intervju och förklarade att många av de lärdomarna som framkom i utvärderingarna arbetar 

man väldigt intensivt med. Särskilt lärdomarna från Case Kvillebäcken. Till exempel 

förskolorna, deras gårdar, kvaliteten på materialval och stadsdelens identitet. Hen tillägger 

dock att det är svårt i många fall eftersom kommunen inte äger marken på Backaplan. Då är 

det inte möjligt att använda sig av markanvisningsavtal. 
 
I rapporten för Case Kvillebäcken välkomnas det att forskare studerar Kvillebäcken för att få 

ytterligare perspektiv på hur stadsdelen fungerar (Göteborgs stad 2019b:9). Det som Krizek 

med flera (2009:466-467) menar är att det som skiljer evidensbaserad planering med rationell 

planering är att datan, evidensen eller forskningen inte influerar planeringen direkt. Utan den 

behandlas först via dess användning från andra projekt. Ett sådant “testprojekt” är 
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Kvillebäcken som datan behandlas inom och Case Kvillebäcken är ett sådant dokument där 

evidensen analyseras och slutligen presenteras. Ett exempel på detta är hur Göteborgs stad 

har arbetat med Kommersen på Masthuggstorget som det skrevs om i empirin. Bulkeley 

(2006:1030) kallar ett sådant här händelseförlopp för best practice, mycket vanligt 

förekommande inom evidensbaserad praktik.  
 
Huruvida det är Case Kvillebäckens förtjänst att kommunen ändrat prioritering i frågan om 

identitetsbevarande kan inte helt fastställas. Det är rimligt att det är Den urbana fronten som 

belyst problemet från första början och på så sätt skapat diskussion i staden som varit den 

avgörande faktorn. Case Kvillebäcken har däremot djupdykt i problemområdet från ett annat 

perspektiv än Den urbana fronten och intervjuat personer som arbetat med planeringen. 

Precis som informant 3 påpekar kan det också vara så att kommunen frekvent börjat använda 

sig av sociala konsekvensanalyser, så även i planeringen för Masthuggskajen. 

Sammanfattningsvis kan det i alla fall konstaterats att flera olika aktörer och initiativ sannolikt 

tillsammans påverkat kommunens förhållning i frågan.  
 
För att det främsta syftet med utvärderingarna, att föra vidare lärdomar, ska uppnås är det 

alltså av särskild vikt att rapporterna kommer till användning i andra stadsbyggnadsprojekt. 

Om det som informant 4 vittnar om inte är ett enstaka undantagsfall har kommunen mycket 

att jobba med. Men flera av de fokusområden som Case Kvillebäcken har fokuserat på har 

bevisligen influerat hur kommunen arbetar med planering på ett eller annat vis. 
 

6.3.3 Sammanfattande analys 

Inom den rationella planeringsteorin används utvärdering som ett verktyg för att föra vidare 

lärdomar (Allmendinger 2017:54-55). Att utvärdera i ett lärande syfte är något som har 

genomsyrat samtliga utvärderingar som har analyserats i den kvalitativa delen av studien men 

även en aspekt som samtliga informanter tagit upp som en viktig del av utvärderingsarbetet. 

Därmed går det att dra slutsatsen att samtliga utvärderingar utgår från den rationella 

planeringsteorin. Det kollaborativa planeringsperspektivet är också framträdande inom 

samtliga utvärderingar som studerats, om än inte lika mycket som den rationella. Främst för 

utvärderingarnas kontextuella syn på mål och sanningar samt kommunikativa och 

inkluderande metoder för att nå dit. 

 

Aspekten av lärande inom de studerade utvärderingarna kan kopplas till flera av Vedungs 

vågor. Den evidensbaserade vågen lyser starkt igenom Halvtidsutvärderingen och Case 

Kvillebäcken då de syftar till att skapa en slags erfarenhetsbank som ska vara vägledande i 

kommande stadsbyggnadsprojekt. Samt även för att forskare ofta medverkar, upprättar eller 

påverkar utvärderingarna, och till sist en frekvent användning av indikatorer. Detta motsäger 

sig det som Vedung (2010:273-274) ansåg, att den evidensbaserade vågen inte fått så stort 

genomslag. 
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Kapitel 7  

DISKUSSION OCH VIDARE FORSKNING 

I det här avslutande kapitel så sammanställs studiens slutsatser samt diskuteras utifrån ett 

mer generellt och spekulativt perspektiv. Vidare presenteras även förslag på aspekter som 

kan studeras vidare i kommande forskning.  

 

Det framkommer tydligt att samtliga informanter är positivt inställda till utvärdering, om än 

på olika vis. Utifrån svaren som framkommit i enkätundersökningen påvisas även en positiv 

inställning från stadsbyggnadskontoren runt om i Sverige att ta ett steg tillbaka och analysera 

utfallen eller processen av den fysiska planeringen. Det går därmed att dra en generell slutsats 

att det finns en positiv inställning till utvärdering hos dagens praktiserande planerare. Denna 

positiva inställning till utvärdering betyder dock inte att erfarenheter och lärdomar som 

sammanställs i utvärderingsrapporter når samtliga tjänstepersoner inom kommunen. Utifrån 

intervjuerna framkommer det att enbart för att en utvärdering skett i kommunen, så förs inte 

erfarenheterna nödvändigtvis vidare till samtliga planerare i den specifika kommunen. 

Därmed går det inte med säkerhet att säga att erfarenheterna från en tidigare etapp kommer 

hänga med till senare delar inom samma stadsbyggnadsprojekt. Särskilt med tanke på att det 

inom branschen inte är ovanligt med långa processer, kombinerat med hög rullians av 

tjänstepersoner där många tjänstepersoner både hinner påbörja och avsluta sina tjänster 

innan ett projekt är helt färdigställt. Även om erfarenheterna inte stannar inom just det 

specifika projektet följer de ändå med planeraren. Precis så som informant 1 menar att hen 

har haft stor nytta av utvärderingarna i stadsbyggnadsprojekt som hen senare arbetat med. 

För att motverka att denna tendens förblir behöver verksamma planerare ges avsatt tid, och 

tillfälle att sätta sig in i materialet för tidigare utförda utvärderingar, så att fler kan lära sig av 

de lärdomar som kommit in. Det som krävs är att planeringspraktiken börjar anamma en mer 

evidensbaserad strategi. Av resultatet från empirin att döma verkar det ju minst sagt vara så 

att den evidensbaserade praktiken är på frammarsch inom svensk planering, i alla fall inom 

utvärderingsprocessen. 

 

Det finns olika perspektiv att analysera i vilket stadium det är bäst att genomföra en ex post-

utvärdering. I Utvärderingen av stadsrum i Bo01 finns tendenser som visar att utvärderingen 

skedde för tidigt inpå byggnationen för att kunna göra en rättvis bedömning. Informant 1 

instämmer och menar att det kan vara fördelaktigt att ex post-utvärderingar sker förslagsvis 

fem år efter att ett projekt är färdigställt, då invånarna hunnit bo in sig och grönskan växt till 

sig. På liknande vis kanske det kan vara läge att vänta ett antal år innan exempelvis en 

utvärdering som grundar sig på invånarnas åsikter kan vara på sin plats. Som motargument 

till detta finns det i stället negativa aspekter med att utvärdering kommer in i ett senare 

stadium. Case Kvillebäcken upprättades när nästan hela Kvillebäcken var utbyggt. 

Utvärderingen redovisar bland annat att förskolegårdarna blev alldeles för små i Kvillebäcken 

och flertalet verksamheter som skulle gynna områdets karaktär försvann i och med den nya 

byggnationen. Om detta hade framkommit tidigare, innan utvärderingsarbetet för Case 

Kvillebäcken kom igång hade det kanske kunnat vidtas åtgärder. Nu fungerar mest Case 

Kvillebäcken som en varningsflagga för vad som kan gå fel i ett stadsbyggnadsprojekt. 

Utvärderingen kom in för sent i processen för att ha någon verklig påverkan på Kvillebäcken i 

sig men kan åtminstone peka på lärdomar som är värdefulla för andra stadsbyggnadsprojekt. 
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Med detta sagt finns det alltså inte ett konkret svar på när en ex post-utvärdering mest 

fördelaktligen bör ske. Det beror på vad man vill få ut av den. Är syftet att arbeta förebyggande 

och förändra byggnationen när det fortfarande är möjligt eller är det snarare att understryka 

svårigheter i efterhand och därmed anta ett mer lärande förhållningssätt?  

 

Ytterligare en aspekt som framkommit under intervjuerna är att det ofta är pengar som styr 

vad utvärderingen ska följa upp. Antingen är det en statlig satsning på hållbara städer, 

myndigheter som vill följa upp specifika aspekter som rör något de behöver utreda eller ett 

forskningsinitiativ som står för den finansiella kostnaden. Det behöver inte vara fel att dessa 

utvärderingar sker, de kan mycket väl komma till gagn för kommunen och 

stadsbyggnadsprojektet i sig. Men att nya stadsbyggnadsprojekt endast utvärderas för att de 

fungerar som testarena för externa intressenter är inte nog. En del av 

stadsbyggnadsförvaltningens budget bör enkom vara avsatt för just utvärdering så att 

kommunerna kan fatta egna beslut om vad det är som behöver utvärderas.  

 

Huruvida utvärderingen bör utföras av planerare som arbetat med projektet, om 

utvärderingsarbetet bör ledas av en utomstående part eller helt och hållet av externa parter är 

svårt. Resultatet från den kvalitativa studien visar att det inte finns för- och nackdelar med 

dem båda. Halvtidsutvärderingen, som är gjord av tjänstepersoner från Malmö stad, bedöms 

vara välgjord, ha hög legitimitet och informant 2 ställer sig positiv till den. Case Kvillebäcken, 

som är gjord och finansierad av ett kommunalt ägt bolag med en extern projektledare, bedöms 

också vara välgjord och ha hög legitimitet. Således är inte kvaliteten på utvärdering beroende 

av vilken part som finansierar eller utför utvärderingen, men för och nackdelarna kan variera 

i de olika fallen. En utvärdering som är gjord av extern part kan hävdas vara mer opartisk. 

Som i fallet Case Kvillebäcken. Däremot kan det tänkas vara så att erfarenheterna inte följer 

med planerarna på samma vis då de själva inte varit involverad i processen. Med det sagt kan 

planerare absolut ta med sig av erfarenheterna ändå, genom att läsa rapporten men frågan går 

att ställa sig om samtliga planerare kommer läsa rapporten? Vår empiri tyder på motsatsen. I 

Malmö däremot har planerarna varit med i upprättandet av Halvtidsutvärderingen, och kan 

därmed inte undgå att få med sig lärdomarna, då de själva identifierad dem. 

 

Enkätundersökningen visar på att det är vanligare att större kommuner, med ett invånarantal 

över 90 000, genomför utvärderingar. Anledningarna till detta kan tänkas vara många. Den 

främsta anledningen till varför kommuner inte utvärderade var enligt enkätundersökningen 

just brist på tid och erfarenhet. Detta kan antas gå i linje med att mindre kommuner generellt 

inte har lika bred kompetens som större. En större kommun har ofta en specifik exempelvis 

trafikplanerare, översiktsplanerare, strateg, miljövetare och så vidare medan det i en mindre 

kommun inte är ovanligt att planarkitekten intar flera av dessa roller. Därmed kan det vara 

svårare att få den kompetens som krävs i en mindre kommun för att själv genomföra en 

utvärdering av hög kvalitet.  

 

Det finns olika typer av utvärderingar, och olika utvärderingar kan skilja mycket i kvalitet. De 

utvärderingar som granskats i denna studie vittnar om detta. Självklart ska det strävas efter 

att höja kvaliteten på samtliga utvärderingar. Men som tidigare nämnts finns det en kostnad 

för att utvärdera. Det tar tid och det kostar pengar. I mångt och mycket är det en 

prioriteringsfråga, det framkom inte minst i enkätundersökningen. Vi anser att om kommuner 

väljer att utvärdera alla stadsbyggnadsprojekt inom kommunen, just för att det bör göras, 

finns risken att utvärdering blir en norm som sker på löpande band och som underminerar 
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planerares kompetens och erfarenhet. Kommuners förhållning till utvärdering bör i stället 

vara att satsa på väl genomarbetade utvärderingar på utvalda stadsbyggnadsprojekt där de 

syftar till att ge ett mervärde, dels för stadsbyggnadsprojektet i sig men också som 

kunskapsbanker för andra stadsbyggnadsprojekt. Studien har dock inte haft utrymme för att 

närmare studera hur en utvärdering bäst görs även om det genom tidigare forskning och från 

intervjuerna har varit stort fokus på att utvärdering bör vara djupgående och noggrann. 

Därmed hade det varit av intresse att närmare analysera användbarheten och 

erfarenhetsåterföringsgraden hos mer djupgående utvärderingar jämfört med enklare 

systematisk utvärdering men även att analysera olika typer av utvärderingsmodeller.  

 

43 procent av kommunerna anger att brist på tid eller pengar är främsta anledningen till att 

utvärdering inte genomförs. Ett alternativ för att frigöra mer tid och pengar är att kommunen 

via ett kommunalägt bolag genomför utvärderingar då de kan vara mer effektiva än en 

kommunal förvaltning.  

 

Det finns ett flertal olika aspekter som hade kunnat fördjupats inom denna studie och trådar 

att ta fasta på till framtida forskning. Bland annat hade det varit av intresse att genomföra fler 

intervjuer för att få ett bredare empiriskt underlag och säkrare resultat på hur kommuner 

arbetar med utvärdering. Då flertalet olika förvaltningar ofta är involverade i exploateringen 

av stora stadsbyggnadsprojekt och därmed även utvärderingarna, hade det även varit 

intressant att intervjua tjänstepersoner från dessa. På liknande vis hade det varit av intresse 

att studera fler kommuner i detalj för att få en bredare överblick över hur kommuner använder 

sig av utvärdering och vilken syn de har på fenomenet. Detta hade även genererat att studien 

blivit mer generaliserbar. Med tanke på att enkätundersökningen visade på att mindre 

kommuner tenderar att utvärdera i mindre utsträckning hade det dessutom varit intressant 

att granska en sådan kommun noggrannare. Då denna studie framför allt har fokuserat på att 

i detalj studera ex post-utvärderingar så hade det även varit av intresse att studera ex ante och 

processutvärderingar mer ingående inom den svenska planeringspraktiken.  

 

Syftet med denna studie har varit att fokusera på utvärderingar av större 

stadsbyggnadsprojekt. Det finns dock flertalet andra saker som studien hade kunnat fokusera 

på. Till exempel att granska hur utvärdering ser ut i mindre stadsbyggnadsprojekt eller  i 

mindre kommuner.  

 

Denna studie har i mångt och mycket även fokuserat på erfarenhetsåterföring genom 

utvärderingar. Resultatet visar att planerare anser att erfarenheter och lärdomar från 

utvärderingar tas till vara på och appliceras på andra projekt. Även om detta till viss del har 

faktagranskats genom att exempelvis analysera uppdaterade mål och visioner så vet vi 

fortfarande inte hur det mer konkret implementeras i nya etapper eller områden. Därmed 

hade det varit av intresse att göra en jämförande studie, mellan projekt där en utvärdering 

gjordes i tidigare etapper jämfört med där det inte gjorts, för att studera hur användbar 

utvärderingen faktiskt är.  
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Kapitel 8  

SLUTORD 

Under studiens gång har vår egen syn på utvärdering minst sagt förändrats. Vid studiens 

start var vi föga medvetna om vad utvärdering innebar, och än mindre om hur det används i 

stadsplanering. Dess roll, dess potential men också hur det kan användas som ett verktyg för 

beslutsfattare att missbruka sin makt var inte något vi insåg, trots efter snart fem års 

planeringsstudier. Under studiens gång har vi dock insett att utvärdering inte bara är ett 

verktyg för att undersöka hur bra ett stadsbyggnadsprojekt är.  

Det kan vara mycket mer än så. 

 

Utvärdering är ett användbart verktyg för att säkra upp att det som planeras faktiskt blir som 

tänkt, att utvecklingen går i rätt riktning men det kan även användas som ett verktyg att 

identifiera felsteg när så inte är fallet. Genom att utvärdera kan vi därmed lära av tidigare 

projekt. Med det sagt får vi inte låta det ta över planeringspraktiken totalt. 

Sammanfattningsvis avslutas denna studie med ett citat från en av informanterna. 

 
 

“Det är dags att gå back to basic. Vi ska bygga stad, vi ska bygga bra stad 

men vi ska också verifiera det som vi bygger så vi vet vad vi gör.“ 

 

-Informant 1 
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BILAGA 1. FRÅGEFORMULÄR 
 

Utvärdering av stadsbyggnadsprojekt 

Svaren från denna enkät kommer att användas i forskningssyfte i ett mastersarbete i fysisk 

planering på Blekinge Tekniska Högskola. De enskilda svaren kommer inte att publiceras, 

datan kommer endast att användas för att sammanställa diagram som visar hur stor andel av 

Sveriges större kommuner som har gjort någon slags utvärdering kopplat till ett 

stadsbyggnadsprojekt de senaste 15 åren. 

 

Frågor markerade med * är obligatoriska att besvara. 

 

* 1. Vilken kommun arbetar du på? 

 

Svar:_______________ 

 

* 2. Har det genomförts något större stadsbyggnadsprojekt i er kommun sedan 2005? 

 

Med större stadsbyggnadsprojekt avses projekt där det inom ett avgränsat område har 

byggts minst 300 bostäder (inom en eller flera detaljplaner). Området bör vara avgränsat 

och inflyttning ska ha skett i delar eller hela området. 

 

● Ja 

● Nej 

 

3. Om ja, har kommunen genomfört, eller givit någon extern part i uppdrag att genomföra 

någon slags utvärdering kopplat till stadsbyggnadsprojektet/-en?  

 

Med utvärdering menas antingen: 1). En dokumenterad utvärdering som avser att 

mäta/bedöma/analysera utfallet av ett färdigställt stadsbyggnadsprojekt eller en 

färdigställd del inom ett stadsbyggnadsprojekt. 2). En dokumenterad utvärdering som 

avser att mäta/bedöma/analysera utfallet av planprocessen. 3). En dokumenterad 

utvärdering under planprocessen som avser att jämföra olika planalternativ i syfte att 

komma fram till det mest lämpliga planförslaget. 

 

● Ja 

● Nej 

 

4. Om ja, vilket/vilka alternativ stämmer bäst överens med hur er kommun arbetat med 

utvärdering? 

 

● En utvärdering som avser att mäta/bedöma/analysera utfallet av ett färdigställt 

stadsbyggnadsprojekt eller en färdigställd del inom ett stadsbyggnadsprojekt.  

● En utvärdering som avser att mäta/bedöma/analysera utfallet av planprocessen 

● En utvärdering under planprocessen som avser att jämföra olika planalternativ i syfte 

● att komma fram till det mest lämpliga planförslaget. 

● Annat:___________ 
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5. Om nej, av vilken/vilka anledning/anledningar gjordes ingen utvärdering av detta/dessa 

stadsbyggnadsprojekt? 

 

● Brist på erfarenhet av utvärdering 

● Tidsbrist 

● Ekonomisk resursbrist 

● Politisk ovilja 

● Kommer att utföras i ett senare stadie 

● Annat:___________ 

 

* 6. Har det varit ett krav från en extern part (till exempel staten) att genomföra 

utvärderingen/-arna? Eller har kommunen gjort utvärderingen/-arna på eget initiativ? 

 

● Krav från staten 

● Krav från annan extern part 

● På kommunalt initiativ 

● Det har varierat i olika projekt 

● Det har inte gjorts någon utvärdering 
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BILAGA 2. INTERVJUGUIDE 
 
INFORMANT 1. 
 

1.  Kan du berätta lite om dig själv? Yrkesroll och bakgrund. 

 

2. Hur involverad har du varit i utvärderingsarbetet i Bo01? Vad var dina 

ansvarsområden? 

 

3. Vad är din generella syn på att utvärdera projekt över lag? 

 

4. Vad är det, enligt dig, som gör en utvärdering bra? vad krävs? 

- har detta skett i Bo01 

-  medborgardialog 

-  indikatorer 

- tydligt uppsatta mål 

 

5. Har det skett några konkreta förändringar inom Bo01 efter att utvärderingarna var 

färdigställda? 

 

6. Har utvärderingarna varit användbara i andra stadsbyggnadsprojekt i kommunen 

som baseras på vad utvärderingarna i Bo01 kom fram till? Delvis i andra delar av 

Västra hamnen men också på övriga ställen i kommunen? och nu när du jobbar i 

Lund? Tar du med dig lärdomar från Västra hamnen dit?  

 

7. Påverkade alla de utvärderingar som gjordes i Bo01 den framtida planarbetet i 

Malmö stad generellt? Alltså att fler utvärderingar blev ett mer förekommande 

fenomen som kanske tom blev inkludera ti planprocessen 

 

8. Hur såg samverkan ut mellan olika förvaltningar och aktörer ut i framtagandet av 

Bo01?  

 

ÖVRIGA FRÅGOR 

 

1. Olika utvärderingarna har gjorts av olika parter, både kommunala tjänstemän och 

externa forskare osv. Vad tänker du om det? För och nackdelar. 

 

2. Vad anser du att utvärderingens huvudsakliga syfte bör vara, utvärdera hur väl målen 

har uppfyllts va utvärdering som ett verktyg för lärande i kommande projekt.  

 

3. Vem var drivande i att ta initiativ till utvärderingen? (staten, kommunstyrelse, sbk, 

eller någon annan)? 

 

4. Har ni riktlinjer för hur och att utvärderingar ska ske. praxis? följd dom? 
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INFORMANT 2 

 

1. Kan du berätta lite om dig själv? Yrkesroll och bakgrund. 

 

2. Hur involverad har du varit i Västra hamnen? Vad var dina ansvarsområden? Har du 

varit delaktig i någon form av utvärderingsprocess? 

 

3. Vad är din generella syn på att utvärdera projekt över lag? 

 

4. Vad anser du att utvärderingens huvudsakliga syfte bör vara? 

 

5. Vilka tror du är bäst lämpad att göra utvärderingen? Interna eller externa parter? 

 

6. Vad är det, enligt dig, som gör en utvärdering bra? vad krävs? 

-  medborgardialog 

-  indikatorer 

- tydligt uppsatta mål 

 

7. Vad är det svåraste med utvärderingar? 

 

8. Vad är det som bedömer vad som är bra eller dåligt? 

 

9. Har det skett några konkreta förändringar inom Västra hamnen efter att 

Halvtidsutvärderingen var färdigställd? 

 

10. Har alla de utvärderingar som gjorts i Västra hamnen haft någon inverkan på 

exempelvis processen eller planarbetet hur ni arbetar i kommande projekt? Om ja: 

på vilket sätt? 

 

11. Har ni riktlinjer för hur utvärderingar ska ske. praxis? Följs dom? 

 

12. Har kommunen fått pengar från extern part (typ staten) för att genomföra 

utvärderingar? Vet att detta skedde i bo01 men har någon annan varit med och 

finansierat typ halvtidsutvärderingen? 

 

13. Om jag förstått det rätt så har du varit involverad i framtagandet av det ni kallar 

värdeplanering? Vad innebär det egentligen och varför uppstod det?  
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INFORMANT 3 

 
1. Berätta lite kort om Case Kvillebäcken och din roll i framtagandet av rapporten. Vad 

är det? och vad har du ansvarat för? 

 

2. Har det skett några konkreta förändringar inom stadsdelen Kvillebäcken efter att 

rapporten om Case Kvillebäcken var färdigställd? 
Eller är det tänkt att Case Kvillebäcken ska ligga till grund för senare projekt? 

 

3. Har Case Kvillebäcken varit användbar i andra stadsbyggnadsprojekt i kommunen? 
Delvis i andra delar av Backaplan men också på övriga ställen i kommunen? 

 

4. Har kommunen fått en förändrad syn på utvärderingar efter att Case Kvillebäcken 

eller liknande rapporter tagits fram? 
Alltså kommunens syn inte din egen 

Vilken var den första rapporten som var i stil med Case Kvillebäcken? Vilket år kom den? 

 

5. Har ni riktlinjer för hur och att utvärderingar ska ske? Någon slags praxis? 

 

6. Har kommunen fått pengar från extern part (exv. staten) för att genomföra Case 

Kvillebäcken? 

 

7. Vad är din generella syn på att utvärdera projekt över lag? 

 

8. Vad är det, enligt dig, som gör en utvärdering bra? vad krävs? 
Medborgardialog, Indikatorer, Samverkan, tydliga målsättningar exempelvis? 

 

9. Vilka tror du är bäst lämpade att göra utvärderingen? de som varit involverade i 

processen eller utomstående? 

 

10. Hur ser du på att det är byggherrar som genomför hållbarhetsuppföljningen?  
Och inte en förvaltning från kommunen/Älvstranden utveckling 

 

11. Vad är det främsta syftet med utvärdering enligt dig? 

- Att med vetenskapliga metoder uppnå en korrelation mellan mål och utfall 

- Att samtliga parter känner sig delaktiga 

- Att marknadens behov uppnås på ett effektivt vis 

- Att genom forskning och evidens skapa kunskap om vad som är “best practise” 
Evidensbaserad praktik 

 

12. Finns det något du vill tillägga? 
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INFORMANT 4 

 

1. Berätta lite om dig själv och ditt jobb. 

 

2. Berätta lite om hur ni har använt er av rapporten Case Kvillebäcken i framtagandet 

av detaljplanerna för Backplan (den andra och tredje)? 

 

3. Har du märkt av om kommunen har förändrat sin inställning till utvärdering sen 

rapporten Case Kvillebäcken kom ut? 

 

4. Hur arbetar ni med utvärdering generellt sett i kommunen? 

 

5. Vad är din generella syn på att utvärdera projekt över lag? 

 

6. Vilka tror du är bäst lämpad att göra utvärderingen? de som varit involverade i 

processen eller utomstående? 

 

7. Vad är det, enligt dig, som gör en utvärdering bra? vad krävs? 

-  medborgardialog 

-  indikatorer 

- tydligt uppsatta mål 
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BILAGA 3. FULLSTÄNDIGA TABELLER 
 

Tabell 6 - Beskrivning av de övergripande målen ur Halvtidsutvärderingen 

# Mål Beskrivning Exempel på konkreta mål Lärdomar Uppnådd 

1 Nationellt 
exempel på 
hållbar 
stadsutveckli
ng  

Stadsdelen väcker redan 
internationell 
uppmärksamhet på grund 
av satsningarna på 
hållbarhet. Grunden är lagd. 
Kommande projekt ska 
bidra till att 
hållbarhetsbegreppet 
utvecklas ytterligare. 

1.Minst 60 procent av energianvändningen 
i tillkommande bebyggelse ska vara 
förnybar. 
2. Energianvändningen i fastigheterna ska 
ej överstiga 110 kWh/kvm BRA uppvärmd 
yta per år. Återvinning av energi i frånluft 
och avloppsvatten skall uppmuntras 
3. Byggandet ska ske med minsta möjliga 
användning av icke-förnybara resurser och 
material väljas så att risken för hälsa och 
miljö minimeras. Giftiga ämnen ska 
undvikas och fuktkontroll tillämpas 
4.Mängden avfall ska reduceras, även 
under byggtiden. Detta avfall ska också 
källsorteras. Fastighetsnära källsortering 
ska erbjudas i alla fastigheter 
5. Föroreningar i dagvattnet ska så långt 
som möjligt undvikas och de föroreningar 
som ändå tillförs dagvattnet ska avskiljas 
under vattnets väg till recipienten 
6.Förorenade markområden ska saneras 
innan de bebyggs så att risker för 
brukarnas hälsa och miljö inte uppstår. 
7. Området ska ha ett miljöanpassat 
transportsystem som bygger på 
kollektivtrafik, cykel- och gångtrafik. 

1.Vissa miljömål 
har blivit 
inaktuella  
2.Det finns 
svårigheter med 
att följa upp 
målen för 
ekologisk 
hållbarhet. 

95% 

2 Kunskapsstad
en 

Västra Hamnen ska bli ett 
viktigt redskap i 
utvecklingen av 
kunskapsstaden Malmö. 
Blanda funktioner, 
människor och idéer. Då 
uppstår de kontaktnät som 
är kunskapsstadens 
förutsättning 

Konkreta mål saknas. 1.Svårt att bedöma 
då begreppet 
kunskapsstad 
saknar definition 

85% 

3 Mötesplatser Ännu fler inspirerande 
platser för mänskliga möten 
ska skapas så att människor 
med olika erfarenheter, 
kunskap och idéer möts 

1.Det ska skapas mötesplatser kring olika 
intressanta aktiviteter och intressen. Det 
attraktiva läget vid kusten ökar 
möjligheterna att skapa fungerande 
mötesplatser kring bland annat 
vattenaktiviteter. 
2. Gator med liv. Bottenvåningarna mot de 
större gatorna ska ha butiks- eller 
verksamhetslokaler så att gatorna blir 
upplevelserika och mötesplatserna blir 
många. 

1.Avsaknad på 
mötesplatser 
inomhus och 
vintertid. 
2. Otydlighet om 
vad som är 
offentligt och vad 
som är privat.  

95% 

4 Den blandade 
staden 

Boende, caféer, 
idrottsanläggningar, kontor, 
kommunal service och 
kulturinstitutioner kan 
samexistera i byggnader. I 
Västra Hamnen ska 
funktionsblandningen vara 
ett kännetecken i byggnader 
och kvarter 

1.För att uppnå den blandade staden ska 
bebyggelsens upplåtelseformer och 
byggnadstyper varieras. Service, bostäder 
och verksamheter ska blandas, helst i varje 
byggnad. 
2.Befintliga byggnader ska så långt det är 
möjligt återanvändas och om de rivs bör 
byggnadsdelar och -material återbrukas 
3. En rimlig boendekostnad ska 
eftersträvas vid planering och byggande 

1.Bristande 
kommersiell 
service. 
2.Högre hyror än 
snittet i malmö. 
 
 

50% 

5 Överraskning
ar och 
attraktivitet  

Det offentliga rummet ska 
innehålla överraskande 
inslag. Det ska vara 
lockande att flanera och 
cykla runt för att upptäcka 
mer och mer av stadsdelens 

1. Trygghet och upplevelserikedom. 
Planeringen ska bidra till att skapa 
trygghet och säkerhet i stadsmiljön. Detta 
innebär bland annat att det offentliga 
rummet blir så upplevelserikt att 
människor väljer att vistas där: högklassig 

1. Ödsliga tomter 
upplevs som 
otrygga 
2. Obebyggda 
platser upplevs 
som skäpiga. 

65% 
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kvaliteter. Det kan handla 
om allt från evenemang till 
variationsrikedom, 
arkitektonisk kvalitet eller 
omsorg om detaljerna 

arkitektur, bottenvåningar fyllda med 
aktiviteter, underbart grönskande gårdar 
och parker. Stadsdelen blir attraktiv 
2.Kulturhistoriskt värdefull bebyggelse ska 
bevaras. 

3. De stora 
gatorna är raka 
med långa 
siktlinjer - skapar 
inte 
överraskningar 

(Malmö stad 2011a) 
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Tabell 7 - Strategier från Halvtidsutvärderingen 

Lyckade strategier Strategier med utvecklingspotential 

I de fall kommunen är markägare finns flera välfungerande 
strategier för att stimulera byggandet av bostadsrätter.  
Exempelvis överlåta marken till byggherrar som bedöms 
vara långsiktiga förvaltare  samt villkor om hyresrätter i 
överlåtelseavtalen  

Strategin Bygg tätt måste förtydligas med exempelvis ett 
exploateringstal 

Att ha olika detlajplanförfattare i olika områden har 
genererat i varierande strukturer och detaljeringsnivåer.  

Strategin Bara ännu mer och överallt gällande den blandade 
staden har ifrågasatts. Blandning är bra men överallt är 
kanske inte optimalt. 

En genomgående bestämmelse i detaljplanerna är att det 
ska finnas möjlighet till lokaler i bottenvåningarna mot 
huvud- och uppsamlingsgatorna.  

Saknas människor på vissa gator. Det är en svår avvägning 
mellan att möblera gaturummen för att få ner hastigheterna 
och samtidigt bibehålla tillgängligheten för stora fordon som 
sopbilar och utryckningsfordon 

Dubbelriktade cykelbanor längst huvudgatorna är ett bra 
sätt att skapa framkomlighet och trafiksäkra cykelbanor.  
 
 

Bilar och cyklar kör fort i området vilket gör miljön otrygg för 
gångtrafikanterna.  
 
Det finmaskiga cykelnätet är inte konsekvent 
sammankopplat. 
 
Gång- och cykeltrafiken prioriteras inte under den tid som 
gatuarbeten utförs eller då bebyggelse uppförs utmed gatan 

Det är möjligt att leva utan egen bil i Västra Hamnen 
eftersom det finns skolor, butiker, kollektivtrafik m.m. De 
hållbara resorna dominerar vid resor till och från Västra 
Hamnen. Endast 3 av 10 resor sker med bil enligt enkäten 
till de boende. 

Strategin att gatorna ska vara så smala som möjligt 
ifrågasätts av arbetsgruppen. Det kan inte vara ett 
självändamål med smala gator. Proportioner och gestaltning 
är viktigt men även de funktioner (trafik, parkering, 
ledningar etc.) som ska rymmas i gatusektionen måste vägas 
in. 

I Västra Hamnen och övriga centrum finns många 
oskyddade trafikanter som blandas med biltrafik. 
Hastigheten är därför begränsad till 40 km/ timmen. 

Det är svårt att uppnå cykelparkeringsnormen inom 
fastigheterna på ett bra sätt vilket märks i samband med 
bygglovgranskningen. Cykelparkering tar mycket plats på 
gårdarna som i regel är relativt små 

Att sträva efter olika planmönster beroende på var i Västra 
Hamnen bebyggelsen ska uppföras har fungerat väl. 
Exempelvis bygger Dockan och Bo01 har helt olika principer 
för bebyggelsens placering, gatunätet, platsbildningar etc. 

 De raka sträckningarna och de långa siktlinjerna i de stora 
gatorna bidrar inte till att skapa händelserika gaturum. 
Förhoppningsvis förbättras situationen när bebyggelsen 
färdigställs och sluter gaturummen. 

Befintliga ledningar får till stor del ligga kvar vid ny 
bebyggelse. Undantaget är flertalet ledningar som flyttas på 
Universitetsholmen och en stor dagvattenledning utmed 
Masthusen 

En detaljstyrande princip är 25-metersmåttet på 
fasadlängder som inte behöver betyda ett bra utfall. Utmed 
Flaggskeppsgatan finns exempel på två fastigheter som 
nästan är identiska trots bestämmelsen 

Kommunen har under de första tio åren av Västra Hamnens 
utbyggnad utvecklat en planeringsmetod som bygger på 
dialog och frivilliga överenskommelser med byggherrar. 
Framför allt de mindre byggherrarna ät väldigt nöjda med 
samarbetet. 

Strategin att hushöjderna huvudsakligen ska hållas till 5-6 
våningar har fungerat väl i Flagghusen, Fullriggaren och 
Dockan. I Hamnporten är byggnaderna 7-8 våningar höga 

 Otydlighet vem som ansvarar för 
gemensamhetsanläggningar.  Strategin att ägogränserna inte 
ska synas i stadsbilden gör det inte lättare när det gäller t.ex. 
parkeringsreglering. 

 Mycket svårt att få de privata markägarna att avstå mark för 
offentlig service. Även att få in servicen i byggnader med 
annan huvudanvändning är svår 

 Trots en bra byggherredialog poängterar byggherrarna några 
områden som bör förbättras: tids- och resursåtgången, 
planeringen av dialogen, bygglovsprocessen och enigheten 
inom Malmö stad 

(Malmö stad 2011a) 
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Tabell 8 - Mål, indikatorer och strategier från Västra hamnen 2031 ett hållbart och gott liv för 

alla. 

Mål Beskrivning av målet. Exempel på indikatorer/ strategier 

Varumärket Västra 
Hamnen är starkt 
nationellt och 
internationellt 

Det är känt att varumärket 
Västra Hamnen omfattar alla 
delområden, som också 
tydligt marknadsförs som en 
del av Västra Hamnen. 

Malmö stad ska fortsätta planera för god arkitektur  
och intressant planstruktur. 
 
Malmö stad ska fortsätta arbeta för Västra Hamnen som regional motor för 
näringslivet genom att bland annat attrahera människor för att attrahera 
företag: god infrastruktur, service, skolor och förskolor, bra bostäder och 
attraktiva stadsrum 
 
Malmö stad ska arbeta för att både små och stora företag ska finnas. 
 

Västra Hamnen är en 
blandad stad med 
levande gaturum 

I varje nytt kvarter finns 
minst två olika funktioner. 

Variation i gaturummet ska skapas genom: 
• entréer mot gata eller genomgående entréer  
• god arkitektur och hög kvalitet på byggnader 
 • att flera arkitekter anlitas för varje kvarter och att byggnaderna i ett kvarter 
är gestaltningsmässigt uppdelade  
• att parallella uppdrag/arkitekttävlingar genomförs för bebyggelse av 
strategisk karaktär t.ex. hörntomter och höga byggnader. 
 
Sittplatser skapas med jämna mellanrum längs med allmänna stråk. Som 
riktvärde ska det vara som mest 100 meter mellan bänkarna. 
 
Offentlig konst ska finnas på eller i anslutning till viktiga noder. 
 
Bevarande befintlig bebyggelse och detaljer som visar på områdets historia. 
 
Publika och kommersiella verksamheter i bottenvåning ska möjliggöras i alla  
kommande detaljplaner. 
 
Uppförande av bebyggelse med blandade funktioner, flexibilitet över tid och 
oberoende av konjunkturförändringar ska säkerställas. t.ex. genom flera 
användningsbestämmelser i detaljplan. 

Till Västra Hamnen 
reser man hållbart 

Gång-, cykel- och 
kollektivtrafik ska stå för 
minst 75 % av de boendes 
resor och 70 % av resorna till 
arbetsplatserna 

1. Kartor och vägvisning för gång- och cykelstråk ska finnas vid infarterna till 
Västra Hamnen och inom området. 
2.Saknade länkar för snabb och säker cykeltrafik till och från Västra Hamnen 
ska identifieras och åtgärdas. 
3.Vid gatuarbeten, byggnadsarbeten mm ska cyklisternas framkomlighet 
prioriteras framför bilens och omläggning för cykel ska skyltas tydligt. 
4. Spårväg, eller annan kapacitetsstark kollektivtrafik, ska trafikera Västra 
Hamnen på Neptunigatan, Västra Varvsgatan, Riggaregatan, Östra 
Varvsgatan och genom Varvsstaden 
5. Malmö stad ska arbeta med bilpooler för att reducera behovet av 
parkeringsplatser för bostäder samt utvärdera bilpoolernas långvariga effekt.  
 

Västra Hamnen är en 
kvartersstad 

Ny bebyggelse har en tydlig 
kvartersstruktur anpassad 
efter de funktioner som 
krävs 

1. Detaljplaner ska göras på storkvartersnivå och kvalitetsprogram med 
principer för gestaltning och hållbarhet ska tas fram i samband med 
detaljplanearbetet. Detaljplaner får göras för enskilda kvarter endast om 
struktur och funktioner utretts för hela storkvarteret. 
2. I Västra Hamnen regleras exploateringen genom att begränsa 
byggnadshöjder och reglera kvartersmått, att tillgodose ytbehov för offentlig 
service och allmän platsmark samt att tillgodose ev bevarande. 
Ljusförhållanden, insyn, buller, grönytefaktor mm påverkar också hur mycket 
av marken som kan bebygga. 
3. Det ska finnas tydliga gränser mellan publika och privata områden. 
4. Byggnadskvarter får vara högst 80 m långa 
5. Byggnadshöjder ska vara generellt max 5-6 våningar i bostadshus eller 4-5 
våningar i kontorshus (ca 17- 21 m), med inslag av bostadshus i fyra våningar 
(ca 11-14 m).  
6. Enstaka, korta högre byggnadsdelar eller byggnader upp till 32 m mot 
Stora Varvsgatan och Neptunigatan tillåts.  

Behovet av 
kommunal service 
tillgodoses inom 
Västra Hamnen 

Målet gäller all kommunal 
service, såsom förskola, 
skola, särskilt boende för 
äldre och LSS-boende. 
Förskolor uppförs i samma 
takt som behovet skapas vid 

1.byggnadsskyldighet ska regleras i köpeavtal  
2. tvingande bestämmelser för förskola ska användas i detaljplaner  
3. Enligt Centrum stadsdelsförvaltning ska en förskola av driftsskäl ha fyra 
avdelningar, vilket motsvaras av ca 80 barn. Riktlinjerna Utemiljö vid 
förskolor ger en rekommenderad minsta totala friyta på ca 2000 m2 och ett 
rekommenderad friyta på 30 m2 /barn. Lekvärdesfaktorn kan användas som 
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ny bostadsbebyggelse komplement för att höja kvaliteten på utemiljön. Vid nybyggnation i Västra 
Hamnen är det generellt inte motiverat att frångå riktlinjerna 

I Västra Hamnen är 
det nära till blått och 
grönt  

Ett stråk längs vattnet runt 
hela Västra Hamnen är 
tillgängligt och utformat så 
att alla malmöbor känner sig 
välkomna. Västra Hamnen 
upplevs som en grön 
stadsdel. 

1.Minst 10 m allmän platsmark ska finnas längs allt vatten 
2.Allmänna platser med olika funktioner ska finnas i anslutning till det blå 
stråket  
3. stråket ska vara tillgängligt och attraktivt för alla malmöbor 
4. Lämpliga platser för stora solitärträd på allmän platsmark och 
kvartersmark ska utredas i detaljplaneskedet. Riktvärde för ytbehov för stora 
träd är 200-400 m2 
5. särskilt fokus ska läggas på större barn och unga som rör sig själva i staden 
samt på genusperspektiv vid utformning av parker 
6. tillåten BYA på innergård ska begränsas  
7. grönytefaktor ska användas 
 

Västra Hamnen 
fortsätter att ligga i 
framkant avseende 
hållbart byggande 

All ny bebyggelse ska 
redovisas avseende 
miljöbelastning i enlighet 
med aktuella 
certifieringssystem eller 
miljöbyggprogram. 

1.Malmö stad ska genomföra ett pilotprojekt avseende livscykelperspektiv för 
den byggda miljön 
2. Även privata markägare ska kunna använda Miljöbyggprogram Syd 
3. Malmö stad ska arbeta aktivt med exploatörer och söka externa medel för 
att driva och möjliggöra spjutspetsprojekt 
4. Där Malmö stad äger marken ska högre krav ställas avseende hållbart 
byggande än vad BBR anger. 
5. I detaljplaneskedet ska mikroklimatstudier genomföras för att optimera 
byggnadernas placering och utformning utifrån vind- och solförhållanden 

Kretsloppstankar 
präglar all 
konsumtion i Västra 
Hamnen 

Mängden avfall är reducerad 
jämfört med 2011. 

1. Det ska finnas utrymme för alla relevanta avfallsfraktioner inklusive 
organiskt avfall på alla fastigheter, även verksamheter och restauranger 
2. Malmö stad och VASyd ska genomföra kontinuerliga 
informationskampanjer i Västra Hamnen, riktade till boende och 
verksamheter, om minskad konsumtion av nyproducerat och reducering av 
avfall som en del av en hållbar livsstil. 

I Västra Hamnen 
finns mötesplatser för 
alla inomhus  

Minst två ytterligare icke-
kommersiella lokaler 
tillgängliga för allmänhet, 
föreningsliv och 
fritidsverksamhet 

1. Lokala initiativ ska tillvaratas och Västra Hamnen ska fortsätta utvecklas 
som plattform för nyskapande lösningar för lokalt föreningsliv. 
2. Malmö stad ska arbeta fram innovativa lösningar för 
stadsdelsbibliotek/mediatek i området. 

I Västra Hamnen är 
energiproduktionen  
hållbar och 
energiförbrukningen 
låg 

Boende och anställda i 
Västra Hamnen är ännu 
bättre på energibesparande 
åtgärder än 2013. Den energi 
som förbrukas i Västra 
Hamnen täcks på ett hållbart 
sätt 

1. Malmö stad ska ta fram program för hållbar energiproduktion i Malmö, i 
samarbete med aktörer, för att säkerställa att den energi som förbrukas i 
Västra Hamnen täcks på ett hållbart sätt. 
2. Malmö stad ska arbeta aktivt för låg energiförbrukning i alla skeden av 
stadsutvecklingsprocessen och brukarfasen genom att exempelvis • 
uppmuntra uppförande av passivhus och lågenergihus • genomföra 
kampanjer för beteendeförändringar • uppmuntra till och informera om 
förbättringsåtgärder vid renovering och ombyggnad • gynna energieffektiva 
transporter 

(Malmö stad 2013) 
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Tabell 10. Mål, delmål & lärdomar från dokumentet, Hållbar stadsutveckling i Kvillebäcken - 

Uppföljning av hållbarhetsprogrammet 2010-2017 

# Mål Delmål/plankrav/praktiska exempel 
från 2011 

Lärdomar efter genomförd 2018 

1 Området skall knyta an 
till omgivande stadsdelar 
och utveckla Hisingen 
som en expansiv del av 
centrala Göteborg 

-Kvillebäcken delar med sig och 

integrerar i befintlig gatustruktur 

-Kvillebäckens gröna saluhall 

-Gammal möter ny i Kvillebäcken 

1. Koncentrera butiker längs stråk i stället för 
utspritt 

2 I området skall det skapas 
attraktiva och levande 
utemiljöer 

-Många mötesplatser med karaktär 

-Trygga gatumiljöer med lite trafik och 

möjlighet till aktivt liv 

-Ett grönare Kvillebäcken 

1.”Grönnytta” var ett enkelt verktyg för att 
uppskatta värdet av den tillförda grönskan.  
2.Betydelsen av icke-kommersiella 
mötesplatser för ökad trygghet och säkerhet. 
3. Gångfartsområden för ökad trygghet då de 
gående bestämmer hastigheten på trafiken. 
4. Gångfartsområde går inte att kombinera med 
enkelriktad trafikföring. Trafiken blir 
långsammare med dubbelriktning, och 
möblerad miljö. 
5. Att bygga fungerande trädgårdar ovanpå 
garage kräver mer eftertanke och planering än 
bara hårdgjorda gårdar. 

3 Områdets förtecken skall 
utgöras av social 
livskvalitet med trygghet 
och mångfald 

-Väl belyst och trygg från första 

inflyttning 

-Blandade storlekar och 

upplåtelseformer 

-Strategiskt placerad service, tryggt och 

tillgängligt 

1. Blandningen av lägenhetsstorlekar påverkar 
stadsdelens behov av offentlig service och 
människors möjlighet till omflytt och 
boendekarriär inom området. 
2. Utveckla stråk med många besöksmål för 
ökad närvaro. 

4 Vi skall följa Göteborgs 
Stads miljöprogram för 
bostäder i hela området 

-Resurseffektiv byggarbetsplats 

- Miljöanpassade och effektiva 

byggnader  

-Öppen redovisning av miljöprestanda 

1. Certifiering driver utvecklingen genom hög 
ambition. 
2. Certifiering kostar mer än det smakar. 
Resultatet kan uppnås på annat vis. 
3. Uppföljning av miljökraven borde samordnas 
och bedömas vid samma tillfällen som 
gestaltning. 

5 Med livscykeltänkande 
skall vi bygga 
Kvillebäcken långsiktigt, 
hållbart ekonomiskt och 
ekologiskt 

-Väldokumenterade LCC-analyser 

-Effektiv belysning av gator och parker 

-Energieffektiva byggarbetsplatser 

Detta borde genomsyrat utformning av allmän 
platsmark också och !inte bara byggnaderna. 

6 I Kvillebäcken skall det 
finnas möjlighet till 
individuell påverkan 

- Individuell mätning påverkar 

boendekostnaden 

-De boende får ta staden i anspråk 

-Möjlighet till ett litet ekologiskt 

fotavtryck 

1. För att initiativ som Kvartersodlat ska leva 
vidare krävs kontinuerliga insatser för att 
entusiasmera de boende. 
2. Bjud in boende för att påverka husen och 
verksamheter. 

7 Vi skall skapa 
förutsättningar för en 
miljösmart mobilitet 

-Enkelt att gå och cykla 

-Kollektivtrafiken är nära 

-Bilpool finns  

1. Testa, utvärdera, utveckla nytt... ha fokus på 
målet! 
2. Parkeringsfickor behöver kommunal 
kvartersmark i plankartan för att möjliggöra för 
bilpooler. 
3. Antalet parkeringsplatser i området bör 
ställas i relation till hur tillgången och närheten 
till kollektivtrafik fungerar. 

8 Gemensam och rationell 
hantering av 
hushållsavfall 

-Matrester ska bli biogas 
-Dessutom full källsorteringen nära de 
boende 

1. Ställ krav på plats för återvinning i 
detaljplaneskedet. 
2. Organisations- och planeringsfrågorna är 
utmanande för sopsugssamfälligheter. 
3. Om det är långt till en återvinningsstation 
blir gemensamma återvinningsrum överfulla 

(Göteborgs stad 2011:4-5; Göteborgs stad 2018:26) 
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Tabell 11. Ansökan till Delegationen för hållbara städer 

# Åtgärd Mål Uppföljningsarbete 

1 Höjd återvinningsgrad 

av hushållens organiska 

avfall. Ny teknik (Personal 

Waste Inlet) installeras i 

samtliga lägenheter för att nå 

en återvinningsgrad av 

organiskt avfall på minst 75% 

jämfört med dagens 30%. 

Biomassan blir koncentrerad 

och färdig för produktion av 

biogas. (Göteborgs stad 

2010:4) 

-Bygga ut världens första källsorterande 

sopsug i hela östra Kvillebäcken med 

fem fraktioner; tidningar, 

plastförpackningar, pappförpackningar, 

brännbart samt organiskt matavfall med 

den världsunika PWI-lösningen. 

-75 % av den totala mängden organiskt 

avfall återvinns, jämfört med 

konventionella system där man når 30 %. 

-Den källsorterande sopsugen som är i 

bruk i lägenheter på Norra älvstranden 

används som referens för utvärdering. 

-För att redovisa alla dimensioner i en 

hållbar utveckling kommer en grafisk 

modell som är knuten till Kvillebäckens 

målnivåer att utvecklas. 

-Brukarnas uppfattning om systemet 

behöver på olika sätt utvärderas. 

2 Lågenergihus med 

morgondagens 

fjärrvärme. Ny teknik för 

att korttidslagra 

överskottsenergi från 

fjärrvärmenätet i byggnaden, 

tillsammans med 

fjärrvärmedrivna vitvaror. 

Genom att jämna ut 

dygnsvariationer i 

effektbehovet hos kunderna 

och ersätta hushållsel 

utnyttjas regionens 

spillvärme källor ytterligare 

och behovet av fossil el- och 

fjärrvärmeproduktion 

minskar. 

(Göteborgs stad 2010:4) 

-Eliminera dygnsvariationen i 
effektbehov i Göteborgs fjärrvärmesystem 
från dagens maximala fluktuation +/- 15 
% av årsmedel effektbehovet till +/- 0 % 

-Ersätta bland annat fossila bränslen i 
fjärrvärmesystemet, vilket reducerar 
koldioxidutsläppen med cirka 15 000 ton 
per år fram till år 2014 då tekniken är 
fullt utbyggd i Göteborg 

-Minska behovet av hushållsel med 70 
MWh/ flerbostadshus, är med hjälp av 
fjärrvärmedrivna vitvaror, vilket medför 

50 ton minskade koldioxidutsläpp för ett 

flerbostadshus/år 

-Sprida de fjärrvärmevärmda vitvarornas 
fördelar så att ytterligare 50 
flerbostadshus i Sverige har 
fjärrvärmevärmda vitvaror år 2014, vilket 
skulle medföra cirka 2 500 ton 
reducerade koldioxidutsläpp per år. 

-Jämförelser görs med 

energianvändningen i 

referensflerbostäder. 

-Göteborg Energi, Älvstranden 

Utveckling, Bostadsbolaget samt 

Chalmers utvärderar satsningen 

tillsammans. 

-Chalmers deltar i utvärdering av 

möjligheter att lagra energi i byggnadens 

termiska massa. Fjärrvärme effekt- och 

energianvändning följs upp av Göteborg 

Energi. 

 

 

 

3 Miljöskyttel. Etablering av 

en miljöskyttel över Göta älv 

för att öka kollektivtrafikens 

kapacitet och attraktivitet i 

det kritiska snittet över älven 

med helt förnyelsebart 

bränsle. 

(Göteborgs stad 2010:4) 

-Öka resandet med skytteltrafiken över 
Göta älv med 15 % till år 2014 

-minska koldioxidutsläppen från 
skytteltrafiken över Göta älv med 70 % till 
år 2014. 

-Målen kommer att följas upp under hela 

genomförandetiden 

-Resandeutvecklingen följs upp genom 

resvaneundersökningar och mätningar 

ombord 

-Resandet kommer sammanställas 

månadsvis och presenteras och utvärderas 

årsvis. 

-Utsläppsnivåer från fartygen tas fram 

-Hur övriga hållbarhetsmål 

påverkas kommer också beskrivas och 

redovisas 

4 Cykelgarderober. 

Etablering av 

cykelgarderober avser säker 

cykelförvaring och kommer 

underlätta för de boende att 

välja ett klimatsmart 

resealternativ. 

(Göteborgs stad 2010:4) 

Genom förbättrade möjligheter till goda 

resvanor minska utsläpp av CO2-utsläpp 

jämfört med referensalternativet. Samt 

att verka för ett lägre genomsnittligt 

bilinnehav jämfört med övriga centrala 

Göteborg. 

 

-Mätning och uppföljning av resultat sker 

årligen 

-Bilinnehav och resvanor i relation till 

övriga delar av centrala Göteborg ska 

följas upp och relateras till användandet 

av cykelgarderoberna 

-Beteendemönster och dess effekter ska 

utifrån flera variabler mätas med hjälp av 

Trafikkontorets resvaneundersökningar. 

-Utvärdering av åtgärden kommer även 

genomföras genom Kvillebäckskonsortiets 

miljö- och kvalitetsledningssystem. 
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5 Energieffektiv teknik för 

tunga fordon. Fem 

avfallsfordon utrustas med 

den nyutvecklade MDE-

tekniken vilket innebär 25% 

högre energieffektivitet än 

konventionella biogasfordon. 

Stöd söks också för att 

intensifiera 

ansträngningarna kring 

affärsdriven hållbar 

utveckling och 

kunskapsutbyte rörande 

hållbar stadsutveckling. 

(Göteborgs stad 2010:4) 

-Baserat på fordonsbränslets livscykel 

minska utsläppen av koldioxid med 70 % 

jämfört med konventionell diesel 

-minska bränsleförbrukningen med 25 % 

jämfört med ett konventionellt gasfordon 

-minska bränslekostnaderna med 25 % 

jämfört med ett konventionellt gas och 

dieselfordon 

-minska servicekostnaderna med 15 % 

jämfört med ett konventionellt gasfordon 

 

Miljöprestandan för MDE-fordonen 

avses utvärderas utifrån 

bränsleförbrukningen samt fördelningen 

mellan mängden biogas och RME. 

 

 
 

I denna tabell listas de fem åtgärder, mål och uppföljningsarbetet som ska genomföras. Från dokumentet Hållbar 

stadsutveckling Kvillebäcken 2010 (Göteborgs stad 2010) Ansökan om ekonomiskt stöd från DHS. 

 

 

Tabell 13 är bifogad för sig på grund av dess storlek 

 


